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دقت کرده اید؟ از ابتدای محــرم، ضدانقلاب با همه توان 
به خط شده است تا هیئت و عزاداری را به حاشیه ببرد. بله، 
خاک به چهره خورشید می پاشند؛ اما اجازه دهید از کنار 

این موضوع به سادگی عبور نکنیم.
پروژه ضدانقلاب پیش تر در مواجهه با مناسبات آیینی چه بود؟ مصادره به مطلوب. تلاش 
می کردند از محبت مردم به اهل بیت علیه جمهوری اسلامی اســتفاده کنند. اما امروز 
ماجرا تغییر کرده است. ضدانقلاب صریح و عیان به دنبال حذف هیئت و مراسم مذهبی 

در جامعه ایران است.
اما این تغییر استراتژی به چه دلیل رخ داده است؟ 

از ابتدای محرم مردم را به کهنه پرســتی و خرافه پرستی متهم کردند و بعد هم نوشتند 
عزاداران حســینی به دنبال غذای رایگان هســتند و در نهایت هم وقتی دیدند جواب 
نمی گیرند، خبیثانه در صحنه عمل دســت به آتش زدن خیمه و پرچم امام حسین)ع( 

زدند و بین مردم ایجاد اختلاف کردند.
دشمن امروز به درستی فهمیده است که امام حسین)ع( و هیئت و عزاداری را نمی شود 
از سیاست و جهاد و مبارزه با ظلم و عدالتخواهی و در یک کلمه انقلاب اسلامی جدا کرد، 
لذا با اصلش مبارزه می کند. دستمریزاد به دشمن. تشخیص اش درست است اما باز هم 
به نتیجه نمی رسند، چون هنوز نمی فهمند ریشه محبت این مردم به اهل بیت عمیق تر 
از خرابکاری های مذبوحانه و دست و پا زدن های سایبری است. نمونه آشکارش نیز ایران 

عزادار امروز؛ ایران سراسر اشک و ندبه، ایران یکپارچه هیئت.
روزگاری دشمن خیال می کرد اگر هیئت را سکولار کند، اتصالش به انقلاب اسلامی از بین 
می رود. خطای آشکاری بود؛ چرا که اساسا هیئت نمی تواند از سیاست خالی شود. چطور 
ممکن است سیدالشهدا را از مبارزه با ظلم و امر به معروف و نهی از منکر و از اسلام عزیز جدا 
کرد؟ همه کربلا برای برقراری حکومت سیاسی شیعی بوده است تا در تاریخ ثبت شود حق 
کیست و کدام سو است. دشمن امروز فهمیده است که ثمره هیئت و اشک و عزاداری تنها 
و تنها قیام است؛ قیام برای نصرت امام، برای نصرت دین، برای تجلی اسم  الله در همه عالم.

مردم ایران رشد کرده اند، به موازات این رشد آگاهی و معنوی، نفاق ها از بین رفته است. روزگاری 
عمرو عاص و معاویه هم مدح امام معصوم می کردند و در غم شان به ظاهر غصه می خوردند تا 
مردم را دچار خطای محاسباتی کنند، اما امروز نقاب ها افتاده است و دشمن می داند با نفاق 

نمی تواند حقیقت اهل بیت را از این مردم بگیرد، بنابراین مقابل اصل آن آرایش گرفته است.
بله، خروجی اشک و عزاداری و هیئت جز قیام و انقلاب نیست؛ جز حاکمیت اسلام نیست.

 هیئت سکولار 
و دست مريزاد به دشمن

یادداشت
محسن مهديان؛  مدیرمسئول

دست برتر ایران در 
برخورد  با  تروریست ها

جزئیات انهدام یک شبکه تروریستی گسترده

مروری بر مهم ترین اقدام های اطلاعاتی جمهوری اسلامی 
در مقابله با تروریست های داخلی و خارجی

81کشته و 300مجروح در جریان 65فقره تیراندازی 
در یک ماه در آمریکا به ثبت رسید

هزینه  هر ساعت پارک کردن خودرو  از حساب »تهران من« 
مالک خودرو برداشت می شود

1۲0هزار فضای پارک حاشیه  ای تهران مدیریت می شود

ایــن کیو آرکد را  اســکن کنیــد و جزئیات اجــرای طرح 
ساماندهی محل های پارک  حاشــیه ای پایتخت با استفاده 
از خودروهای دوربین دار را  ببینید.

اصل ماجرای حمله به هیئت های عزاداری محرم در دنیای واقعی و مجازی را با  اسکن این کیو آرکد ببینید.

 ساماندهی جای پارک
با خودروهای دوربین دار

 خشونت های مسلحانه 
در آمريکا  رکورد زد
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2200تومان 
هزینه هر نیم ساعت 

 پارک حاشیه ای 
است.

2درصد
به هزینه پارک، با 

تاخیر پرداخت اضافه 
می شود.

63 هزار
فضای پارک در فاز اول 

 طرح، ساماندهی 
می شود.

چرا   ضدانقلاب می خواهد عزاداری  محرم را به حاشیه ببرد؟

مرور هجمه های اخیر به نمادهای عزاداری در ایام  محرم

تلاشدشمنبرایسکولارکردنهیئتها

هیئتهاییکهبهیاریجبههحقآمدهاند

نسبتعزاداریمحرمباجمهوریاسلامی

داده نما
گرافیک:آرش شاه سمندی

تصمیم تاریخی برای تصمیم تاریخی برای 
بافت تاریخی شیراز بافت تاریخی شیراز 

بافت تاریخی شیراز سرانجام پس از 18سال 
پیگیری جدی فعالان میراث فرهنگی  صبح 
دیــروز و در دولت ســیزدهم ثبت ملی شــد و 
بدین ترتیب بافت تاریخی این شهر با وسعت 
360هکتار از تخریب های آتی بــه هر بهانه ای 
در امــان ماند.صبــح دیــروز، مصــادف بــا دوم 
مردادمــاه ســال 1402 زمانــی بــود که شــورای 
ثبــت آثــار تاریخــی کشــور آب پاکــی را روی 
دســت طرح هایی کــه موجــب  تخریب  
بافت ارزشمند تاریخی شیراز می شد 
، ریخــت  و با اعــام ثبت ملــی این 
بافت، زمینه حفاظت و صیانت 
از دارایی هــای تاریخــی و 
هویتــی شــهر شــیراز را 

فراهم کرد.

 تخریب حدود
 80هزار مترمربع از بافت 
تاریخی در جنوب بارگاه 

شاهچراغعدر اوایل 
دهه 1370و تبدیل آن به 

پاساژ و هتل 

  تخریب بافت تاریخی
 شمال مسجد نو با نابودی 

 ده ها خانه و ساخت 
 خیابان شهید دستغیب 

در دهه 1360

تاریخچه تخریب بافت تاریخی شیرازتاریخچه تخریب بافت تاریخی شیراز

وسعت بافت تاریخی
 شیراز

360هکتار

2500بنا

 تعداد بناهای تاریخی موجود
 در بافت تاریخی 

410بنای تاریخی

 تعداد بناهای ثبت ملی شده واقع
در بافت تاریخی شیراز

  تخریب 35هزار متر
مربع فضای پیرامون مدرسه 

خان )مدرسه ماصدرا عالم بزرگ 
اسامی( که تبدیل به پاساژ 
 طافروشی در حریم حفاظتی

  این مدرسه مهم کم نظیر
 تاریخی شد.

 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آناین بخوانید

جای خالی پهپادهای مجهز و دیپلماسی قوی
نماینده زابل تاکید کرد :دســتگاه دیپلماسی باید برای 
حل مشــکات مرزی و حمات پی درپی گروهک های 
تروریســتی واکنش شــدیدی صورت دهد تــا دیگر این 
اقدامات تکرار نشــود. ما به روزتریــن پهپادها و بهترین 
تجهیــزات نظامی را در کشــور داریم، امــا این تجهیزات 
و امکانات در اختیار جوانان ما در مرزها قرار نمی گیرد .

سکه ۲۵ میلیون تومانی می  شود؟ 
رئیس اتحادیه طا و جواهر تهران گفت:در روزهای اخیر 
با وجود اینکه اونس جهانی طا نوسانات کاهشی چندانی 
نداشت اما در بازارهای داخلی کاهش قیمت را داشتیم و 
می شود گفت قیمت ها به ثبات رسیده، بنابراین احتمال 
اینکــه در ماه هــای محــرم و صفــر با نوســان افزایشــی یا 

کاهشی شدید جدیدی مواجه شویم بسیار کم است.

وقتی به کودک به عنوان کیف پول نگاه می کنیم
دکتر مونا فلســفی، روانشــناس کودک و نوجوان درباره 
خطرات و آسیب های باِگریِ کودکان به همشهری آناین 
می گوید: بعضی از والدین، عکس های حمام رفتن کودک 
و عکس با پوشــک و ... را هم در فضای مجازی منتشــر 
می کننــد و نمی داننــد کــه ایــن کار می توانــد بعدهــا در 

اعتماد به نفس فرزندشان تاثیر بگذارد. 

آموزش تعزیه خوانی را جدی بگیریم
مهدی دریایی، تعزیه خوان می گوید: امروز سهوا یا عمدا 
بدعت هایی در تعزیه وارد شده و کاری که اجرا می شود، 
تعزیه نیســت و تنها شبیه تعزیه اســت. تعزیه اصلی و 
سنتی که قبا اجرا می شــد، با ورود ســازهای موسیقی 
غربــی و اشــعار نامتناســب آســیب دیــده و بــا دســت 
خودمان داریم این هنر آیینی 250 ساله را نابود می کنیم.

یک کشف جالب درباره شکل گیری سیاره زمین
مطالعه ای نشــان می دهد که زمیــن اولیه از مــواد گرم 
و خشک تشکیل شــده که نشــان  می دهد آب در روند 
تکامل ایــن ســیاره دیرهنــگام ظهور کــرده اســت. این 
تحقیــق کــه ســرنخ هایی از لایه هــای مختلف گوشــته 
ارائه می کند، بر نظریه های تشــکیل سیاره های زمینی 

تأثیر می گذارد . 

سیاست

بازار

جامعه

فرهنگ

دانش

پدر و مادر پسر جوان برايش آرزوهای زيادی داشتند؛ اما وقتی او 
به دلیل شدت صدماتی که در حادثه رانندگی ديده بود دچار 
مرگ مغزی شد در تصمیمی خداپسندانه اعضای بدنش را به 
بیماران نیازمند اهدا کردند و از طرف جگرگوشه شان به آنها 
زندگی دوباره ای بخشیدند. به گزارش همشهری، اين پسر 
26ساله که امیرمحمد تقی لو نام داشت و ساکن ماهدشت 
کرج بود چند هفته قبل همراه با 4نفر از دوستانش برای 

تفريح راهی يکی از شهرهای شمالی کشور شده بودند...

اهدای اعضا، جان 4بیمار نیازمند را از مرگ نجات داد
پسر جوان جان داد و جان بخشید

6

11

16

 در جريان نقل وانتقالات تابســتانی فوتبــال ايران تا کنون 
7بازيکن پرسپولیس را ترک کرده اند که 2نفر از آنها بازيکنان 

قديمی اين تیم و کاپیتان های دوم و ســوم سرخپوشان 
بوده اند. کمال کامیابی نیا و سیامک نعمتی به ترتیب 8 و 
6سال در پرسپولیس حضور داشتند و بعد از امید عالیشاه، 
قديمی ترين بازيکنان اين تیم محسوب می شدند. کمال 

کاپیتان دوم پرسپولیس بود و نعمتی هم بعد از عالیشاه و 
کامیابی نیا، کاپیتان سوم اين تیم محسوب می شد...

دیدار با محمد فیلی؛ بازیگر پیشکسوت 
ديگر شمر نمی شوم!

نگاهی به کاپیتان های اول تا سوم تیم های بزرگ
نان بازوبندت را بخور!

20

سرانه فضای آموزشی برای هر دانش آموز ايرانی 5.2 مترمربع اعلام 
شده است درحالی که اين عدد طبق سند تحول آموزش و پرورش بايد 
به 8.3  افزايش پیدا کند. آذربايجان غربی، البرز، سیستان وبلوچستان، 
گیلان و لرستان بیشترين کمبود فضای آموزشی را دارند، اما در کنار 
آنها، برخی استان ها هنوز شاهد فعالیت مدارس کپری هستیم؛ 
طبق آماری که سازمان نوسازی و توسعه و تجهیز  مدارس کشور 
اعلام می کند 60مدرسه کپری در سیستان وبلوچستان، کرمان، 

لرستان و کهگیلويه وبويراحمد فعال است...

60مدرسه کپری شناسایی شده است
مدارس کپری در 4 استان

از معدود بازيگرانی اســت که در 3دهه بازيگری، توانسته در 
ژانرهای متفاوت با نقش هــای جدی، کمدی و مثبت و 

منفی بر پرده ســینما و قاب تلويزيون ظاهر شود؛ 
از نقش »بســیم« در مجموعه تلويزيونی روزی 

روزگاری تا »شمر« سريال مختارنامه و »حکیم« 
سريال گیلدخت. هر چند که محمد فیلی دوست 
ندارد نقش شمر بر پیشانی اش بماند، اما يکی از 

نقش های ماندگارش  محسوب می شود...

ویژه های  امروز

همشهری
»ماه«
منتشرشد

ویژهادراکفساد

از کتابفروشی ها و روزنامه فروشی ها بخواهید

صفحه های 18 و19
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با آغاز اغتشاشــات پاییز1401در ایران، موج 
جدید و قوی تری علیه نظام جمهوری اسلامی 

در خارج از کشور شــکل گرفت. همزمان با 
شروع تحرکات دشمنان، ســربازان گمنام 
امام  زمان)عج( نیز عــزم خود را جزم کردند 
تا با حداکثر تــوان و ظرفیت، بــا اقدامات 
مهره های داخلی و خارجی بیگانگان مقابله 
کنند؛ به طوری که در مدت اخیر عملیات های 

اطلاعاتی مهمی را با موفقیت به پایان رساندند.
مبارزه قاطع با تروریســم دولتی آمریکا و 
رژیم صهیونیســتی، مبارزه با مافیای دارو، 
تشدید مبارزه با تهدیدکنندگان امنیت  ملی، 
تعامل بیشتر با ســایر دستگاه های امنیتی و 
اطلاعاتی کشور و همکاری های اطلاعاتی با این 

دستگاه ها و البته برخورد قاطع با فساد و رانت 
از مهم ترین اولویت های وزارت اطلاعات در 
ماه های اخیر بوده  است. در ادامه به مهم ترین 
عملیات های دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی 
کشور برای خنثی سازی توطئه ها و اقدام های 

دشمنان داخلی و خارجی می پردازیم.

دستبرترایراندربرخوردباتروریستها
مروری بر مهم ترین اقدام های اطلاعاتی جمهوری اسلامی در مقابله با تروریست های داخلی و خارجی

پور
ناه

یرپ
/ ام

ری
شه

هم
س: 

عک

 برنامه عزاداری دهه اول محرم 
در حسینیه امام خمینی ره

همزمان با ایام شهادت حضرت اباعبدالله الحسین)ع( و اصحاب 
باوفای ایشان، مراســم عزاداری در حسینیه امام خمینی )ره( 
و در حضور رهبرمعظم انقلاب به مدت ۶ شــب از دوشنبه دوم 
مرداد آغاز شده  و تا شــنبه ۷مرداد، شب دوازدهم محرم الحرام 

ادامه می یابد.
براســاس اعلام روابط عمومی دفتر مقام معظم رهبری، دراین 
۶شب، حجج اســلام والمســلمین صدیقی، حاج علی اکبری، 
عالی، رفیعــی و عابدینی ســخنرانی می کنند و سلحشــور، 
بنی فاطمه، مطیعی، رســولی، کریمــی و حدادیان مداحی و 
مرثیه سرایی خواهند کرد.همچنین برنامه سخنرانی و عزاداری 
در حسینیه امام  خمینی)ره( هرشب بعد از خبر ساعت ۲۱ از 
شبکه یک سیما پخش می شود. مراسم عزاداری در حسینیه 
امام خمینی)ره( بــا دعوت از جمعی از عزاداران حســینی از 
قشر های مختلف مردم برگزار می شود و به دلیل لزوم استمرار 
رعایت برخی دستورالعمل های بهداشتی، امکان حضورعمومی 

مردم وجود ندارد.

رهبرینقل قول خبر

هشداردربارهبورس
غلامحســین محســنی اژه ای، رئیس قوه 
قضاییه: یکی از مســائلی که بــرای مردم 
نگرانــی ایجــاد می کنــد، وضعیــت بورس 
اســت. ســازمان بازرســی، شــورای عالی 
بورس و دولت، موضوع های این عرصه را 
برای مردم توضیح دهند تا دشمن نتواند 
از این مقوله سوء اســتفاده و آن را به یک 

مشکل تبدیل کند. / میزان

تغییرمعاونسیاسی؛خواست
وزیرکشور

محمدباقــر قالیبــاف، رئیــس مجلــس: 
مجلــس هیچ وقت بــه وزیرکشــور فشــار 
وارد نکــرده تــا معــاون سیاســی خــود را 
تغییــر دهــد. وزیرکشــور از من خواســت 
وساطت کنم یک هفته تا 10روز برای وی 
فرصت بگیرم تا معاون مربوطه را جابه جا 
کند. این خواســته وزیرکشــور از مجلس 

بوده است. / خانه ملت

خودکفایینیرویهواییارتش
محمدباقــری، رئیس ســتادکل نیروهای 
مســلح: نیروی هوایــی ارتــش امنیــت 
بسیارمناسبی بر فضای کل کشور ایجاد 
کرده است. با این سطح از آمادگی، هیچ 
دشــمنی تــوان نفــوذ بــه حریــم هوایــی 
ایــران را نــدارد. ایــن نیــرو در تعامــل بــا 
سازمان های صنایع دفاعی و شرکت های 
دانش بنیان به خودکفایی رسیده اســت. 

/ ایرنا

پس از پیام رهبرمعظم انقلاب مبنی بر اشد 
مجازات برای هتاکان قرآن، هشتگ پنجه_بر_

خورشید در توییتر فراگیر شد

مراسم وداع با پیکر شهدای حادثه تروریستی 
جاده خاش - تفتان در ستاد انتظامی 

سیستان وبلوچستان برگزار شد

 
این آتش زدن قرآن جز بیداری اســلامی 
هیچ نتیجــه  دیگــه ای نــداره و همونجور 
که رهبــر عزیزمون فرمودنــد، حقیر تر از 
آنند که بتوانند جلوی این درخشش روز 

افزون قرآن  رو بگیرند.
#پنجه_بر_خورشید

@Saeideh_Bano
سعیده موسوی

 
کجای دنیا اینجوری به پلیس حمله می کنند 
و بعــد کــه می خــوان محاکمه شــون کنند، 

هشتگ اعدام نکنید براشون می  زنند .

@banookashaiii_6
بانوکاشانی

 
ِ َّهُ غالبٌِ علَی  أمَرْهِ وَ الل

چه بسا حوادث ناگوار كه چهره واقعی آن 
خير است. یه عده فکر کردند با آتش زدن 
قرآن میتونند نور اون رو خاموش کنند، اما 
نمیدونند #پنجه_بر_خورشید کشیدند.

@Shahide_Bano
شهیده کریمی

دیپلماسی

وعده های مثبت درخصوص 
دریافت مطالبات 

نشست خبری ســخنگوی وزارت خارجه دیروز )دوشنبه( 
برگزار شــد و ناصر کنعانی درجمع خبرنگاران، به تشریح 
آخرین تحــولات حوزه دیپلماســی پرداخــت. مهم ترین 

محورهای این نشست را در ادامه می خوانید: 

 گفت وگوهــای ایــران با کشــورهای مختلــف ازجمله 
کره جنوبی بــرای دریافت مطالبات ادامــه دارد و اخیرا هم 
مقام های سئول وعده های مثبتی به ما داده اند و امید است 

شاهد عملیاتی کردن آنها باشیم.
  ایران برای تبادل زندانیان بر مبنــای اهتمامی که برای 
آزادی شــهروندانش دارد، جدی بوده و در مقاطعی هم به 
توافق رسیدیم؛ طولانی شدن روند تبادل نتیجه عدم وجود 

اراده نزد دولت آمریکا بود.
  از نظر ما، تغییر دولت ها نباید تأثیری در انجام تعهدهای 
دولت آمریکا بگذارد، اما اگر اراده سیاسی ازسوی آمریکا باشد، 

امکان بازگشت اعضا به برجام همچنان وجود دارد.

امیررضا قشقاییگزارش
روزنامه نگار

تیتر  خبر

عکس خبر

؟؟؟؟ 
؟؟؟

حمایت ایران از مذاکرات صلح در قفقازجنوبی
وزیر امورخارجه ارمنستان درسفر به تهران با 
رئیس جمهــور و وزیرامورخارجه ایران دیدار و 
گفت وگو کرد. ســیدابراهیم رئیسی  در دیدار 
با آرارات میرزویان، ضمن اعلام حمایت ایران 
از مذاکرات صلــح در قفقازجنوبی، تاکید کرد 
 ایران تغییر ژئوپلیتیــک منطقه را نمی پذیرد.

/ پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری

؟؟؟؟ 
؟؟؟

همتایان خود دیدار و گفت وگو کرد. / ایسناسخنرانی در نشست دبیران و مشاوران، با برخی جنوبی شد. علی اکبر احمدیان دراین سفر علاوه  بر و شرکای بریکس، در صدر هیأتی عازم آفریقای در نشست مشاوران امنیت ملی کشورهای عضو دبیر شورای عالی امنیت ملی ایران  برای شرکت رایزنی های احمدیان در »بریکس« 

؟؟؟؟ 
؟؟؟

آغاز ثبت نام زائران اربعین از امروز
رئیس ســتاد مرکزی اربعیــن از آغاز ثبت نام 
زائران اربعین از امروز )سه شنبه، سوم مرداد( در 
سامانه »سماح« خبرداد. سیدمجید میراحمدی 
همچنین اعلام کــرد در توافق با طرف عراقی، 
مرزهای »تمرچین« و »خســروی« به صورت 

۲4ساعته فعال خواهند بود. / فارس

تجهیز پهپادهای »کرار« 
به بمب های ۵۰۰پوندی

دیروز )دوشنبه( رزمایش اقتدارهوایی فدائیان حریم 
ولایت پایان یافت و اهداف زمینی ازســوی پهپادهای 
بمب افکن »کرار« با شــلیک بمب های ۵00پوندی، با 
موفقیت منهدم شدند. پیش از این، بمب های ۵00پوندی 
توسط جنگنده های »اف4« و »اف۵«مورد استفاده قرار 

می گرفت. / عکس ها: فارس

همزمان با برگزاری مراسم رژه نیروهای مسلح در سراسر کشور در سال 9۷، دشمنان 
نظام با اجیرکردن گروهکی تجزیه طلب و تروریســتی در اهواز، دســت به عملیات 
تروریستی زدند که درنتیجه آن، ۲۵نفر به شهادت رسیدند و ۶۸نفر نیز مجروح شدند، 
اما سرکرده گروهک تروریستی »حرکه النضال« که مسئولیت این حمله را بر عهده 
گرفته بود، پس  از گذشت ۲ سال از این حادثه، از سوی سربازان گمنام امام زمان)عج( 
در ترکیه دستگیر شد.» حبیب کعبی« یا »حبیب اسیود« از عناصر سرکرده گروهک 
تروریســتی حرکه النضال )جدایی طلبان احواز( بود که در نهایت در اردیبهشــت 

 ماه۱40۲به جرم فساد فی الارض، به  دار مجازات آویخته شد.

جمشید شارمهد، سرکرده گروهک تروریستی »تندر« 
در یازدهم مرداد ۱399توسط وزارت اطلاعات دستگیر 
شد. در پرونده این گروهک، جنایت های بسیاری مانند 
بمب گذاری در حســینیه سیدالشــهدای شیراز و قصد 
انفجار سد سیوند شــیراز مشاهده می شــد که در این 
میان، در بمب گذاری حســینیه سیدالشــهدای شیراز 
افراد بی گناه بسیاری به شهادت رسیدند. گسترش شبکه 
رسانه ای با استفاده از فضای ماهواره و اینترنت، استفاده 

از عناصر جذب شــده برای انجام اقدامــات اطلاعاتی و 
جاسوســی، شناســایی و انجام اقدامات اطلاعاتی علیه 
عناصر و نیروهای طرفدار جهت ترور از مهم ترین اهداف 
این گروه تروریســتی اســت. در نهایت دادگاه انقلاب 
تهران پس از اتمام رسیدگی به پرونده و انجام تحقیقات، 
جمشید شارمهد، ســرکرده گروه تروریستی تندر را به 
اتهام افساد فی الارض از طریق طراحی و هدایت اقدامات 

تروریستی به اعدام محکوم کرد.

چند روز قبل بود که دادســتان عمومی و انقلاب 
یاســوج از دســتگیری اعضای 4نفــره گروهک 
تروریستی که به شــبکه منافقان متصل بودند از 
سوی ســربازان گمنام امام زمان )عج( در وزارت 
اطلاعات در استان کهگیلویه  و بویراحمد خبر داد. 
این گروه 4نفره که به شبکه منافقان متصل بود، 
قصد عملیات ایذایی )عملیاتی که شــرایط برای 
مقاصد بعدی زمینه سازی شــود( در استان های 
خوزســتان، فــارس و کهگیلویــه  و بویراحمد 
داشــتند که توســط ســربازان امام زمان)عج( 
دستگیر شــدند. افراد این باند توسط منافقان از 
طریق فضای  مجازی شناســایی و به هسته های 

تروریســتی پیوســته  بودند. این افراد همچنین 
پس از ارتباط با ســرکرده های گروهک منافقان، 
ســاخت نارنجک های دستی و بمب های کوچک 
دست ساز را آموزش دیده و علاوه بر آن، پول هایی 
برای خرید تجهیزات و تهیــه  خانه های تیمی و 
وسایل نقلیه از منافقان دریافت کرده بودند. لازم 
به ذکر اســت که برخورد جدی پلیس آلبانی با 
منافقان حاضر در خاک این کشــور باعث خشم 
شــدید منافقان از جمهوری اسلامی شده است. 
به همین دلیــل این گروه با انجــام عملیات های 
 تروریســتی قصــد ایجــاد ناامنی در ایــران را 

دارد.

دیروز وزارت اطلاعات از بازداشــت اعضای شبکه گسترده تروریستی - 
صهیونیســتی به همراه 43بمب خبر داد. این شــبکه که در چند استان 
کشور مشغول به فعالیت بود، قصد داشت در آستانه ماه  محرم اقدام های 
خرابکارانه از جمله عملیات انفجاری در مزار ســردار شــهید سلیمانی 
انجام دهد. همچنین سرشــبکه های این گروه تروریستی در دانمارک و 
هلند اقامت دارند. اما با تلاش های شــبانه روزی وزارت اطلاعات و دیگر 
دستگاه های امنیتی این تروریست ها موفق به انجام جنایات و خرابکاری 
نشدند. در بخشی از بیانیه وزارت اطلاعات درباره دستگیری این شبکه 
آمده  است: اعضای این شبکه که به  واسطه  کانون های تروریستی مستقر 

در کشورهای دانمارک و هلند به سازمان جاسوسی رژیم اشغالگر قدس 
متصلند و توسط آن رژیم حمایت مالی و تجهیزاتی می شدند، در آستانه 
 ماه محرم قصد انجام چندین عملیات تروریستی در استان های گفته شده 
را داشتند؛ از جمله برنامه ریزی برای اقدام انفجاری در محل مزار »سپهبد 
مجاهد شهید حاج قاسم سلیمانی« و نیز در برخی مراکز تجمعات مردمی 
و اماکن سوختگیری، همچنین انفجار دکل های برق و ایستگاه های گاز 
به منظور اخلال در تأمین نیازهای داخلی و صادراتی و اهداف دیگری از 
این قبیل. از این هســته ها تعداد 43بمب با قدرت تخریب بالا و قابلیت 

کنترل از راه دور، کشف و خنثی شد.

دستگیری تروریست در ترکیه ضربه اطلاعاتی به »تندر«

۲۵آبان ۱40۱یک تیم تروریستی در بازار مرکزی ایذه به سمت مردم 
و بسیجیان، تیراندازی کرد. در این حمله تروریستی ۷نفر، از جمله یک 
نوجوان ۱0ساله به نام کیان پیرفلک به شهادت رسیدند و تعدادی نیز 
مجروح شــدند. در ادامه آذرماه۱40۱در یک اقدام عملیاتی مشترک 
وزارت اطلاعات، ســپاه  پاســداران و فراجا، 4نفر از عوامل دخیل در 
حادثه تروریســتی آبان ماه ایذه ازجمله ۲ نفر از عناصر اصلی مسلح 
این اغتشاشــات زیر ضربه قرار گرفتند که در این درگیری مسلحانه 

۲ نفر از متهمان دستگیر و ۲ نفر هم کشــته شدند. همچنین وزارت 
اطلاعات با صدور بیانیه ای این شبکه تروریســتی را تحت آموزش و 
پشتیبانی عناصر سلطنت طلب خارج نشــین برای ایجاد اغتشاش و 
 ارتکاب جنایت های تروریستی معرفی کرده بود، اما در روزهای اخیر

 ۲ مامور پلیس کهگیلویه  و بویراحمد در عملیات درگیری با قاچاقچیان 
مواد مخدر در منطقه تلگاه به شهادت رسیدند. دراین درگیری مهدی 
امینی و سیروس درخشان فر،  از حافظان امنیت  به درجه رفیع شهادت 

نایل آمدند و یکی  از قاچاقچیان کشــته، ۲ نفر دستگیر و یکی دیگر 
از قاچا قچیان  فرار کرد که در عملیات پلیس در منطقه کوهســتانی 
به هلاکت  رســید،  اما حلقه وصل این اتفاق با حادثه تروریستی ایذه 
آنجایی است که سیدجواد هاشمی، معاون سیاسی و امنیتی استاندار 
کهگیلویه و بویراحمد در مراسم هماهنگی تشییع شهدای فراجا عنوان 
کرد که عامل شهادت شهیدان سیروس درخشان زاده و  مهدی امینی از 

سرکردگان حادثه تروریستی ایذه بوده است.

جنایت از ایذه تا یاسوج

دستگیری اعضای ۴نفره یک گروهک تروریستی

بازداشت اعضای یک شبکه تروریستی گسترده

 »ســلوان مومیکا« فردی که در نخســتین روز تعطیلات عید قربان اقــدام به آتش زدن
 قرآن  کریم کرده بود، در روزهای اخیر نیز تحت حمایت پلیس سوئد، دوباره به قرآن  کریم 
اهانت کرد. این اقدام که خشم مسلمانان جهان را به  دنبال داشت، از همان ابتدا گمان می شد 
که با ســرویس های امنیتی رژیم صهیونیستی ارتباط مســتقیمی دارد. تا اینکه سربازان 
گمنام امام زمان)عج( با انجام عملیات های پنهان به طور قطع به ارتباط فرد هتاک به قرآن 
با دستگاه جاسوسی صهیونیست ها پی بردند و با صدور بیانیه ای، هدف از انجام چنین اقدام 
شنیعی را انحراف اذهان از جنایت جنین دانستند. در بخشی از بیانیه وزارت اطلاعات آمده 

 است: سلوان مومیکا، سال ۲0۱9 رسما توسط سرویس های جاسوسی رژیم صهیونیستی 
به خدمت گرفته شده و برایش رابط اطلاعاتی تعیین می شود. مأموریت جاسوسی از مقرها 
و رهبران گروه های مقاومت عراق ازجمله مأموریت های او بوده  است. مومیکا پس از خدمات 
فراوانش به دستگاه جاسوسی صهیونیست ها، درخواســت انتقال به یک کشور اروپایی را 
ارائه می دهد. او تابعیت سوئد یعنی حیاط خلوت سرویس جاسوسی رژیم صهیونیستی را 
به  دست می آورد. همزمانی هتک حرمت قرآن توسط مومیکا در سوئد با جنایت های رژیم 

 صهیونیستی در جنین برای انحراف توجه افکارعمومی مسلمانان از آن جنایت بود.

پشت پرده هتک حرمت قرآن کریم
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محمد سرابیحملونقل
روزنامهنگار

روز گذشــته طرح نجم )نظارت جمعی مناطق و 
محلات( با حضور مهدی اقراریان، رئیس کمیته 
نظارت و حقوقی، ســوده نجفی، رئیس کمیته 
سلامت و جعفر شربیانی، عضو کمیسیون معماری 
و شهرسازی در منطقه 20)قبله تهران( اجرا شد و 
نمایندگان شورا از پروژه های ترافیکی و شهرسازی 
این منطقه بازدید کردنــد. مهدی اقراریان طی 
بازدید از پروژه های محله نفرآباد به تسریع فرایند 
ساخت و سازها تأکید کرد و گفت که دولت باید در 

فراهم کردن زیرساخت ها مانند انشعابات فاضلاب، 
برق و... پای کار بیاید تا عملیات عمرانی نفرآباد 
با سرعت انجام شود و شاهد تبدیل آن به محله 

نمونه باشیم.
نفرآباد محله ای در ضلع شرقی حرم عبدالعظیم 
حســنی)ع( اســت که حدود 4دهه به دلیل 
همین همجواری فریز شده بود و ساکنان اجازه 
ساخت وساز نداشــتند. در این دوره با پیگیری 
مدیریت شهری، این گره باز شد و طرح بازآفرینی 
شــهری در آن کلید خــورد و در قالب قرارگاه 
مسکن ساخت 336 واحد مسکونی در 35پلاک 
کلنگ زنی شــد. علاوه بر آن، شهرداری قصد 
دارد ســرانه های خدماتی، رفاهی و... را در این 

محله تامین کند که احداث آنها همزمان با ساخت 
واحدهای مسکونی پیگیری می شود. آنطور که 
سیدمهدی هدایت در گفت وگو با همشهری عنوان 
کرده: »عملیات عمرانی طبق برنامه پیش می رود 
و امسال شاهد بهره برداری از پروژه ها در محله 
نفرآباد خواهیم بود.« مهدی اقراریان هم در جریان 
بازدید از این محله به همشــهری گفت: »شاهد 
هستیم گره نفرآباد باز شده است، اما برای سرعت 
بخشیدن به کارها نیاز داریم تا دولت پای کار بیاید. 
طی تماس با نماینده تهران در مجلس قول مساعد 
دادند و امیدواریم این امر به زودی محقق شود.« 
اکنون نفرآبادی که سال ها دچار آسیب های متعدد 
بوده به کارگاه بزرگ عمرانی تبدیل شده و سایر 

سکنه هم درخواست ساخت وساز دارند که رئیس 
کمیته نظارت و حقوقــی در این خصوص عنوان 
کرد: »حدود 200 تا 300پلاک در تملک مردم است 
که مطالبه آنها باید توسط شهرداری منطقه 20 و 
سازمان نوسازی پیگیری شود تا بتوانند از طرح 
بازآفرینی بهره مند شوند و اقدام به ساخت وساز 
کنند.« جعفر شربیانی هم فرایند ساخت وساز در 
نفرآباد را رضایتبخش دانست و گفت: »پروژه های 
عمرانی خوب پیش می روند و محله ای که سال ها 
پیش ناکارآمد بوده در حال تحول است. شهرداری 
طرح های محرک توسعه را در این محله اجرایی 
کرد و امیدواریم به زودی 4دهه بی تدبیری پایان 
یابد و مردم از طرح های اجراشده بهره مند شوند.«

تبدیل نفرآباد به محله نمونه
اعضایشورایشهرتهرانازمهمترینپروژهشهرکسازیمدیریتشهریدرمنطقه20بازدیدکردند

۱20هزارفضایپارکحاشیهایتهرانمدیریتمیشود

ساماندهیجایپارکباخودروهایدوربیندار

زینب زینال زادهگزارش
روزنامهنگار

نقش شهروندان در حکمروایی 
مطلوب شهری

شوراهایاســامیشهروشــهرداریها
بهعنواننهادهایمدنــیرامیتوانجزو
سرمایهاجتماعیبهشمارآورد.ایندونهاد
درزمرهسازوکارهاییهستندکهدرصورت
تعاملدرستوقانونمندمیتوانندبهتأمینحقوقمردم،ارائه
بهینهخدماتوانســجاماجتماعییاریرســاندهومدیریت
شهریرابرپایهپیشرفتوتوســعهعدالتمحورسوقدهند؛
نقششــهرونداننیزازاینحیثقابلتوجهاستکهشورای
اسامیشهرمتشکلازنمایندگانمنتخبمردماستکهسبب
میشودتاسازوکاریغیرمتمرکزومبتنیبرانتخابمردم،اداره
امورشهرهارابرعهدهبگیرد.لیکنباوجودظرفیتهایقانونی
درحالحاضرشــهرهاباچالشهایفزایندهناشــیازرشدی
فراترازظرفیتهایپاسخگومواجهشــدهاندکهنمودآنهادر
اشباعزیرســاختهایاجتماعی–کالبدی،گسترشاسکان
غیررسمی،افزایشناهنجاریهایاجتماعی،ازدیادشکافهای
درآمدیوفرهنگی،گســترشآلودگیهایزیســتمحیطی
ودرمجمــوع،کاهشکیفیتزندگیمشــاهدهمیشــود.از
ســویدیگرهویتزداییواتخاذالگوهایناپایدارتوسعهبراثر
ضعفیاعدمبهرهگیریازانگارههایمشارکتیوسیستمهای
مطلوبمدیریتشهری،مسائلایجادشدهرادوچندانساخته
است.برایگرهگشاییمسائلپیشگفته،استفادهازالگوهای
مدیریتخوبشهری)حکمرواییمطلوبشهری(ونیزتوجه
بهمشارکتمردمدرتوسعهشهریضروریاست.حکمروایی
ایدهجدیدیاستکهجایگزینمفهومحکومتشدهکهدرآن
نقششهروندانبسیارحائزاهمیتبودهوبااجماعکلصاحبان
منافعدخیلدرشهرمحققمیشود.مفهومحکمرواییمطلوب
شهریبهمجموعهپیچیدهایازارزشها،هنجارها،فرایندهاو
سازمانهاییکهدرادارهشهردخیلهستندمربوطمیشودکه
درآنتنهامسئلهمدیریتکارآمدمطرحنیست،بلکهکیفیت
مشارکتسیاسیشهریدرساختارهایتصمیمگیرینیزمهم
است.هدفحکمرواییمطلوبشهریکاراییاقتصادی،افزایش
عدالتاجتماعی،سیاســتهایپایدارشــهریونهایتاًایجاد

شرایطمطلوبزندگیبرایتمامیشهرونداناست.
برایدستیابیبهحکمرواییمطلوبشهرینخستینگامتوجه
ویژهبهموضوعشهروندمداریاستکهبرایتحققآنازیکسو
نیازمندبهآموزشهایجدیدبــرایایجادوتثبیتحاکمیت
قانونوحقوقشــهروندی،وفاقگرایی،مشارکت،پاسخگویی
وشــفافیت،کاراییواثربخشیهستیموازســویدیگرباید
پاکحسابی،اجماعگراییوپاسخگوییمدیریتشهری،وظیفه
تلقیشدهوکاراییواثربخشیبهعنوانمأموریتیجدیبرای

مدیرانشهریتعریفشود.
بنابرایــنازآنجاکهتصمیمــاتمدیریتشــهریبرزندگی
شهروندانتأثیرگذاربودهوازسویدیگرکنشهایشهروندان
نیزمتقاباًبرابعادمختلفمدیریتشــهریمانندانتخابات،
رقابتها،خطمشــیهاوتوزیعمنابعوخدمــاتتأثیرخواهد
داشت،حکمرواییشهریخوبهنگامیمیسرخواهدبودکه
مشــارکتمردمدرادارهاموراجتماعی،سیاسی،اقتصادیو...
بااستفادهازظرفیتهاوســازوکارهایپیشبینیشدهبهویژه
درســطحمحاتومباحثمربوطبهناحیهمحوریبیشترو
سازمانیافتهترباشد.دراینخصوصمیتوانبهپتانسیلهای
موجوددرسرایمحاتبهعنوانمکانیبرایتعامل،همفکری
ومشارکتاجتماعیشهروندانوهمچنیناستفادهازنظرات
معتمدانمحلواعمالآنهادرمدیریتمحلهوشهراشارهکرد.
البتهدراینبیننبایدازنقشمســاجدوتأثیربسزایآنهادر
انتقالمشکات،نقدهاوپیشنهادهایشهروندانبهمسئولان
غافلشد؛بنابرایندخالتمعقولومنطقیمردمدراموریکه
بهسرنوشتخودآنهامربوطاست،زمینهرابرایمشارکتآنان
درحکمرواییشهریخوبآمادهساختهودرادامهدولتمحلی
شهری)شهرداریوشورا(نیزبایدتواناییهمکاریوشراکتبا
شهروندان،بخشدولتی،بخشخصوصیوسازمانهایجامعه
مدنیبرایادارهامورمحلیراداشــتهباشد.هرچهاینتعامل
بیشترومنسجمترباشد،اثرمثبتآنبرتوسعهمحلیومدیریت

مطلوبشهربیشترخواهدبود.

ساخت وساز در ارتفاعات ۱۸00 متری 
حریم پایتخت انجام نشده است

مدیرکلحریمشهرتهرانگفت:درایندورهمدیریتشهری
هیچگونهساختوســازیدرارتفاعــات۱۸00متردرحریم
شهرتهرانانجامنشدهاست.علیاکبرفساییافزود:یکی،دو
موردیکهدرسنواتگذشتهدراینارتفاعاتاحداثشدهبود
باهماهنگیهایقضاییتخریبشدهاست.بعضادرمحدوده
شهریبراســاسطرحتفصیلیساختوســازهاییازگذشته
تاارتفاع۱۸00متردیدهمیشــودکهبهدلیلقرارگرفتندر

محدودهشهریمنعقانونیبرایآنوجودندارد.
مدیرکلحریمشهرتهرانباتأکیدبراینکهدرایندورهمدیریت
شهریهیچگونهساختوسازیدرارتفاعاتبالای۱۸00متردر
حریمانجامنشدهاست،ادامهداد:یکی،دولکهمبنیبروجود
ساختوســازهایغیرمجازدرارتفاعــاتبالای۱۸00متردر
منطقهیکوجودداشــتکهباحکمقضاییاقدامبهتخریب

آنشد.
فساییگفت:درمنطقهیکساختوســازدرارتفاعاتبالای
۱۸00مترمنعقانونیداردوایــنارتفاعدرمناطق5و22به

۱۶00و۱۴50مترتقلیلپیدامیکند.

روکــش آســفالت در معابــر و محــات 
۹گانه منطقــه16 در راســتای رفــاه حال 
شــهروندان انجــام شــد. محمدامیــن 
ســالاری پور، شــهردار منطقه16، گفت: 
منطقه به لحاظ وجود مسیر بزرگراهی 
و محورهــای مواصاتــی پرتــردد شــهر 
تهــران، از شــبکه وســیع بزرگراهــی و 
معابر شهری برخوردار است و برهمین 
اساس ضرورت بهسازی معابر و مرمت 
آســفالت معابــر بزرگراهــی و شــهری 

منطقه  در دستور کار قرار گرفت.

13000
تن

تولید آســفالت نســبت به تیرماه ســال 
گذشــته رشــد داشــته اســت. مهــدی 
صداقتی، سرپرست سازمان مهندسی 
و عمــران شــهر تهــران گفــت: در مــدت 
مشــابه ســال قبل میزان تولیــد معادل 
۸۵هــزار تــن بــوده کــه ایــن مقــدار در 
تیرمــاه ســال جاری بــه 1۲۵هــزار تــن 
افزایــش یافتــه اســت. مجمــوع تولیــد 
آســفالت در کارخانجات این سازمان از 
ابتدای سال 1۴۰۲ تاکنون ۴۳۵هزار تن 

بوده است.

۴۷
درصد

آمــار جدیــد رونــد نوســازی در بافــت 
فرســوده اســت. حمیدرضــا صارمــی، 
معاون معماری و شهرســازی شهرداری 
تهران گفت: تعداد پاک های فرســوده 
شــهر تهــران از ۲۷۸هــزار پــاک طــی 
سال های گذشته با فراز و فرودهایی که 
در حوزه مشوق ها داشــته، به 1۲۵هزار 
پــاک نوســازی رســیده اســت؛ یعنــی 
۴۵درصد بافت فرسوده تهران نوسازی 
شده و 1۵۳هزار پاک باقی مانده است.

125000
پلاک

 نامه اعضای شورای شهر
به وزیر راه و شهرسازی

مهدیپیرهــادی،رئیسکمیســیونســامت
محیطزیســتوخدماتشهریشــورایاسامی
شــهرتهرانازارائهنامهاعضایشــورایشهربه
وزیرراهبرایزیرزمینیکردنمســیرریلیراهآهن
تهران-اهوازخبرداد.درمتنایننامهآمدهاست:
احتراماهمانگونهکهاستحضاردارید،باعنایتبهنظر
بسیاریازصاحبنظرانبهدلایلمختلفیازجمله
ایمنیبالادرحملمســافر،کاهــشآلودگیهای
زیستمحیطی،کاهشمصرفســوخت،افزایش
ظرفیتحملمســافر،حمــلوجابهجاییانبوه
وحجیمباردرمســیرهایطولانیدرمقایســهبا
حملونقلجادهایبهعنوانیکشیوهمنتخبدر
اینحوزهبهشــمارمیرود.لیکنباوجودمزایای
بیشمارآنمتأسفانهمجاورتحریمراهآهندرنقاط
مسکونیبهویژهدرشهرهاکهازتراکمجمعیتبالایی
برخوردارهستند،منجربهبروزچالشهایمتعدد
خواهدشــد.باعنایتبهمواردمطروحهکانشهر
تهرانباگسترشپهنههایشهریوافزایشجمعیت
درمناطقیدرمجاورتحریمراهآهنبهویژهراهآهن
تهران-اهوازباچالشهاومســائلمختلفیمواجه
شدهوهمینامرزمینهنارضایتیساکنانرابهوجود
آوردهاست.اعضایشورایاسامیشهرتهراندر
ایننامهتأکیدکردند:دراینراستامزیدامتناناست
درجهتحفظسامتشهروندانورعایتحقوق
عامهدستورفرماییدترتیبیاتخاذشودتانسبتبه
زیرزمینیکردناینمســیرریلیاقداممقتضیرا

معمولکنند.

نقلقولخبر

عددخبر شهرسازی
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 راه اندازی »سرزمین آسمان ها« 
در شرق تهران

علی اصغر کمالی زاده، شهردار منطقه۴: 
پــروژه فرامنطقه ای ســرزمین آســمان ها 
یا »اســکای لند« قرار اســت به مســاحت 
عرصــه ۳۵۰هــزار مترمربــع در محــدوده 
خیابان استقال، بلوار کوهستان احداث 
شــود. ایــن مجموعــه شــامل شــهربازی، 
رستوران، مراکز خرید و سینما خواهد بود 
که به صورت مشارکتی و با سرمایه گذاری 

بالغ بر ۵۰۰میلیون دلار اجرا می شود.

تعطیلی برج میلاد در تاسوعا و عاشورا
روابط  عمومی برج میاد طی اطاعیه ای 
اعــام کرد که امــکان بازدیــد از مجموعه 
برج میاد در روزهای تاسوعا و عاشورای 
حسینی)ع( برای گردشگران وجود ندارد. 
مجموعه یادمان ملی ایرانیان در روزهای 
پنجشــنبه و جمعــه ۵ و 6 مردادمــاه بــه 
دلیل عزاداری روزهای تاسوعا و عاشورای 

حسینی  نیز تعطیل است.

تغییر در خطوط اتوبوسرانی تهران
مهــدی علیــزاده، مدیرعامــل شــرکت 
واحد اتوبوســرانی شــهر تهران: از ابتدای 
تیرماه مهندسی خطوط اتوبوسرانی آغاز 
شــده که در این راســتا ۵خط اتوبوسرانی 
بازمهندســی شــدند و تعداد ۵۷دستگاه 
اتوبــوس از خطــوط خــارج و 6۷دســتگاه 
ایــن  شــدند.  جایگزیــن  مینی بــوس 
باز مهندسی در راستای ارتقای بهره وری از 
اتوبوس های موجود و استفاده در خطوط 

پرتردد است.

   انضباط بخشی؛ نخستین هدف
معاونشــهردارتهراندراینمراســمباتأکیدبراینکهبیشترین
مســافریکهمیتوانباحملونقلعمومیجابهجــاکرد،حدود
۶0درصداست،گفت:انضباطترافیکیدرمعابرماحاکمنیست.در
مطالعاتجدیدیکهنخستینخروجیآنهفتهگذشتهبهدست
مارسید،وضعیتسرانهمعبر،جمعیتوتعدادخودروهایتهرانبا
۴پایتختکشورهایتوسعهیافتهمقایسهشدوتعدادخودروهایمان
ازآنهاکمتروسطحمعابرمانبهجزیکموردازدیگرپایتختهای
موردمقایسهبیشتربود.جالبهرامیافزود:درایرانقویترینمدل
حملونقلعمومیکشورمتعلقبهشهرمشهداست،اماچرااینشهر
همچنانمشکلترافیکدارد؟پاسخاینسوالانضباطترافیکیاست.
ویادامهداد:اجرایطرحپارکحاشیهایدرراستایانضباطبخشی
استوبیشترینسودازانضباطشهریراشهروندانمیبرندواین

بهمعنایایجادمحدودیتنیست،بلکهتسریعدرزندگیاست.

   عدالت در پارک خودرو ها
رئیسکمیسیونعمرانوحملونقلشورایشهرتهراننیزدراین
مراسمبااشارهبهاستفادهازفناوریهاینوینگفت:اگربخواهیمبه
ترددزائددرشهرپایانبدهیمبایدبهسمتهوشمندسازیحرکت
کنیم.اینکارمیتواندباعثکاهشتصادفاتوکاهشمرگومیرها
باشد.امروزهدیگرایجادشهرهایهوشمندآرزونیستووظیفه
ابتداییمدیریتشهریتلقیمیشود.سیدجعفرتشکریهاشمی
بابیاناینکهمتأسفانهدرشهرشــاهدبینظمیپارکحاشیهای
هستیم،گفت:اینمسئلهمنجربهبیعدالتیاستفادهازفضاهای
پارکحاشیهایونارضایتیشهروندانشدهاست؛بهعنوانمثال
برخیازافرادخودروهایخــودرادرخیابانهایمختلفپارک
میکنندوتاپاسیازشبمکانخودروهایخودراتغییرنمیدهند
واینبیعدالتیدرحقکسانیاستکهجایپارکپیدانمیکنند.
بااجرایطرحکنترلهوشمندپارکحاشیهایشهرتهران،شاهد
عدالتدرپارکحاشیهایخواهیمبود.اوباتأکیدبراینکهحوزه
حملونقلشهرداریتهرانبایدازظرفیتهاوپتانسیلهاینوین
وازابزارهایفناوریدراینحوزهبهرهببرد،گفت:اینقدمخوبی
است،ولیقدمپایانینیستودرسایرموضوعاتنیزبایدباهمین

رویکردومبتنیبردانشوفناوریهایجدیدحرکتکنیم.

   قلعه دولت آباد، نیازمند بازآفرینی
طرحاحیاوبازآفرینینفرآبادآنچناندرمنطقه20تحولایجاد
کردهکهساکنانقلعهدولتآبادهمتقاضایاجرایاینطرحدر
محلهشانرادارند.قلعهدولتآبادحدود۴هکتاراستکهبهدلیل
نوعشهرسازیومعماریوبافتمتراکمبهیکجزیرهتبدیلشده
اســت.دراینمحلهبهدلیلریزدانهبودنبافتهاوباریکبودن
معابرمجوزســاخت3طبقهدادهمیشــود؛تراکمیکهبهگفته
سکنهتوجیهاقتصادیندارد.اقراریانروزگذشتههمراهبادیگر
نمایندگانشــوراازاینمحلهبازدیدکــردودرخصوصمطالبه

شهروندانگفت:»نوعمعماریمحلهچالشبزرگیایجادکردهو
امروزشاهدهستیماینمحلهدرگیرآسیبهایاجتماعیمتعدد
است؛ازاینروقطعاضرورتداردتابهسمتوسویاجرایطرح
بازآفرینیحرکتکنیم؛چراکهازاینطریقساختوسازتوجیه
اقتصادیخواهدداشــتومطالباتشــهروندانهمپاسخداده
میشود.معاونمعماریوشهرســازیشهردارتهرانهمدراین
خصوصقولمساعدهدادهاستوامیدواریمشاهدتحولمطلوبی

درقلعهدولتآبادباشیم.«

   توجه ویژه در بودجه سال آینده قبله تهران
مهــدیاقراریاندرجریــانبازدیدهای
دیروزازاصاحبودجهسالآیندهمنطقه
20خبردادوعنوانکــرد:»بازدیدامروز
تفاوتبســیارمهمینســبتبهســایر
بازدیدهاازمناطقداشــتوآنجایگاه
شهرریاست.شهرریبهعنوانقبلهتهران

ویکمجموعهفرهنگی،مذهبیوتاریخی
بایکســابقهدیرینه،جایگاهبالاتریدر
شهرتهراندارد.متأسفانهشهرریدچار
عقبافتادگیتاریخیشدهوضرورتدارد
نگاهویژهایهمازسویشهرداریتهرانو
همشورابهشهرریشود.ازجملهمسائلی

کهنیازبهکمــکدارددرحوزهاعتبارات
اســت.حتمابایداعتباراتشــهرداری
منطقه20باتوجهبهوســعت،جمعیت
واهمیتیکهبقعهمبارکدارددرســال
آیندهاصاحشــودتاشاهدشکوفاییدر

منطقهباشیم.«

زائرسرا  4400 متر

مهدکودک  1023 متر

کارآفرینی بانوان  1575 متر

اهم پروژه های محله نفرآباد

ساماندهی ۱20هزار فضای پارک حاشــیه  خیابان، با استفاده از 
دوربین هایی که روی خودرو های گشت نصب می شود، انجام خواهد 
شد. در مراسم آغاز نخستین فاز این طرح شامل مدیریت 63هزار 
فضای پارک، خودرو های مجهز به دوربین در پارکینگ ساختمان 
سازمان حمل ونقل ترافیک شهر تهران به نمایش درآمدند و مدیران 
شهری مزایای ساماندهی پارک حاشــیه ای را شرح دادند. بر این 
اساس در تعدادی از خیابان های اصلی شهر هر ساعت پارک کردن 
خودرو هزینه خواهد داشت که از حساب »تهران من« متعلق به مالک 
خودرو برداشت می شود. هزینه پارک در مقایسه با دیگر هزینه های 
مالکیت خودرو، زیاد نیست. مدیرعامل سازمان حمل ونقل ترافیک 
شــهر تهران در این باره گفت: مدیریت پارک حاشیه ای در تهران 
53سال سابقه دارد و از سال ۱349با نصب پارکومتر های سکه ای 
برای 400واحد در خیابان های منوچهری، فردوسی و جمهوری شروع 
شد. در سال های 5۸، 73 و ۸6 تغییراتی در آن داده شد و پارکومتر ها 

حدود 7هزار جای پارک را زیر پوشش داشتند.
مجتبی شفیعی افزود: امسال ۱20هزار فضای پارک حاشیه ای در 
تهران ساماندهی می شود و نخســتین قرارداد برای مناطق 2، 3، 
6، 7، ۱0، ۱۱، ۱2و ۱7 اســت که 63هزار فضای پارک حاشیه ای را 
مدیریت می کنند. برای هر هزار جای پارک باید یک دستگاه خودرو 
گشت درنظر گرفته شود که در مجموع 60دستگاه خودرو مجهز به 
دوربین برای این کار مورد استفاده قرار می گیرد. با هدف رسیدن به 
حمل ونقل پاک می توان از دوچرخه و موتورسیکلت های برقی هم 

برای پلاک خوانی خودروها در پارک های حاشیه ای استفاده کرد.
رئیس سازمان حمل ونقل و ترافیک شهر تهران تأکید کرد: امروز 
۱6دســتگاه خودروی پلاک خوان در مناطق 2، 6 و 7 آغاز به کار 

می کند که برای حدود 35هزار فضای پارک است.
شفیعی در ادامه به ساخت 2۸پارکینگ در تهران اشاره کرد و گفت: 
5پارکینگ در حال ساخت و ۱۱پارکینگ در حال انعقاد قرارداد و بقیه 
نیز در حال تحویل زمین هستند. با ساخت این 2۸پارکینگ بیش از 

۱0هزار فضای پارک به ظرفیت های قبلی اضافه خواهد داد.

برای توان یابان و 
جانبازان یک فضای 
پارک رایگان به ازای 
هر 70فضای پارک، 

اختصاص داده 
می شود.

هزینه پارک حاشیه ای 
از کیف پول الکترونیک 
در حساب »تهران من« 

برداشت می شود و درصورت 
 تأخیر در پرداخت آن، 
 ماهانه 2درصد اضافه 

خواهد شد.

براساس مصوبه شورای شهر 
تهران هزینه پارک در نیم ساعت 
اول 2200تومان برای خودروهای 
سواری و وانت درنظر گرفته شده 

 است که پس از اتمام
 2ساعت این رقم در هر 

نیم ساعت 2هزار و 800تومان 
محاسبه خواهد شد.

کنترل هوشمند پارک حاشیه ای 
در کدام مناطق در حال اجراست؟
 1500015000 فضای پارک
 90009000 فضای پارک
 1280012800 فضای پارک
 72007200 فضای پارک
 60006000 فضای پارک
 60006000 فضای پارک
 60006000 فضای پارک
 10001000 فضای پارک

2 منطقه

6 منطقه

10 منطقه

12 منطقه

3 منطقه

7 منطقه

11 منطقه

17 منطقه

فعال شدن ساخت ایستگاه شهر ری پس از 3سال
رضا شنگی، شهردار منطقه 20: نمایندگان شورا از پروژه ها 
بازدید کردند و در جریان فرایند عملیات عمرانی قرار گرفتند. 
مقرر شــد پیگیری های ساخت ایستگاه شــهرری در خط 
6مترو که به دلیل کمبود نقدینگی حدود 3سال است  متوقف 
شــده انجام و پس از تزریق اعتبارات لازم پروژه فعال شود. 
دسترسی های تقاطع غیرهمسطح شهید آوینی به سمت حرم 
عبدالعظیم حسنی)ع( در حال احداث هستند و حدود 20درصد 
پیشرفت دارند و تلاش می کنیم تا پایان سال به بهره برداری 
برســند. بازطراحی میدان اصلی حرم مطهر سیدالکریم هم 
توسط سازمان زیباسازی شهر تهران در حال انجام است و سعی 
می کنیم با تسریع کارها این پروژه به زودی بهره برداری شود و 

شاهد بازگشایی گره ترافیکی در این محور باشیم.

مکث



سه شنبه 3 مرداد 41402
 شماره 8839

8 راه همکاری بخش خصوصی با دولت

با 
در متـرومتـرودیدهشوید

تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو
تبلیغات بدنه قطار

تبلیغات درون واگن ها
1پذیرش آگهی 8 1 9

گارانتی عوارض آزادراهی
از 1۷ تیر 1402، صدور کــد یکتا برای بیمــه اتومبیل، منوط به 
مفاصاحساب عوارض آزادراهی و بزرگراهی بوده و درصورت بدهی 
بیمه گزار، سامانه سنهاب کد یکتا صادر نخواهد کرد و عملًا صاحب 
خودرو بدون تسویه این بدهی، قادر به خرید بیمه نامه جدید نخواهد 
بود. مجید مشــعلچی، قائم مقام بیمه مرکزی با ارائه توضیحاتی در 
مورد شرط جدید برای صدور یا تمدید بیمه شخص ثالث می گوید: 
براســاس قانون بودجه 1402 بیمه مرکزی مکلف اســت هنگام 
صدور بیمه نامه های شــخص ثالث، تصفیه حســاب آزادراهی را از 
صاحب بیمه نامه اخذ کند و اجرای آن برای شرکت ها الزامی است. 
به گفته او، سیستم های نظارتی براساس این قانون به موضوع ورود 
کرده و هر فردی ترک فعل کرده باشــد را به مراجع قضایی معرفی 
می کنند. مشعلچی با اشاره به درخواست مدیرعامل صندوق تأمین 
خسارت های بدنی برای بازنگری در این بند قانونی از سوی مجلس، 
می گوید: این نگرانی وجود داشــت که با اجرای این قانون، توسعه 
بیمه با چالش مواجه شود درحالی که اینطور نیست و قانون در حال 

اجرایی شدن است؛ اما اصل ماجرا چیست؟
از زمانی که شبکه پرداخت الکترونیک عوارض آزادراهی پایه گذاری 
شد، متصدیان آزادراه ها به واسطه پرداخت نشدن عوارض خودروهای 
عبوری در مهلت مقرر و انباشته شدن آنها، نسبت به پیوستن به این 
شــبکه بی رغبت بودند. این در حالی بود کــه پرداخت الکترونیکی 
عوارض به نفــع رانندگان نیز بود و آنها بــدون معطلی های معمول 
در ورودی و خروجــی آزادراه هــا تردد می کردند. در این شــرایط، 
انجمن شرکت های آزادراهی تلاش کرد نظر دولت و مجلس را برای 
ملزم کردن بدهکاران عوارض و خودروهای عبــوری از آزادراه ها به 
پرداخت بدهی عوارض جلب کند و گره زدن بدهی عوارض به خلافی 
خودرو و جریمه بدهکاران بعد از مهلت یک ماهه در دستور کار قرار 

گرفت اما عاقبت به نتیجه ای نرسید. 
در این میــان، در قانون بودجه 1402، ترفند دیگری برای تســویه 
بدهی عوارض آزادراهی تعیین شد که براساس آن صدور بیمه شخص 
ثالث خودروها منوط به تسویه بدهی عوارض آزادراهی خودرو است 
و بدون این کار، عملًا امکان صدور یا تمدید بیمه نامه وجود ندارد. این 
ترفند گرچه می تواند روند وصول مطالبات شــرکت های آزادراهی 
از خودروهای عبوری را تســریع کند اما این خطر نیز وجود دارد که 
به واســطه کاهش قدرت خرید مردم، همین بدهی نه چندان زیاد 
منجر به انصراف برخی از صاحبان خودرو برای تمدید بیمه نامه شود؛ 
درحالی که اساساً برای توسعه چتر بیمه و کاهش ریسک شهروندان، 
باید تلاش شود که قوانین به تشویق افراد برای خرید بیمه ختم شود 
یا اگر آنها را در تنگنا قرار می دهد، نتیجه این تنگنا، گرایش افراد به 
بیمه باشد نه اینکه از آن فرار کنند.  به عنوان مثال، خودروهای نیازمند 
معاینه فنی، اگر نسبت به دریافت این گواهی اقدام نکنند، به صورت 
خودرو و توسط دوربین های ترافیک مشمول جریمه می شوند؛ ازاین رو 
اگر صدور معاینه فنی منوط به داشــتن بیمه معتبر باشد، خودروها 
برای فرار از جریمه معاینه فنی باید نســبت به خرید بیمه شخص 
ثالث اقدام کنند و این ترفند ریسک آنها کاهش می یابد؛ اما براساس 
قوانین فعلی، حتی خودروهای فاقد بیمه نامه نیز می توانند معاینه فنی 
دریافت کنند و از این ظرفیت برای توسعه چتر بیمه استفاده نشده 
است.  سیاستگذاران اگر به دنبال حل مشکل تسویه نشدن عوارض 
آزادراهی هستند  ، بهتر است رابطه مستقیم بدهی عوارض و صدور 
بیمه شخص ثالث را قطع کنند؛ چراکه نتیجه آن می تواند از عواقب 

مسکوت ماندن این بدهی ها هم مخرب تر باشد.  

تقسیم کار ملی در اقتصاد
همزمان با این پیشنهاد، اعضای هیأت رئیسه اتاق ایران از آمادگی 
بخش خصوصی برای همکاری با دولت خبر دادند و گفتند که یک 
برنامه تقســیم کار ملی برای عبور از شرایط فعلی اقتصادی تدوین 

شده که قرار است به اجرا گذاشته شود.
حســین ســلاح ورزی رئیس پارلمان بخش خصوصی اعلام کرد: 
23رشته فعالیت اقتصادی یا زنجیره ارزش در بخش های صنعت و 
کشاورزی و خدمات دارای بیشترین سهم در رشد اقتصادی کشور 
هستند که بخش خصوصی در اغلب این رشته ها حضور پررنگ دارد 
و اتاق ایران آمادگی دارد با استفاده از تجربه کشورهای شرق آسیا 
و در تعامل نزدیک با دولت، یک برنامه اجرایی مدون برای توســعه 
این زنجیره های ارزش و نیز کمک به رشد تولید ملی اقدام کند چرا 
که این برنامه حتماً می تواند دســتاوردهای کوتاه مدت و بلندمدت 

قابل اعتنایی برای کشور داشته باشد.
او افزود: اتاق ایران بــا ایجاد یک دبیرخانه قصــد برگزاری مجمع 
گفت وگوهای اقتصادی متشکل از کشورهای منطقه با هدف کمک 
به اجرای منویات مقام معظم رهبری و دولت در مولدسازی فرصت ها 
و همگرایی های منطقه ای دارد. وی تأکید کرد با استفاده از ظرفیت 
اتاق های مشترک و تشکل ها و اتاق های معین استانی با هدف گذاری 
21کشور عمدتاً همسایه یا کشورهایی که مزیت اقتصادی و تجاری با 
آنها داریم یک برنامه کوتاه مدت برای افزایش مراودات تجاری و جذب 
سرمایه گذاری تهیه شــده که از طریق شناسایی مقررات، رویه ها و 
دستورالعمل های مزاحم بتوان در کوتاه مدت حداقل 30 - 20درصد 
افزایش در حجم مراودات تجاری با این کشورها ایجاد کرد. رئیس 
اتاق ایران، با اشاره به برنامه »تقســیم کار ملی برای عبور از شرایط 
فعلی اقتصاد«، گفت: اتاق ایران در قالب تقسیم کار ملی با استفاده 
از ظرفیت اعضا و اجزای خود ازجمله اتاق های استانی، تشکل های 
تخصصی، بنگاه ها و شرکت های عضو در 3 حوزه مشخص و متمرکز 

می تواند به دولت کمک کند. 

رشد 2/2درصدی تولیدات صنعتی
آمارها نشــان می دهد میزان تولیدات صنعتی شــرکت های بورس 
در خرداد ماه 2.2درصد نسبت به  ماه مشابه سال قبل افزایش یافته 
است با این حال، میزان فروش 1.6درصد افت کرده است. به گزارش 
همشــهری، تازه ترین اطلاعات مرکز پژوهش های مجلس نشــان 
می دهد : در خرداد ماه امسال میزان تولید در 8صنعت افزایش یافته، 
اما ۷صنعت با کاهش تولید در مقایسه با مدت مشابه سال قبل مواجه 
شده اند. در مجموع میانگین تولیدات صنعتی شرکت های صنعتی 
بورس در خرداد مــاه 2.2درصد افزایش نشــان می دهد.  آنطور که 
آمارها  نشان می دهد، در خرداد ماه امسال صنعت دارو سازی  با رشد 
30درصدی بیشترین میزان تولید را در میان همه صنایع داشته است. 
بعد از این صنعت تولید کننده های تجهیزات برقی با 23.3درصد و 
گروه ماشــین آلات و تجهیزات بــا 20.6درصــد در رده های دوم و 
سوم قرار گرفته اند. در خرداد ماه امسال همچنین تولید کننده های 
محصولات فلزی و ســیمانی میزان تولیداتشــان به ترتیب 13.9 و 
13.۷درصد افزایش یافته  که نشــان می دهد وضعیت تولید در این 
صنایع به حد مطلوبی رسیده است. با وجود رشد تولید در 8صنعت، 
۷دسته از کارخانه های صنعتی در خرداد ماه امسال با افت تولید مواجه 
شده اند. آنطور که آمار ها نشــان می دهد بیشترین میزان افت تولید 
مربوط به شرکت هایی است که در صنایع چوب و کاغذ فعال هستند. 
طبق اطلاعات موجود میانگین تولید در ایــن صنایع 21.3درصد 
نسبت به خرداد ماه سال قبل افت کرده است. بعد از شرکت های این 
گروه، صنعت نســاجی با 19.3درصد و تولید کننده های کانی های 

غیرفلزی با ۷.2درصد کاهش تولید در رده بعدی قرار گرفته اند.

صنعت

با تصمیم جدید سازمان حمایت، محصولاتی 
که از طریق رویــه واردات از محل صادرات بازار

خود به کشور وارد می شوند با نرخ ارز سامانه 
سنای بانک مرکزی قیمت گذاری خواهند شد. این تصمیم 
می تواند به کاهش قیمت گوشی های بالای 600دلاری در 

بازار منجر شود.
به گزارش همشهری، شهریور سال گذشته بعد از چند  ماه 
اختلال در تامین ارز واردات گوشی های بالای 600دلاری، 
دولت رویه واردات این گوشی ها را به استفاده از ارز حاصل از 
صادرات خود، منحصر کرد، اما باگ های موجود در این زمینه 
طی ماه های اخیر محل سوءاستفاده برخی شرکت ها شد و 
قیمت گوشی های لوکس را با جهش شدیدی مواجه کرد؛ 
به طوری که قیمت بعضی از این  گوشی ها بین 50 تا بیش از 

100میلیون تومان افزایش داشت. 
در ماه های اخیر نرخ گذاری گوشی های 600دلاری به بالا 
در بازار کشور با ارز آزاد انجام شــد و قیمت این گوشی ها 
شانه به شانه تغییرات نرخ ارز بالا رفت. این رشد قیمت برای 
گوشی های آیفون بسیار بیشتر بود چرا که قیمت محصولات 
این برند در بازار کشور تحت  تأثیر سیاستگذاری های وارداتی 
و ممنوعیت ورود گوشی های جدید این برند به کشور نیز 
قرار گرفت، اما برندهای دیگر نیز رشد قیمت چشمگیری 

داشتند.

فروش موبایل با نرخ ارز آزاد
افزایش قیمت در بازار موبایل منحصر به گوشی های لوکس 
نبوده اســت. رصد قیمت انواع گوشــی در فروشگاه های 
آنلایــن و بازار طی ماه هــای اخیر نشــان می دهد قیمت 
انواع گوشــی، از زیر 300دلار تا بالای 600دلار، به  شدت 
تحت تأثیر نرخ روز ارز جابه جا شده است؛ این در حالی است 
که واردکنندگان برای واردات مدل هــای زیر 600دلار از 
ارز تالار دوم یعنی ارز 38هزار تومانی اســتفاده می کنند و 
قاعدتا قیمت این گوشی ها نباید با نوسان نرخ ارز دچار تغییر 

شود، اما گوشی های بالای 600دلار با توجه به شکل خاص 
واردات، بیشتر محل سوءاستفاده شرکت های واردکننده و 
فروشندگان بوده اند. حال با تصمیم جدید سازمان حمایت 
قرار است بازار دست کم برای گوشی های گران قیمت بیش 

از گذشته زیر ذره بین قرار گیرد.

کاهش 25درصدی قیمت گوشی های لوکس
بر اساس ابلاغیه جدید سازمان حمایت از تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان که در آن ابلاغیه مهر 98وزارت صمت مورد 
استناد قرار گرفته، درخصوص پرونده های وارداتی که کالای 
آن با روش های گوناگون شــامل بدون انتقال ارز )در زمان 
وجاهت قانونی(، واردات در مقابل صادرات و از منابع مالی 
شرکت ها در خارج از کشور وارد شــده و امکان ارائه اسناد 
مربوط به خرید ارز وجود ندارد، نرخ ارز اسکناس سنا در روز 
ترخیص کالا ملاک محاسبه قیمت قرار می گیرد. تا پیش 
از ابلاغیه سازمان حمایت، با توجه به نبود مبنای مشخصی 
برای نرخگذاری کالاهای وارد شــده با ارز صادرات خود، 
این اقلام با ارز آزاد تعیین قیمت می شــدند و این موضوع 
نوســان شــدیدی را در قیمت این کالاها ایجاد کرده بود. 
دبیر انجمن واردکنندگان موبایل در گفت وگو با همشهری 

درخصوص ابلاغیه اخیر سازمان حمایت گفت: طی نزدیک 
به یک سال اخیر بحث های زیادی درخصوص قیمت گذاری 
گوشــی های بالای 600دلاری مطرح شــده بود و برخی 
شــرکت های صادرکننده متفرقه که تجربه و سابقه ای در 
زمینه واردات موبایل نداشتند، با سوءاستفاده از رویه واردات 
در ازای ارز صادراتی، به واردکردن موبایل اقدام کردند که 
این کالاها با نرخ ارز آزاد به بازار عرضه شد. مهدی عبقری 
افزود: واردکننده هایی که ســابقه واردات دارند این امر را 
رعایت می کردند، اما بعضا شاهد این بودیم که شرکت های 
زیادی با ارز حاصل از صادرات خود، موبایل وارد می کردند 

و مابه التفاوت سنگینی را از این مسیر به دست می آوردند.
وی ادامه داد: نرخ ارز در سامانه ســنا 40هزار تومان است 
و نرخ ارز آزاد همیــن امروز 20تا 25درصــد بالاتر از این 
نرخ است که گاهی این مابه التفاوت به 35 تا 40درصد هم 
می رسد و این شرایط، سود سرشاری را نصیب این شرکت ها 
می کند. این گفته دبیر انجمن واردکنندگان موبایل نشان 
می دهد اجرای مصوبه جدید می تواند قیمت گوشــی های 

لوکس را دست کم 25درصد کاهش دهد.

کاهش قیمت در بازار موبایل
 به گفتــه عبقری، برخــی از این شــرکت ها بــه واردات 
گوشــی های ارزان تر هم وارد شــده اند و قیمت کالاهای 
موجود در بازار نیز مؤید این امر است؛ به طوری که موبایل 
200دلاری با ارز 40هزار تومانی با احتساب حدود 25درصد 
ارزش افزوده و عوارض، باید نهایتا 10میلیون تومان باشد، 
درحالی که قیمت  در بازار امروز بســیار بیشتر از این است. 
دبیر انجمن واردکنندگان همچنین گفت: پیشــنهاد ما به 
دولت این اســت که اگر قرار است رویه واردات گوشی های 
بالای 600دلار همچنان با استفاده از ارز حاصل از صادرات 
خود باشد، شرکت های واردکننده ای که سابقه یک سال به 
بالا در زمینه واردات موبایل دارنــد بتوانند از ارز حاصل از 

صادرات غیر نیز استفاده کنند.

گوشی های موبایل بالای 600دلاری فقط با نرخ ارز سامانه سنا قیمت گذاری خواهند شد
قیمتگوشیهایلوکس،زیرذرهبین

معمای خودروهای بنزین خوار
مدیرعامل شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی از میانگین مصرف روزانه 
114 میلیون لیتر بنزین در کشــور خبر داد 
و گفت: با توجه به پیش رو بودن ســفرهای 
تابستانی و ایام اربعین این عدد باز هم افزایش می یابد. جلیل سالاری 
با بیان اینکه مصرف بنزین کشور در روزهای گذشته اعدادی نظیر 
12۷ میلیون لیتر را ثبت کرده است، تأکید کرد: روزانه 800 هزار 
خودرو از حومه وارد کلانشهر تهران می شود که بیشتر تک سرنشین 
هســتند و مصرف را اضافه می کنند، همچنین بخشــی از افزایش 
مصرف مربوط به استفاده از کولر خودروها در تابستان گرم امسال 
است. معاون وزیر نفت با اشاره به افزوده شدن سالانه 2 میلیون خودرو 
به ناوگان حمل ونقل کشور بیان کرد: حجم خودرویی که روزانه به 
ناوگان حمل ونقل کشور افزوده می شود، معادل مصرف یک پالایشگاه 
و بدون رعایت تناسب عرضه و تقاضاست. این در حالی است که هیچ 
خودرویی از چرخه خارج نمی شود.  سبقت مصرف از تولید بنزین 
زنگ خطر جدی است که کشور را به واردات این فرآورده نفتی محتاج 
کرده درحالی که تا همین چند ســال قبل ایران در رده کشورهای 
صادرکننده بنزین قرار داشــت. اکنون سؤال اینجاست که معمای 
خودروهای بنزین خوار چگونه قابل حل است و اینکه میزان مصرف 
بنزین خودروها فراتر از استانداردهای بین المللی است، ریشه در چه 
عواملی دارد؟ به واقع زنجیــره ای از خطاهای تصمیم گیری و عمل 
تغییرات جدی در اصلاح فرایند تولید خودروهای کم مصرف و خارج 
کردن خودروهای بنزین خوار و فرسوده باعث ایجاد یک چالش برای 
کشور شده و واقعیت این است که تثبیت طولانی مدت قیمت بنزین 
هم دولت را با چالش کسری بودجه مواجه کرده است. اکنون و در 
آستانه تدوین برنامه هفتم توسعه، ضرورت ایجاب می کند تا مجلس 
و دولت چاره ای برای رفع ناترازی بنزین بیندیشند و راه این است که 
بر مدیریت مصرف متمرکز شویم و تصور نکنیم که با مدیریت عرضه 

می توانیم جلوی سبقت مصرف از تولید را بگیریم. 

قربانیان کم کاری در مسکن دولتی
   خبر: جلسه ارزیابی عملکرد آخرین وضعیت پروژه های نهضت ملی 
مسکن با حضور تیم مشترک بازرسی پروژه های نهضت ملی شهرهای 
جدید برگزار شد. نتیجه این نشست، اخطار به مدیران کم کار در حوزه 
نهضت ملی مسکن بود تا درصورت سرعت نیافتن اقدامات در یک بازه 

زمانی کوتاه مدت، جابه جا شوند.
   نقد: نهضت ملی مسکن پیرو الزام قانون جهش تولید مسکن و 
برای تحقق شــعار احداث 4میلیون مسکن در 4سال توسط دولت 
ســیزدهم به راه افتاده و متقاضیان این نهضت که عمدتاً از اقشار 
کم درآمد و متوسط رو به پایین هستند، با اعتماد به دولت و با امید 
خانه دار شدن در یک بازه زمانی میان مدت پای کار آمده اند. در این 
میان، دولت در اغلب پروژه ها مسئول تأمین زمین و الزام بانک ها به 
تخصیص تسهیلات به پروژه های نهضت ملی مسکن بوده و متقاضی 
نیز وظیفه داشته است که آورده های نقدی در زمان فراخوان واریز 
کند. اگر همه این وظایف به خوبی و طبق برنامه انجام شود، یک واحد 
مسکونی نهضت ملی مســکن باید در بازه حدود 2 ساله یا حداکثر 
3ساله در پروژه های بلندمرتبه سازی به متقاضی تحویل داده شود، 
اما اهمال کاری در انجام هرکدام از این وظایف، مستقیماً به افزایش 
طول دوره ساخت و جهش هزینه تمام شده ساخت منجر خواهد شد 

که تاوان آن را باید متقاضی متحمل شود .
نکته قابل توجه این اســت که اگر کم کاری هــای منجر به افزایش 
هزینه ساخت خارج از اراده متقاضی یا سازنده باشد، عملًا منجر به 
حق الناس می شود و متقاضی مسکن دولتی باید برای اتفاقی جریمه 
شــود که یک مدیر بی کفایت یا کارنابلد بانی آن بوده است. با این 
تفاصیل، مسئولان کم کار در اجرای نهضت ملی مسکن باید با قید 
فوریت، بدون تعارف و با ممنوعیت تصدی مسئولیت های مشابه و 

هم تراز از مقام خود عزل شوند و از جابه جایی آنها خودداری شود.

چهره روز

نقد  خبر

نقشه راه بخش خصوصی برای رونق اقتصاد
پارلمان بخش خصوصی به مجلس و دولت پیشنهاد کرد در برنامه هفتم، قیمت گذاری دستوری بنگاه های بورسی متوقف شود

همزمان با بررســی لایحه برنامه هفتم توســعه در کمیسیون 
تخصصی مجلس، پارلمان بخش خصوصی پیشــنهاد کرد که   
قیمت گذاری محصولات و خدمات همه بنگاه های اقتصادی که 
سهام آنها در بازار سهام معامله می شود، در 5سال آینده متوقف 
شود، افزون بر این  قوای مقننه و مجریه درصدد تدوین یک سند 
روشن باشد که سیاست های تجاری و صنعتی ایران را شفاف سازد. 
این پیشنهاد در شرایطی مطرح شده که قرار است رسیدگی به 
مواد لایحه برنامه هفتم توسعه در نیمه مردادماه در صحن علنی 

مجلس شروع شود.
اتاق ایــران در گزارش جدید خــود با ارائه پیشــنهاد توقف 
قیمت گذاری دســتوری صنایع و بنگاه های بورسی گفته است: 
دولت باید مکلف شــود برنامه اصلاح قیمت نهاده های تولید، 
ازجمله خوراک و انرژی را براساس اولویت های سند راهبرد توسعه 
صنعتی و تقویت تولید داخلی در شش ماهه اول برنامه هفتم ، به 
تأیید هیأت وزیران برساند و حمایت دولت از تولید کالاهایی که 
از لیست قیمت گذاری خارج شدند، از طریق حمایت های قیمتی، 
مانند تعیین کف قیمت یا اعطای یارانه به نهاده ها مانند اعطای 
وام یا انرژی ارزان قیمت، به جز اولویت های تعیین شده در سند 
راهبرد توسعه صنعتی، ممنوع شود. پیشنهاد دیگر این است که 
در سال اول برنامه هفتم دولت حمایت های تعرفه ای را محدود به 
زمان کند و نرخ سود بازرگانی واردات متناسب با سیاست های 
تجاری و صنعتی کشور بازنگری شود و در راستای افزایش سهم 
بخش خصوصی در اقتصاد ملی، دولــت به گونه ای اقدام کند که 
سهم بخش خصوصی از تولید ناخالص داخلی به 25درصد و بخش 

خصوصی به 50درصد در پایان برنامه هفتم توسعه برسد.

گروه اقتصادگزارش

فروشتولیدصنعت

30.12.1دارو
23.314.6تجهیزات برقی

20.619.5ماشین آلات و تجهیزات
16.9 -13.9محصولات فلزی

13.712.2سیمان
8.18.3کک و پالایش
14.2 -7.6فلزات پایه

4.42.8خودرو سازی 
15.8 0.2 -کاشی و سرامیک

3.79.2 -لاستیک و پلاستیک
0.7 -4.2 -غذایی و آشامیدنی

7.210.4 -سایر کانی های غیرفلزی
8.7 -7.2 -محصولات شیمیایی

17.7 -19.3 -منسوجات
18.9 -21.3 -چوب و کاغذ

تغییر   تولید و فروش صنایع بورس در خرداد   نسبت به    سال قبل 
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 شماره 8839

 کارگردان: ناصر تقوایی
 سال: 1349

این مستند که به ســفارش سازمان 
رادیو و تلویزیون ملی ایران در ســال 
1349ساخته شد و گویا نخستین بار 
1355در ســمپوزیوم  در ســال 
تعزیه نمایش داده شــد، ســینه زنی 
مردم بوشــهر در روز اربعین را نشان 
می  دهد، اما دوربین تقوایی به نمایش 
صــرف ســینه زنی اکتفــا نمی کند. 
دوربیــن از ســاحل تــا کوچه های 
بوشــهر حرکت می کنــد و بیننده را 
در جغرافیــای جنوب قــرار می دهد 
تا درک بی واســطه تری از سینه زنی 
جنوبی ها پیدا کند. ساخت این مستند 
برای تقوایی بی دردســر نبوده است. 
رئیس شهربانی بوشــهر، ابتدا اجازه 
فیلمبــرداری نمــی داده، اما بالاخره 
بعد 40روز به گروه اجازه می دهند از 

مراسم اربعین فیلم بگیرند.

 کارگردان: محمدرضا اصلانی
 سال: 1378

نام محمدرضا اصلانی بــا فیلم های بلند 
»شــطرنج باد« یا »آتش سبز« یا مستند 
»جام حسنلو« شناخته می شود، اما اصلانی 
جز اینها مستندهای دیدنی دیگری هم 
ساخته که به اندازه آثار مشهورش شناخته 
نشده اند. نکته قابل توجه در این مستند، 
همچون اغلب کارهای اصلانی، ساختار آن 
است؛ دوربین روی نقاشی های قهوه خانه ای 
حرکت می کند و افکت های صوتی مثل 
صدای برخورد شمشیرها یا شیهه اسب، 
موسیقی و صدای راوی که با لحنی حماسی 
روایتگری می کند، حس حرکت و جنبش 
را در نقاشی ثابت القا می کنند. با این حال، 
همه مستند تصاویر نقاشی های قهوه خانه ای 
نیست. ناگهان از شمشیری که در نقاشی 
قاب گرفته شده کات می خورد به دستی که 
شمشیر می زند؛ شوکی کوچک اما مؤثر که 

از توجه اصلانی به ساختار نشأت می گیرد.

 کارگردان: مجید مجیدی
 سال: 1387

سینه زنی عزاداران در ظهر عاشورا، 
شــب عاشــورا و شــام غریبان در 
حســینیه کربلایی هــا موضوع این 

مستند است. 
ویژگی اصلی این مســتند که چند 
سالی در این ایام همیشه از تلویزیون 
پخش می  شد، نماهای آن است که با 

دوربین 11گرفته شده است.
رنــگ، نــور، حرکــت مــوزون و 
هماهنگ دســت ســینه زنان که با 
هم بالا می رونــد و پایین می آیند و 
ریتم درون قاب را شــکل می دهند، 
از مشــخصات تکنیکی این مستند 

است. 
مجیدی گفته بود این مستند بدون 
هیچ سفارشی و صرفا با هدف ساخت 
فیلمی دینی که به ملاحظات هنری 

هم توجه دارد، تولید شده است.

 کارگردان: مونا زندی حقیقی
 سال: 1397

»لحظه هــای دلتنگــی« از مجموعه 
مســتند »آیین های عاشــورایی« به 
تهیه کنندگی خــود زندی حقیقی بر 
آیین عزاداری در استان لرستان تمرکز 
دارد. زندی حقیقی درباره این مستند 
گفته: »تجربه آیین های عاشورایی در 
استان لرســتان ازجمله »گِل مالی« از 
مدرن ترین اتفاقاتی است که برای یک 
انســان رخ می دهد و فکر می کنم این 
آیین به نوعی پاکسازی روان است. در 
روز عاشورا افراد مختلف با هر نگاه فکری 
و اندیشه ای در این مراسم حضور پیدا 
می کنند، همه به یک شکل سجده، در 
گل فرو می رونــد و تلاش می کنند که 
همه منیت ها را در درون از بین ببرند. 
به نظرم در جریان اجرای آیین گل مالی 
گویی انسان به نقطه صفر می رسد و بار 

دیگر بازمی گردد.«

 کارگردان: علیرضا قاسم خان
 سال: 1400

علیرضا قاســم خان در این مســتند 
سرنوشــت یکی از مهم ترین بناهای 
دوره قاجار و نقش آن در حفظ و اشاعه 
تعزیه و احیای موســیقی و معماری 
ایرانی را دنبال می کند. این مســتند 
روایتی سرراســت و بدون پیچیدگی 
دارد که برای آن دسته از تماشاگرانی 
که به بازیگوشی های فرمی در مستند 
علاقه دارنــد، احتمالا قدری ملال آور 
خواهد بــود. با این حــال، اطلاعاتی 
که درباره تکیه دولت بیان می شــود 
می تواند انگیزه ای برای تماشای این 
فیلم تا انتها باشــد. کارگردان بیش از 
بهره بردن از امکانات بیانی بصری  که در 
قوام دادن به سوژه به کارش می آمده، 
ترجیح داده که روایتی معتبر و مبتنی 
بر اسناد و شــواهد از سرگذشت تکیه 

دولت ارائه دهد.

10سال از رفتن محمود استادمحمد گذشت
زیستن در نمایش

 ابراز علاقه نولان 
به کارگردانی جیمز باند

کریســتوفر نــولان می گوید 
که فیلم نســاخته اش با جیم 
کری کار ساخت »اوپنهایمر« 
را راحت تر کــرد و کارگردانی 
فیلمی از مجموعــه باند یک 
امتیاز شــگفت انگیز است. به 
گزارش مهر به نقل از ورایتی، 
درحالی کــه از »اوپنهایمر« 
به عنــوان نخســتین فیلــم 
زندگی نامه ای کریستوفر نولان یاد می شود، اما این درست نیست؛ 
زیرا درواقع »اوپنهایمر« نخستین فیلم زندگی نامه ای نولان است 
که روی پرده بزرگ دیده می شود. دهه ها پیش نولان فیلمنامه ای 
برای فیلم زندگی نامه ای درباره هوانورد و سرمایه دار تجاری هوارد 
هیوز نوشت، اما این پروژه هرگز اجرا نشد. در حقیقت »هوانورد« 
مارتین اسکورسیزی با بازی لئوناردو دی کاپریو در نقش هیوز، بر 
مبنای همین موضوع ساخته شد و او را شکست داد. نولان سال 
۲00۷ در مصاحبه ای گفت زندگینامه هیوز بهترین فیلمنامه ای 
است که نوشــته و حتی جیم کری را برای بازی در نقش هیوز 
انتخاب کرده بود. نولان گفت: هیوز نقشی بود که کری به دنیا 
آمده بود تا آن را بازی کند. ساخت فیلم هاوارد هیوزِ نولان هرگز 
محقق نشد، اما تمرین شکل دادن به زندگی یک چهره نمادین 
آمریکایی در فیلمنامه، سال ها بعد وقتی نوبت به خلق »اپنهایمر« 
رسید، نتیجه داد. نولان به تازگی به نیویورک تایمز گفت: وقتی 
شروع به نوشتن کردم، فیلمنامه »اوپنهایمر« تقریبا سریع پیش 
رفت. وی از فیلمنامه ای که درباره زندگی هوارد هیوز نوشته یاد 
کرد و گفت: درست زمانی که اسکورسیزی در حال ساختن فیلم 
خود بود، من آن فیلمنامه را نوشــتم. از برخی جنبه ها نوشتن 
فیلمنامه »اوپنهایمر« چند ماهی طول کشــید، اما درواقع اوج 
۲0سال تفکر بود. وی افزود: همیشه از من درباره کارهای آینده 
می پرسند و پاسخ همیشه یکسان است. من هر بار که یک کار را 
انجام می دهم و همه  چیز را با وسواس در آن جای می دهم، فیلم 
تمام نمی شود. دوست دارم بگویم تماشاگر است که فیلم را تمام 
می کند. نولان که مدت هاست به کارگردانی یک فیلم از مجموعه 
جیمز باند ابراز علاقه کــرده در تور مطبوعاتی »اوپنهایمر« هم 
بارها با این سؤال روبه رو شــده که در این باره گفته است: تأثیر 
فیلم های باند در فیلم شناسی من کاملا آشکار است. انجام این 
کار یک امتیاز شــگفت انگیز خواهد بود و در عین حال، وقتی 
ساخت فیلمی برمبنای شخصیتی مثل باند را بر عهده بگیری، 
باید با مجموعه خاصی از محدودیت ها کار کنی. این کارگردان در 
ادامه افزود: زمانی که این کار را انجام می دهی باید لحظه مناسبی 
در زندگی خلاقانه ات باشد که در آن لحظه قادر باشی هر آنچه را 
که می خواهی بیان کنی و در چارچوب محدودیت ها نقب درست 

بزنی؛ چون هرگز نمی خواهی چنین کاری را اشتباه انجام دهی.

 همكاري ایران و ژاپن 
در تولید مستند و انیمیشن

کنجو موراکامی، کاردار ســفارت ژاپن صبح دیروز دوشــنبه 
دوم مردادماه در مرکز گســترش سینمای مســتند، تجربی و 
پویانمایی با محمــد حمیدی مقدم، مدیرعامــل مرکز دیدار و 
درباره همکاری های مشترک آتی بین ســینمای ایران و ژاپن 

صحبت کرد.
به گزارش روابط عمومی مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و 
پویانمایی، کنجو موراکامی، کاردار سفارت ژاپن در تهران در دیدار 
با محمد حمیدی مقدم با اشاره به ویژگی های مشترک فرهنگی 
بین ایران و ژاپن به علاقه سینماگران ژاپنی به سینمای ایران تأکید 
کرد و گفت: بسیاری از سینماگران ژاپنی فیلم های کارگردانان 
ایرانی را دوست دارند و با تماشای آنها به سینما علاقه مند شده اند. 
اشتراک فرهنگی بین ما و شما بسیار است و امیدوارم همچون 
گذشته در حوزه تولید فیلم، انیمیشن و سریال همکاری مشترک 
داشته باشیم. ســال گذشته یوســوکه اوکودا، کارگردان فیلم 
»گل های دیگری« به جشنواره فجر آمد. وی از کارگردان هایی 
است که با تماشای فیلم های ایرانی به سینما علاقه مند شده است.
موراکامی ادامه داد: مردم ایران با ســریال »اوشــین« و کارتن 
»فوتبالیســت ها« خاطره دارند. امیدوارم نمایش ســریال ها و 
کارتون های ژاپنی در ایران مانند دهه های 60و ۷0ادامه یابد. ژاپن 
کشوری صنعتی و پیشرفته است، اما شبیه کشورهای اروپایی و 
آمریکا نیست. ژاپن کشوری تاریخی و وفادار به سنت ها و آداب 
و رسوم، خانواده و ارزش های فرهنگی است و احترام به حقوق 
دیگران و کار و کوشش فراوان از مولفه های فرهنگی ماست. فصل 
مشترک ما وفاداری به سنت ، ارزش های فرهنگی و خانواده است.

محمد حمیدی مقدم، مدیرعامل مرکز در آغاز این نشست با تشکر 
از کنجو موراکامی به رابطه عمیق و فرهنگی ایران و ژاپن اشاره 
کرد و گفت: در دولت سیزدهم، با توجه به رویکرد نگاه به شرق و 
تبادل فرهنگی با کشورهای همسو، ژاپن یکی از کشورهایی است 
که می تواند نقطه توجه و تمرکز باشد؛ سازمان سینمایی به دنبال 
ارتباط با سینمای ژاپن است. تمایل ما این است که این همکاری 
در شکل رسمی و به صورت عقد قرارداد و تفاهمنامه انجام شود 
و مرکز گسترش، رابط این رخداد باشد. ما در سینمای داستانی، 
مستند و انیمیشن به دنبال حضور در بازار، تولید مشترک، عرضه و 
نمایش فیلم در جشنواره ها و شبکه های ژاپن هستیم و امیدواریم 

این تعامل دوطرفه به زودی به مرحله اجرا برسد.
مدیرعامل مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی 
گفت: سینمای ژاپن در بخش انیمیشن بسیار قوی است و در این 
زمینه با برگزاری کارگاه های آموزشی و انتقال تجربه می توانیم از 
دانش، تخصص و تجربه شما برای تقویت انیمیشن سازی  در ایران 

که ظرفیت و استعداد فراوانی دارد، استفاده کنیم.

»شهر خاموش« در فرانسه

»شهر خاموش« در جدیدترین حضور جهانی خود 
از نیمه مرداد در سینماهای فرانسه اکران می شود.

به گزارش همشهری، »شهر خاموش« به کارگردانی 
احمد بهرامی و تهیه کنندگی رضا محقق از 11 مرداد 
در سینماهای فرانسه اکران عمومی می شود. احمد 
بهرامی پیش از این برای ســاخت »شهر خاموش« 
که هنوز در ایران اکران نشــده است، جایزه بهترین 
کارگردانی جشــنواره فیلم »شب های سیاه تالین« 
را به دست آورده اســت. از رضا محقق، تهیه کننده 
این اثــر در حال حاضر فیلم ســینمایی »دِرب« به 
کارگردانی هادی محقق در سینماهای فرانسه روی 
پرده اســت و بیش از ۲0هزار تماشاگر داشته است. 
در فیلم »شهر خاموش« به نویسندگی و کارگردانی 
احمد بهرامی و تهیه کنندگی رضا محقق، بازیگرانی 
چون باران کوثری، علی باقری، بابک کریمی، بهزاد 
دورانی، محسن مهری دروی، کریم و حبیب شراهی 
نقش آفرینی کرده اند. »شهر خاموش« دومین اثر بلند 
سینمایی احمد بهرامی پس از فیلم »دشت خاموش« 
است که موفق به کسب جایزه افق های ونیز شده بود. 
این دو فیلم اشتراکاتی در ســبک ساخت دارند که 
به عنوان سبک فیلمسازی بهرامی شناخته می شوند.

 »به خاطر یک کیف دلار« 
بعد از »ملاقات با جادوگر«

کارگردان فیلم »ملاقات با جادوگر« کــه هنوز آن را اکران 
نکرده، در حال ســاخت فیلم جدیدی با نام »به خاطر یک 

کیف دلار« است.
به گزارش همشهری، به تازگی پروانه ساخت فیلم سینمایی 
»به خاطر یک کیف دلار« بــه کارگردانی حمید بهرامیان و 
نویسندگی مشترک بهرامیان و سیدمسعود سعیدی صادر و 
این فیلم وارد مرحله پیش تولید شده است. حمید بهرامیان 
سال 139۸ فیلم کمدی »ملاقات با جادوگر« را کارگردانی 
کرد که با تعطیلی ســینماها در دوران شیوع کرونا به اکران 
نرســید. قرار بود این فیلم نوروز 140۲روی پرده سینماها 
برود و حتی به عنوان یکی از فیلم هــای نوروزی هم معرفی 
شد، اما با توجه به اکران همزمان چند فیلم کمدی، »ملاقات 
با جادوگر« از اکران نوروزی حذف شد. این کارگردان حالا 
به دنبال ساخت فیلم »به خاطر یک کیف دلار« است که تشابه 
اسمی با فیلم خارجی »به خاطر یک مشت دلار« نیز دارد. 
تهیه کننده این فیلم آذر معماریان معرفی شده که پیش تر 
تهیه کنندگی مراسم ســینمایی- تلویزیونی دنیای تصویر 

)جشن حافظ( را برعهده داشته است.

تعطیلی 4روزه سینماها 
باتوجه به فرارسیدن ایام عزاداری سالار 

خبر
شهیدان، فعالیت ســینماها از ساعت 
19چهارشــنبه 4مرداد تــا پایان روز 
یکشنبه ۸مرداد به مدت 4روز متوقف خواهد شد. اعضای 
شورای صنفی نمایش بعد از بررسی درخواست ها و موارد 
مطرح شده،  قرارداد سرگروهی فیلم سینمایی آخرین 
تولد بــه کارگردانی نوید محمــودی و تهیه کنندگی 
جمشید محمودی را با پخش »فیلمیران« به سرگروهی 
پردیس »هویزه« مشهد ثبت کردند. همچنین باتوجه به 
فرارسیدن ایام عزاداری سالار شهیدان، فعالیت سینماها 
از ساعت 19 چهارشنبه 4 مرداد تا پایان روز یکشنبه ۸ 
مرداد به مدت 4روز متوقف خواهد شد. فعالیت سینماها 
از روز دوشنبه 9مرداد با اکران فیلم های غیرکمدی از سر 

گرفته می شود .

نقل قول خبر

سینمای ایران

مستند

 خبر

سینمای جهان

حرف »گاندو« و »شیشلیک« یکی است
وحیــد رهبانــی، بازیگــر: برخــی بــه مــن 
می گفتنــد تــو کــه در »گانــدو« بــازی 
کــرده بــودی، چــرا حاضر بــه ایفــای نقش 
در »شیشــلیک« شــدی؟! مــن امــا در 
جواب شان گفتم: از نگاه من »شیشلیک« 
هم به نوعــی همان »گاندو« اســت. فیلم 
محمدحســین مهدویان هــم دارد درباره 
فقر جماعتــی صحبت می کند کــه گرفتار 
بی عدالتی شــده اند. فیلم »شیشــلیک« 
هم به نوعی یک فیلم عدالت خواه است. 
بالاخره این فیلم هم دارد درباره بخشی از 
مردم ما صحبت می کند که وجود دارند و 
نمی توانیم انکارشان کنیم. حالا اگر زبان 
طنز گزنده ای هم دارد، به نظرم روایت آن 

را جالب تر کرده است. /مهر

1659 نفر در طرح مسکن سینماگران 
ثبت نام کردند

محمد خزایی، رئیس سازمان سینمایی: 
پس از پیگیری و انجام مکاتبات با صنوف 
ســینمایی برای معرفی افراد واجد شرایط 
حــدود هــزار و 659نفــر ثبت نــام کرده اند. 
رویکــرد ســازمان ســینمایی امســال، 
متمرکز بــر رونــق تولید، توســعه اشــتغال 
و بهبود معیشــت خانــواده سینماســت و 
یکی از اهداف ما پیگیری کاهش مسائل 
معیشــتی همــکاران اســت کــه امیــدوارم 
بــا مســاعی، همراهــی و هم افزایــی خــود 
سینماگران و صنوف سینمایی این موضوع 

شکل عملیاتی تری پیدا کند./ ایلنا

تكیه دولتلحظه های دلتنگینجوای عاشوراییواقعه کربلا به روایت تاریخ طبریاربعین

10ســال از درگذشــت محمود اســتاد محمد می گذرد؛ 
نمایشنامه نویسی که زیستن را در نمایشنامه هایش نشان 
می داد؛ بازیگر بود و اجراهایی را در فاصله سال های 51 تا 64 و 
سال های 77 تا 88 روی صحنه برد. تئاتری ها با از دست  دادن 
نمایشنامه نویسان و کارگردانانی چون محمود استادمحمد، 
حمید سمندریان، جعفر والی، داوود رشــیدیان و... دیگر 

جایگزینی برایشان نمی توانند پیدا کنند.
اســتادمحمد از همان دوره نوجوانی و خیلی زود نوشــتن 
نمایشنامه را آغاز کرد و مدتی بعد به عضویت گروه تئاتر هنر 
ملی به سرپرســتی عباس جوانمرد درآمد. او پس از نوشتن 
نمایشنامه های متعدد، در سال 1364 به کانادا مهاجرت کرد. 
این نمایشنامه نویس در سال 1377 دوباره به ایران بازگشت 
و فعالیت هنری خود را ازســر گرفت. وی در صبح پنجشنبه 
سوم مرداد 139۲ به دلیل سرطان کبد در بیمارستان جم تهران 
درگذشت. استادمحمد ازجمله نمایشنامه نویسانی است که 

زندگی اش به نوشتن سپری شــد. در آثارش زیستن با تمام 
وجود دیده می شود. وی بعد از بازگشت به ایران، همان سال 
)1377( در یک ســریال تلویزیونی بازی کرد و سال بعدش 
»آخرین بازی« را در نیاوران و سپس تئاترشهر روی صحنه 

 برد. تا سال 88، ۲نمایش را کارگردانی کرد و یک نمایشنامه 
از او اجرا  شد و باز هم ســراغ تلویزیون رفت و در »در 

چشم باد« جعفری جوزانی بازی کرد. سپس بیماری 
سختی سراغش آمد، اما سخت تر از آن بالا رفتن 

قیمت داروها و تهیه آنهــا بود؛ زندگی برای 
استادمحمد سخت  شد؛ نمایشنامه نویسی 

که همواره ملی و ایرانی می نوشــت، 
بیان شاعرانه ای داشت و واقع گرا 

بود. نمایشنامه »آسیدکاظم« 
یكی از آثار استادمحمد است 

که بارها توسط کارگردانان 
مختلف روی صحنه رفته 

و کتابش همراه با چند 
نمایشــنامه دیگر 

منتشر شده است.

فهیمه پناه آذرتئاتر
روزنامه نگار

نقاشی عاشورایی روح الامین 
بر دیوارنگاره میدان ولیعصرعج

دیوارنگاره میدان ولیعصر)عج( به مناسبت ایام عزاداری 
حضرت امام حسین)ع( و ۷۲ تن از یاران شان با نقاشی 

حسن روح الامین تغییر کرد.
َّبی« است که صحنه مبارزه  عنوان این نقاشی »سِبطُ الن
و رجزخوانی حضــرت قاسم بن الحســن)ع( را به تصویر 
کشــیده اســت. در توضیح این دیوارنگاره آمده اســت: 
»راوی می گویــد: حضرت قاسم بن الحســن)ع( در برابر 
ســپاه دشــمن ایــن رجــز را می خوانــد: إن تنَکرونــی فأنا 
َّبی المُصطفی المؤتمََــن؛ اگر مرا  ابنُ الحســنِ سِــبطُ الن
نمی شناسید من فرزند حسن هستم؛ نواده پیامبر)ص( 
َّبی«  برگزیده و امین« طراح نوشتار دیوارنگاره »سِبطُ الن
که توســط خانه طراحان انقاب اســامی نصب شــده، 

علی خلج بوده است. 
عکس: ایسنا

عکس نوشت

واقعه در قاب
آیین های عاشــورایی بارها در قاب مستند 
به تصویر کشــیده شــده اند و جنبه های 
جامعه شناختی، مردم شناختی و قوم شناختی 
و حتی زیبایی شناختی شــان با زبان تصویر 

مورد بررسی قرار گرفته است؛ از ناصر تقوایی 
گرفته تا محمدرضا اصلانی و کارگردانان دیگری 
مدیوم مستند را برای نگریستن به آیین های 
عاشورایی برگزیده اند و ضمن ثبت واقعیت 

تاریخی این مراسم، برداشت شخصی خود را 
نیز در مستندشان ارائه کرده اند. گزارش پیش رو 
مروری است بر تعدادی از مهم ترین مستندهایی 

که به آیین های عاشورایی پرداخته اند.
ناصر احدیگزارش

روزنامه نگار

رد.مستندهایی با موضوع آیین های عاشورایی؛ از »اربعین« تقوایی تا »نجوای عاشورایی« مجیدی
ی ک
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 شماره 8839

با گذشت 28 ماه از قتل گدای میلیونر در پایتخت، 
عمو و برادرزاده ای که در این جنایت بازداشت شده 
بودند، مجرم شناخته شدند. هر چند این دو نفر در 
تمامی مراحل تحقیقات مدعی شدند که بی گناه 
هستند اما بازپرس جنایی با مطرح کردن 5دلیل 
که نشــان می دهد آنها عاملان جنایت هســتند، 

 کیفرخواست قتل عمد برایشان صادر کرد.
به گزارش همشــهری، اســرار این جنایت سی ام 
فروردین سال 1400فاش شــد. آن روز فردی با 
پلیس تماس گرفت و گفت از خانه همسایه شــان 
که مردی سالخورده و تنهاست، بوی تعفن به مشام 
می رســد. بعد از این تماس، مأموران راهی محل 
زندگی این مرد 70ساله شــدند و پس از ورود به 
خانه ویلایی قدیمی با جسد متعفن مرد تنها که در 

زیرزمین افتاده بود مواجه شدند.
دست و پای وی با طناب پلاســتیکی بسته و دور 
گردنش هم طناب پلاســتیکی پیچیده شده بود. 
در ادامه بررسی ها مشخص شد که حدود 10 روز 
از قتل مرد تنها می گذرد. تیــم جنایی در ادامه با 
به هم ریختگی وسایل خانه مقتول روبه رو شدند. 
این موضوع نشان می داد، عامل یا عاملان جنایت 
با انگیزه سرقت دســت به قتل وی زده اند؛ چرا که 
شواهد نشــان می داد برخی از اموال وی دزدیده 

شده اند.
آنطور که مشــخص بود پیرمرد وضع مالی خوبی 
داشت. تحقیقات نشان می داد که او هر روز صبح 
برای گدایی از خانه اش خارج می شد و شب با دست 
پر به خانه برمی گشت. این موضوع را همسایه ها نیز 
تأیید کردند و یکی از آنها گفت: حدود 20 ســالی 
می شد که مقتول در خانه ویلایی قدیمی زندگی 
می کرد. در این چند سال کسی به خانه او رفت وآمد 
نداشت. ما احتمال می دادیم که او همسر و فرزندی 
ندارد. فقط به برخی از همسایه ها گفته بود که یک 

خواهر دارد که او هم در شهرستان زندگی می کند.
کارآگاهان در بررســی های بیشــتر یک دفترچه 
بانکی در خانه مقتول کشف کردند که نشان می داد 
ســال ها قبل مبلغ 220 میلیون تومان به یکی از 
حساب های بانکی اش واریز کرده و دیگر پولی از آن 
حساب برداشت نکرده است. علاوه بر این با کشف 
فیش های بانکی مشخص شــد که مقتول مبالغ 
زیادی در حســاب های دیگرش داشته و احتمالا 
بخشی از پول ها را نیز در خانه اش نگهداری می کرده 
است اما در ادامه جست و جوهای تیم جنایی هیچ 
پولی از خانه وی کشف نشــد و این یعنی عامل یا 
عاملان جنایت آنها را ســرقت کرده بودند. علاوه 
بر این گوشی موبایل مقتول نیز سرقت شده بود و 
همه این شواهد نشان می داد که انگیزه قاتلان برای 

قتل گدای ثروتمند، سرقت پول های او بوده است.

17 ماه بعد از جنایت
 تحقیقات مأموران به دستور بازپرس شعبه چهارم 
دادســرای جنایی تهران برای شناســایی قاتل یا 
قاتلان ادامه داشــت تا اینکه در شــهریور ســال 
1401یعنی 17 ماه پس از جنایت، گوشی موبایل 
مقتول روشن شد که ردیابی ها نشان داد در اختیار 
مرد جوانی است. این مرد سارقی سابقه دار بود که 
بارها زندان را تجربه کرده بود که به دستور بازپرس 
پرونده بازداشت شــد اما در بازجویی ها خودش را 
بی گناه دانست.او گفت که مدتی قبل گوشی تلفن 
همراهش خراب شد و این گوشی را از برادرزاده اش 
امانت گرفته و خبر نداشته که متعلق به مردی است 

که به قتل رسیده است.
با این ادعا، مأموران پلیس سراغ برادرزاده وی رفتند. 
اتفاقا او هم از مجرمان ســابقه دار بــود اما پس از 
دستگیری ادعاهای متفاوتی مطرح کرد و در نهایت 
گفت که گوشی موبایل را در خیابان پیدا کرده است. 
بازپرس جنایی تهران، با توجه به اظهارات عجیب 
و ضد و نقیض عمو و برادرزاده و شواهد و مدارکی 
که علیه آنها وجود داشت، دستور بازداشت هر دو 

را صادر کرد.

اهدای اعضای بدن جوانی که دچار مرگ مغزی شده بود جان 4بیمار نیازمند را از مرگ نجات داد

پسر جوان جان داد و جان بخشید
پدر و مادر پسر جوان برایش آرزوهای زیادی داشتند؛ اما 

داخلی
وقتی او از شدت صدماتی که در حادثه رانندگی دیده بود 
دچار مرگ مغزی شد در تصمیمی خداپسندانه اعضای 
بدنش را به بیماران نیازمند اهدا کردند و از طرف جگرگوشه شان به آنها 

زندگی دوباره ای بخشیدند.
به گزارش همشهری، این پسر 26ساله که امیرمحمد تقی لو نام داشت 
و ساکن ماهدشت کرج بود چند هفته قبل همراه با 4نفر از دوستانش 
برای تفریح راهی یکی از شهرهای شمالی کشور شدند. آنها آخر هفته 
را در آنجا به تفریــح گذراندند و برای اینکه در راه برگشــت با ترافیک 
مواجه نشوند نیمه شب به سمت کرج به راه افتادند. آنها برای بازگشت 
باید از آزادراه غدیر عبور می کردند. امیرمحمد پشت فرمان پراید بود و 
رانندگی می کرد. او بیشتر مسیر را رانندگی کرده و هنوز سرحال بود. 
حدود ساعت 5صبح وقتی آنها به اواخر آزادراه رسیده بودند ناگهان یک 
دستگاه کامیون خاور که با ســرعت زیادی در حال حرکت بود از عقب 
به شدت با خودروی آنها برخورد کرد. شدت این حادثه به حدی بود که 
پراید از مسیر اصلی منحرف و واژگون شد. در این حادثه یکی از دوستان 
امیرمحمد به دلیل شــدت جراحات وارده در دم فوت و او نیز به شدت 
مصدوم و به مرکز درمانی منتقل شد. هرچند 3سرنشین دیگر پراید نیز 

مصدوم شدند؛ اما جراحات آنها چندان جدی نبود.
وقتی پسر جوان به بیمارستان منتقل شد شرایط خوبی نداشت. پزشکان 
اعلام کردند که سطح هوشیاری او به شدت پایین آمده و جانش در خطر 
است. آنها همه تلاش شان را برای نجات پسر جوان انجام دادند؛ اما 3روز 
بعد او بر اثر کاهش سطح هوشیاری دچار مرگ مغزی شد. کادر درمان 

اعلام کردند احتمال بازگشت او به زندگی نزدیک به صفر است و بهترین 
کار اهدای اعضای بدن او به بیماران نیازمند است.

3روز در کما
از روزی که این حادثه برای امیرمحمد اتفاق افتــاد، پدر و مادر و تنها 

برادرش با نگرانی وضعیت او را دنبال می کردند؛ اما فکرش 
را هم نمی کردند که او بعد از 3روز دچار مرگ مغزی شود. 
شنیدن این خبر برای آنها تلخ و باورنکردنی بود؛ با این 
حال راهی جز پذیرش واقعیت نداشــتند. در شرایطی 
که نزدیکان امیرمحمد از این حادثه شــوکه شده بودند 

حمید مولایاری، پسرخاله او پیگیر انجام کارهایش بود. 
او در این باره به همشهری می گوید: امیرمحمد پسر بزرگ 

خانواده و تکیه گاه پدر و مادرش بود. او یک سوپرمارکت 
داشت و به سختی کار می کرد. چند روز قبل همراه 

دوستانش برای تفریح به شمال رفته بودند که این 
حادثه اتفاق افتاد.

او در ادامــه می گویــد: همــان روز اول کــه 
پسرخاله ام به بیمارستان منتقل شد، پزشکان 
گفتند وضعیت خوبی ندارد و بعید اســت که 
به زندگی برگردد. مــن هم تلاش کردم خاله 
و شــوهر خاله ام را برای پذیــرش این حادثه 
آماده کنم. روزی که به طور قطعی اعلام شد 
امیرمحمد دچار مرگ مغزی شده من پدر او 

را نزد یکی از متخصصان بردم و او شــرایط را کاملا توضیح داد و گفت 
با وجود همه تلاش هایی که انجام شده امیرمحمد دیگر شانسی برای 
زندگی ندارد و چون قلب، کبد و کلیه های او هنوز کار می کند بهتر است 
اعضای بدنش به بیماران نیازمند اهدا شود. پذیرش این واقعیت برای 
او و خاله ام ســخت بود اما آنها با این ماجرا کنار آمدند و رضایت نامه را 

امضا کردند.

وداع تلخ
پسرخاله این بیمار مرگ مغزی ادامه می دهد: روزی که با امیرمحمد 
برای آخریــن مرتبه وداع کردیم روز خیلی ســختی بود. هرچند 
خاله ام پســر دیگری دارد اما امیرمحمد بــرای او و همه مان چیز 
دیگری بود. او اهل خانواده و کار بود و همه تلاشــش این بود که 
پیشــرفت کند. نکته ای که باعث شــد همه مان بیشتر 
ناراحت شــویم این بود که قرار بــود چند روز دیگر 
مادرش برای او به خواستگاری برود. او دوست داشت 
داماد شدن امیرمحمد را ببیند اما حادثه تلخی که 
برای او اتفاق افتاد همه مان را عزادار کرد و نشد که 
مادرش لباس دامادی را بر تن پسرش ببیند. او در 
ادامه می گوید: با وجود همه سختی هایی که در 
این چند روز متحمل شدیم اما چیزی که باعث 
تسلی خاطرمان می شــود این است که هنوز 
قلب امیرمحمد می تپد و کبد و کلیه هایش نیز 

باعث زندگی چند بیمار دیگر شده است.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

 شهادت ۲ مأمور پلیس 
در درگیری با سارقان مسلح

سارقان مسلح وقتی خود را در محاصره مأموران پلیس دیدند 
با تیراندازی به ســوی آنها 2مأمور وظیفه شناس را به شهادت 
رساندند. به گزارش همشهری، مأموران پاسگاه انتظامی هلایجان 
برای دستگیری گروهی از سارقان مسلح راهی مخفیگاه آنها در 
روستای بیشه شیرین ایذه واقع در اســتان خوزستان شدند. 
مأموران مخفیگاه ســارقان را محاصره کرده و در آستانه ورود 
به آنجا بودند که آنها متوجه حضور پلیس شــدند و شــروع به 
تیراندازی کردند. در جریان این درگیری مسلحانه هرچند یکی 
از سارقان به ضرب گلوله پلیس از پا درآمد، اما 2 نفر از مأموران 
نیز بر اثر اصابت گلوله به شهادت رســیدند. سرهنگ هدایت 
شهبازی، فرمانده انتظامی ایذه در این باره گفت: در این درگیری 
2نفر از مأمــوران پلیس به نام های ســتوان یکم علی غلامی و 
ستوان سوم سلمان غریبی به درجه رفیع شهادت نایل آمدند و 

تحقیقات تکمیلی در این باره ادامه دارد.

 قربانیان تصادف آتشین 
در تونل 4نفر شدند

یک روز پس از تصادف یک تانکر حامــل بنزین و یک کامیون 
در تونل تنگه زاغ 2نفر از مصدومان ایــن حادثه جان خود را از 
دست دادند تا شمار قربانیان به 4نفر افزایش پیدا کند. به گزارش 
همشهری ، این حادثه ســاعت 2:30   بامداد یکشنبه در تونل 
تنگه زاغ در حوالی حاجی آباد واقع در اســتان هرمزگان اتفاق 
افتاد و در جریان آن یک دســتگاه کامیون و یک دستگاه تانکر 
حامل بنزین که در حال عبور از تونل بودند، در میانه آن با یکدیگر 
برخورد کردند. شــدت تصادف این دو خودرو در این تونل که 
حدود 1200متر طول دارد، به حدی بود که سراسر آنجا را دود 
و آتش فراگرفت و علاوه بر این دو خودرو، موجب آتش گرفتن 
2خودروی دیگر نیز شــد. هرچند گروه های امداد و نجات در 
کوتاه ترین زمان ممکن خود را به محل حادثه رساندند، اما مهار 
شعله های آتش کاری طاقت فرسا بود. با وجود این، آتش نشانان 
توانستند آتش ســوزی را مهار کنند و خودروهای سوخته را از 
تونل بیرون بکشند. در این حادثه 2نفر جان خود را از دست داده 
و 4نفر دیگر نیز مصدوم شده بودند که با فوت 2نفر دیگر، تعداد 

قربانیان این حادثه به 4نفر افزایش پیدا کرد.

 جیش الظلم، پشت پرده
ترور مأموران راهور

تازه ترین یافته هــا درخصوص حمله تروریســتی به مأموران 
پلیس راه در محور خاش به تفتان نشــان می دهد که گروهک 
تروریســتی جیش الظلم، پشــت پرده این جنایت قرار دارد. 
به گزارش همشهری، صبح روز یکشنبه مردان مسلح با تیراندازی 
به سوی خودروی پلیس راه در محور خاش به تفتان در استان 
سیستان و بلوچســتان 4نفر از مأموران پلیس راه را به شهادت 
رساندند. هرچند تا ساعتی پس از این جنایت هیچ فرد یا گروهی 
مسئولیت این حمله را برعهده نگرفته بود اما روز گذشته معاون 
امنیتی- انتظامی وزارت کشور با اعلام اینکه گروهک تروریستی 
جیش الظلم مســئول حمله به مأموران پلیس راه است، گفت: 
قطعا دستگاه های امنیتی انتقام سختی از آنها خواهند گرفت. 
ســیدمجید میراحمدی در این باره گفت: گروه تروریســتی 
جیش الظلم این اقدام تروریستی را انجام داده و قطعا دستگاه های 
امنیتی انتقام سختی از آنها خواهند گرفت و پاسخ سختی به آنها 
می دهند. قبلا به دولت پاکستان تأکید کردیم که این افراد نباید 
در پاکستان مأوایی داشته باشند و از خاک این کشور دست به 
چنین جنایتی بزنند ولی خود دولت پاکستان هم متاثر از این 
وضعیت اســت و کنترل لازم را بر این مناطق ندارند ولی این 

قابل قبول نیست.

 نجات معجزه آسای 
راننده نیسان در سیل

وقوع ســیل در یکی از روســتاهای آذربایجان شرقي موجب 
واژگونی یک خودروی نیسان شــد اما درست در لحظاتی که 
راننده در حال دست و پنجه نرم کردن با مرگ بود امدادگران 
هلال احمر و آتش نشــانی موفق به نجات او شدند. به گزارش 
همشهری، ساعت 2:30 بامداد دیروز )دوشنبه( در جریان بارش 
باران و بالا آمدن سطح رودخانه آجی چای در محدوده روستای 
سولوجه از توابع شهرســتان هریس واقع در استان آذربایجان 
شرقی ســیل در این منطقه به راه افتاد. در جریان این حادثه 
یک دستگاه خودروی وانت نیسان که در نزدیکی رودخانه بود 
واژگون و راننده در خودرو گرفتار شــد. لحظاتی از این حادثه 
می گذشت که امدادگران هلال احمر و آتش نشانی برای نجات 
راننده نیسان خود را به محل حادثه رساندند. او در کابین خودرو 
گرفتار شــده بود و هر لحظه امکان داشــت شدت جریان آب 
خودرو را جابه جا کرده و با خود ببــرد. با وجود این امدادگران 
توانستند با استفاده از امکانات ویژه این مرد را از خودرو بیرون 

کشیده و نجات دهند.

کوتاه از حادثه

آسفالت خیابان بسیج زیر پل تختی انجام شد
پیرومطلب مندرج در روزنامه وزین همشهری به تاریخ 7خردادماه 
با موضوع »آسفالت خیابان بسیج زیر پل تختی« خواهشمند است 
توضیحات زیر را جهت تنویر افکار عمومی منتشر فرمایید: »ضمن 
تشکر از شهروند محترم به آگاهی می رساند مرمت و لکه گیری 
روکش آســفالت در محدوده بزرگراه بســیج زیر پل شهیدان 

وصالی)تختی( انجام و نواقص آن مرتفع شد.«

شرکت راه آهن شهری تهران و حومه
درخصوص پاسخ روابط عمومی و امور بین الملل شرکت راه آهن 
شهری تهران و حومه )مترو( در تاریخ 14تیرماه به مطلب مندرج 
در روزنامه همشهری با عنوان »ایستگاه متروی قیام پله برقی 
ندارد«، از طرف آن روزنامه جوابیه به نام روابط عمومی شرکت 
بهره برداری راه آهن شهری تهران وحومه )مترو( درج شده است 

که بدینوسیله تصحیح می گردد.

قدردانی از شهرداری منطقه 8، ناحیه ۲
چندی قبل با آلودگی شدید مخزن زباله سر خیابان شهید جواد 
کولیوند مقابل مدرسه فخامی مواجه شدم. همان روز پیامی به 
روزنامه همشهری دادم تا اطلاع رسانی شده باشد. عصر همان 
روز که پیامم چاپ شد هنگام بازگشــت به منزل دیدم تیمی 
از مسئولان پاکیزگی در حال شست وشوی آن مخزن هستند. 
دارد به نمایندگی از ساکنان خیابان شهید کولیوند از سرعت  جا 
عمل ناحیه 2منطقه 8شهرداری تهران در نظافت و رسیدگی به 
تقاضای مردمی قدردانی کنم. ضمن اینکه تقاضا دارم مخزن های 
زباله دیگر نقاط منطقه به خصــوص خیابان های اطراف میدان 
هلال احمر و نبوت را مرتب شست وشو و نظافت کنند چرا که این 

مناطق پیشانی نارمک هستند.
صاحب زاده از تهران 

جلوی قطع درختان جنگل نور را بگیرید
چند وقتی است که تعداد زیادی از درختان جنگل نور را قطع 
کرده اند. این همه برای حفاظت از محیط زیست و درخت کاری 
تبلیغ می شود درحالی  که حجم زیادی از درختان قدیمی که 
جایگزین کردن شان سال ها طول خواهد کشید قطع شده اند. 
عاجزانه تقاضا دارم تا سازمان منابع طبیعی و محیط زیست جلوی 

قطع بیشتر درختان این جنگل را بگیرند.
ترابی از نور مازندران

آب شرب بیرجند نیازمند تصفیه اصولی است
سال هاســت که آب شــرب شــهر بیرجند واقع در اســتان 
خراسان جنوبی بسیار بدمزه و بدبوســت. علاوه بر آن تصفیه 
نادرست و ناکافی آب موجب شــده تا شهروندان با مشکلات و 
ناراحتی های گوارشی مزمن مواجه شوند. وقت آن رسیده که 
مسئولان برای تصفیه اصولی و درست آب شرب چاره اساسی 
بیندیشند وگرنه درصورت ادامه این وضع بیماری های بیشتر و 

جدی تری گریبان شهروندان را خواهد گرفت. 
ملاقلی از بیرجند

ساعات کار همه ادارات یکسان شود
با اجرای مصوبه تغییر ســاعت اداره ها و زیر بــار نرفتن برخی 
ســازمان ها،  مردم بلاتکلیف مانده اند که بالاخره ساعت شروع 
کار چند است؟ مثلا ادارات مالیات تهران 5دقیقه زودتر از 8هم 
درب ورودی شان بسته است. بانک ها که ساعت کارشان 7صبح 
است تا ساعت 7و 30دقیقه در حال خوردن صبحانه هستند و 
در بسیاری از بانک ها کار زودتر از این شروع نمی شود. کارمندان 
برخی ادارات هم که ساعت کارشان به روال اعلام شده 6صبح 
است، اغلب با مرخصی های ساعتی می آیند و عملا مراجعان آنها 
نمی توانند از حضور در ســاعت اول وقت ادارات بهره ای ببرند. 
واقعا حاصل این مصوبه جز سرگردانی مردم چیست؟ بهتر است 

ساعات کار همه ادارات بدون استثنا یکسان شود.
فیض از تهرانسر

 
قم زایشگاه و بیمارستان تخصصی برای زنان ندارد

متأسفانه شــهر مقدس قم نه زایشــگاه دارد و نه بیمارستان 
تخصصی بــرای بانوان. این موضوع موجب اســترس و نگرانی 
مادران باردار و بانوانی شــده که قصد فرزندآوری دارند. بارها 
شده است که بانوان باردار برای موارد اورژانسی مجبور شده اند 
به درمانگاه و مراکز درمانی غیرتخصصی مراجعه کنند که این 
وضعیت می تواند جان مادر و فرزند را به خطر بیندازد. از مسئولان 
درخواســت داریم تا هر چه زودتر یک مرکز درمانی تخصصی 

بانوان در این شهر احداث کنند و دغدغه بانوان را رفع کنند.
سلطانی از قم

پله برقی ایستگاه نبرد بازبینی شود
روز پنجشنبه 29تیرماه پله برقی ایســتگاه متروی نبرد دچار 
خرابی شد و 2نفر راهی بیمارستان شــدند . این اتفاق قبلا هم 

سابقه داشته و شاید این پله برقی نیاز به تعمیرات اساسی دارد.
محمدی از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

پاسخ مسئولان

اصلاحیه

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

بازپرس جنایی با 5دلیل قضایی متهمان را مجرم شناخت

گدای ثروتمند، قاتلانش را لو دادگدای ثروتمند، قاتلانش را لو داد
      2828 ماه پس از جنایت ماه پس از جنایت

در در ۲8۲8ماه گذشته  عمو و برادرزاده که از مجرمان سابقه دار هستند، به عجیب ترین شکل ممکن ماه گذشته  عمو و برادرزاده که از مجرمان سابقه دار هستند، به عجیب ترین شکل ممکن 
قتل گدای ثروتمند را انکار کردند؛ حال آنکه تمام شواهد و مدارک علیه آنها بود. از سوی دیگر قتل گدای ثروتمند را انکار کردند؛ حال آنکه تمام شواهد و مدارک علیه آنها بود. از سوی دیگر 
برای تکمیل این پرونده جنایی باید درخواست اولیای دم نیز درباره اینکه آیا قصاص می خواهند برای تکمیل این پرونده جنایی باید درخواست اولیای دم نیز درباره اینکه آیا قصاص می خواهند 
یا دیه در پرونده ثبت می شد. به همین دلیل خواهر و برادر مقتول راهی دادسرای جنایی تهران یا دیه در پرونده ثبت می شد. به همین دلیل خواهر و برادر مقتول راهی دادسرای جنایی تهران 
شدند و برای قاتلان برادرشان درخواست قصاص کردند. حالا با گذشت شدند و برای قاتلان برادرشان درخواست قصاص کردند. حالا با گذشت ۲8۲8 ماه از جنایت،  قاضی  ماه از جنایت،  قاضی 
وحید ناصری بازپرس شعبه چهارم دادسرای جنایی تهران با ارائه وحید ناصری بازپرس شعبه چهارم دادسرای جنایی تهران با ارائه 55دلیل قضایی عموو برادرزاده دلیل قضایی عموو برادرزاده 
را گناهکار شناخته و برای آنها به اتهام مشارکت در قتل، کیفرخواست صادر کرده است. دلیل اول را گناهکار شناخته و برای آنها به اتهام مشارکت در قتل، کیفرخواست صادر کرده است. دلیل اول 
کشف گوشی موبایل مقتول بود که در دست یکی از متهمان بود و اظهارات عجیب و متناقضی که کشف گوشی موبایل مقتول بود که در دست یکی از متهمان بود و اظهارات عجیب و متناقضی که 
هردو نفر آنها درباره گوشی موبایل مقتول مطرح می کردند. دلیل دوم اینکه ردیابی های تخصصی هردو نفر آنها درباره گوشی موبایل مقتول مطرح می کردند. دلیل دوم اینکه ردیابی های تخصصی 
پلیس نشان می داد که موبایل این دو نفر در زمان جنایت در اطراف خانه مقتول روشن بوده است.   پلیس نشان می داد که موبایل این دو نفر در زمان جنایت در اطراف خانه مقتول روشن بوده است.   

سومین دلیل این بود که ردپای عمو و برادرزاده در اطراف خانه مقتول به دست سومین دلیل این بود که ردپای عمو و برادرزاده در اطراف خانه مقتول به دست 
آمده و حتی همسایه ها در تحقیقات اظهار داشتند که این دو نفر را آخرین آمده و حتی همسایه ها در تحقیقات اظهار داشتند که این دو نفر را آخرین 
بار در محل دیده بودند و دوربین های مداربسته نیز چهره آنها را ثبت کرده بار در محل دیده بودند و دوربین های مداربسته نیز چهره آنها را ثبت کرده 
بود. چهارمین دلیل برای اثبات قتل از سوی عمو و برادرزاده، سابقه دار بودن بود. چهارمین دلیل برای اثبات قتل از سوی عمو و برادرزاده، سابقه دار بودن 
این دو نفر بود. آنها بارها به جرم سرقت دستگیر و روانه زندان شده بودند این دو نفر بود. آنها بارها به جرم سرقت دستگیر و روانه زندان شده بودند 

و از روزی که به عنوان مظنون در قتل گدای ثروتمند بازداشت شده بودند، و از روزی که به عنوان مظنون در قتل گدای ثروتمند بازداشت شده بودند، 
اظهارات ضد و نقیضی مطرح می کردند اظهارات ضد و نقیضی مطرح می کردند 

و تناقض گویی داشــتند. اما پنجمین و و تناقض گویی داشــتند. اما پنجمین و 
آخرین دلیل این بود که مقتول دو روز آخرین دلیل این بود که مقتول دو روز 
قبل از اینکه به قتل برســد در تماس قبل از اینکه به قتل برســد در تماس 

تلفنی با خواهرش عنوان کرده بود تلفنی با خواهرش عنوان کرده بود 
که که ۲۲ نفر وارد خانه او شده و قصد  نفر وارد خانه او شده و قصد 

سرقت داشــتند. مشخصاتی سرقت داشــتند. مشخصاتی 
که او از آنها بــرای خواهرش که او از آنها بــرای خواهرش 
عنوان کرده بود، با مشخصات عنوان کرده بود، با مشخصات 
ظاهــری عمو و بــرادرزاده ظاهــری عمو و بــرادرزاده 
مطابقت داشــت. بنابراین مطابقت داشــت. بنابراین 
جای تردید بــرای بازپرس جای تردید بــرای بازپرس 
جنایی درخصــوص اینکه جنایی درخصــوص اینکه 

عمو و برادرزاده گناهکار عمو و برادرزاده گناهکار 
هستند،  باقی نماند. در هستند،  باقی نماند. در 

این شرایط بازپرس این شرایط بازپرس 
وحید ناصری برای وحید ناصری برای 
عمو و برادرزاده به عمو و برادرزاده به 
اتهام مشارکت در اتهام مشارکت در 

قتل کیفرخواســت قتل کیفرخواســت 
صادر کــرد تــا آنها صادر کــرد تــا آنها 

به زودی در دادگاه کیفری به زودی در دادگاه کیفری 
پای میزمحاکمه بروند.پای میزمحاکمه بروند.

لزوم نصب علائم راهنمایی و روشنایی در جاده نهاوند به کرمانشاه
تقریبا روزی نیســت که شاهد تصادف در مســیر جاده نهاوند 
به کرمانشاه به خصوص در محدوده روســتای کفراج نباشیم. 
دلیل آن هم نبود علائم راهنمایی و هشدار دهنده و مهم تر از آن 
روشنایی کافی هنگام شب و تاریکی هواست. این محدوده هنگام 
شب در تاریکی مطلق فرو می رود. نصب چند علائم هشدار دهنده 
کاهش سرعت و روشنایی در این مسیر از خسارات جانی و مالی 

فراوانی جلوگیری خواهد کرد. 
برومند از کرمانشاه

زورگیران موتور ســوار وقتی با مقاومت طعمه  شان روبه رو 
شدند با چاقو جان او را گرفتند.

به گزارش همشــهری، مأمــوران پلیس چنــد روز قبل 
5عضو یک باند ســرقت و زورگیری را دستگیر کردند که 
با پرسه زدن در خیابان ها ســراغ رهگذران رفته و با تهدید 
قمه اموال قیمتی آنها مانند گوشــی، طلا و پول هایشــان 
را ســرقت می کردند. اعضای این گروه چنانچه با مقاومت 
طعمه های شــان مواجه می شــدند با چاقو آنها را زخمی 
می کردند و در جریان بررسی های تخصصی معلوم شد که 
آنها سال گذشته در جریان یکی از سرقت های شان، جان 

مردی جوان را گرفته اند.
ماجرای سرقت مرگبار از این قرار بود که تابستان پارسال 
مردی بــا اورژانــس تماس گرفــت و گفت که فــردی با 
ضربات چاقو مجروح شده و خون زیادی از وی رفته است. 
لحظاتی بعد آمبولانس اورژانس در محل حادثه که یکی از 
خیابان های تهران بود، حضور یافت. در آنجا مردی غرق در 
خون روی زمین افتاده بود. در این شرایط جوان مجروح به 
بیمارستان منتقل شد اما به رغم تلاش پزشکان جانش را از 
دست داد. در ادامه ماجرا به پلیس و کشیک جنایی پایتخت 
گزارش شــد. وقتی مأموران تحقیقات خود را درباره این 
حادثه آغاز کردند، شاهد جنایت گفت: من از دور مقتول را 
دیدم که در حال عبور از خیابان بود. ناگهان 5نفر که سوار بر 
2 موتور بودند به سمت وی هجوم بردند. آنها چاقو داشتند 
و با تهدید از مقتول خواستند پول و وسایل باارزشش را به 
آنها بدهد. اما مقتول مقاومت کــرد و به جدال با زورگیران 
پرداخت. همین موجب شــد تا دزدان با چاقو ضربه ای به 

مقتول بزنند و اموالش را سرقت کنند. آنطور که من از دور 
صحنه را دیدم حدس می زنم که ســارقان زورگیر، از اتباع 

افغان بودند.
با اظهارات شاهد ماجرا و به دستور قاضی پرونده، تحقیق از 
5مجرم افغان که با اقدامات اطلاعاتی و پلیسی، دستگیر شده 
بودند،  آغاز شد. هرچند که شواهد علیه آنها بود و سارقان 
دستگیر شــده به زورگیری های سریالی اعتراف کردند اما 
قتل را گردن نگرفتند. متهمان به دســتور قاضی پرونده، 
 برای انجام تحقیقات بیشتر در اختیار مأموران آگاهی تهران 

قرار گرفته اند.

 قاتل دختر جوانزورگیران خشن، طعمه شان را به قتل رساندندزورگیران خشن، طعمه شان را به قتل رساندند
 به محل جنایت برگشت

مهمان آشنا که در درگیری جان دختر جوانی را گرفته بود، 3ساعت بعد به محل 
جنایت برگشت و دستگیر شد.

به گزارش همشهری،  ساعت 11ظهر یکشنبه مردی با پلیس تماس گرفت و خبر 
از مرگ دخترش داد. پس از این تماس،  تیمی از مأموران اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران راهی محل حادثه که منطقه ای در جنوب تهران بود، شــدند. جسد دختر 
جوان که حدودا 32سال سن داشت،  در اتاقکی که نزدیک به پشت بام بود، افتاده 
بود. به گفته تیم پزشکی، وی بر اثر خفگی به قتل رسیده بود. بررسی ها حکایت از 
این داشت که دختر جوان در اتاقک طبقه دوم که نزدیک به پشت بام بود زندگی 
می کرد و پدرش در طبقه اول. پدر این دختر اگرچه زمان جنایت در خانه نبود اما 
به پسر جوانی که مهمان دخترش بود مشکوک بود. وی گفت: دخترم به تازگی با 
پسر جوانی به نام سامان آشنا شده و روز حادثه وی مهمان خانه دخترم بوده است. 
در حالیکه کارآگاهان جنایی سرگرم تحقیق در محل حادثه بودند، سامان بی خبر 
از اینکه مرتکب قتل شده به صحنه جرم برگشت. وی در بازجویی ها به قتل دختر 
جوان اعتراف کرد و گفت: من و مقتول مدتی قبل با یکدیگر آشنا شدیم. روز حادثه 
مهمان خانه او بودم و در آنجا شیشه مصرف کردم. وی ادامه داد: اصلا حالت عادی 
نداشتم و توهمات عجیبی به سراغم آمده بود. ناگهان با هم درگیر شدیم و او شروع 
کرد به داد و فریاد راه انداختن. من هم برای اینکه او را آرام کنم با دستانم خفه اش 
کردم. وی ادامه داد: بعد از اینکه او از حال رفت،  من از ترسم فرار کردم و ساعت ها 
سرگردان در خیابان ها پرسه می زدم. خیلی نگران وضعیت او بودم و چند ساعت 
بعد برای اینکه سروگوشی آب بدهم به خانه دخترجوان برگشتم که متوجه شدم 

او به قتل رسیده است.
این متهم پس از اعتراف به قتل، بازداشت شــد و برای انجام تحقیقات بیشتر در 

اختیار مأموران اداره دهم پلیس آگاهی تهران قرار گرفت.



7 سه شنبه 3 مرداد 1402
 شماره 8839

   رشد 9درصدی تیراندازی های جمعی
به گزارش رسانه های آمریکایی، تیراندازی جمعه پیش )سی ام تیرماه( در یکی از بوستان های شهر هوستون 
ایالت تگزاس که یک کشته و 4مجروح برجای گذاشت، چهارصدمین کشتار مسلحانه آمریکا در سال ۲۰۲۳ 
بوده است. تعداد کشتارهای مسلحانه سال ۲۰۲۲ در مدت زمان مشابه ۳۶۵فقره بوده که در سال جاری رشدی 
۹درصدی داشته است. مجموع کشتارهای مسلحانه در سال ۲۰۲۲ در آمریکا به ۶4۷فقره رسیده بود. تقریباً 
در بیشتر ایالت های آمریکا به صاحبان اسلحه اجازه داده می شود تا سلاح های خود را در ملأعام حمل کنند. اما 
بیش از نیمی از ایالت های این کشور به بیشتر دارندگان اسلحه اجازه می دهند که در بیشتر مکان های عمومی 

بدون مجوز، بررسی سوابق یا آموزش ایمنی، سلاح گرم به همراه داشته باشند.

   کشته شدن 160کودک زیر 12سال 
۲۱فقره از حوادث امسال در ماه جولای و در خلال تعطیلات روز استقلال آمریکا رخ داد و در جریان آن ۲۲نفر 
کشته و ۱۲۶نفر زخمی شدند. فوربس گزارش داده که طبق آمار آرشیو خشونت با اسلحه، حدود ۱۶۱کودک 
زیر ۱۲سال در تمام تیراندازی های ثبت شده در سال جاری کشته شده اند و حدود 4۰۰کودک نیز مجروح شده  
است. جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، ماه گذشته با انتشــار بیانیه ای ضمن ابراز تأسف از موج تیراندازی های 
جمعی در سراسر آمریکا، درخواست خود برای اصلاحات »معنادار و عقلانی« در کنترل اسلحه را تکرار کرد 
ازجمله ممنوعیت مجدد سلاح تهاجمی با ظرفیت بالا و پایان دادن به مصونیت تولیدکنندگان اسلحه. انجمن 
ملی سلاح آمریکا به عنوان حامی اصلی قانون مالکیت و حمل سلاح در آمریکا یکی از قوی ترین سازمان های 
سیاسی این کشور است که تاکنون موفق شده تلاش قانونگذاران آمریکایی برای محدود کردن قانون حمل 

سلاح را ناکام بگذارد.

اروپا چطور به خطا رفت و سپس راستگرا شد؟
مشارکت گسترده جمعیت مهاجر فرانسه در شورش های 
اخیر این کشور و چالش جدی سیاســی امانوئل مکرون 
عمق بحرانی را که اروپا درگیر آن است آشکار کرد. اروپا 
با 41هزار مایل مرز دریایی که باعث شده تا با وجود هزینه 
39میلیارد دلاری برای حفاظــت از مرزهایش به راحتی 
در دســترس مهاجران باشــد. امروز بیش از 23میلیون 
غیراروپایی در این قاره زندگی می کنند و جمعیت مهاجران 
غیرقانونی به سرعت در حال افزایش است؛ امری که باعث 
شده تا جریان های سیاســی محافظه کار ضدمهاجرت در 
اغلب کشورهای اروپایی قدرت گرفته و فضای سیاسی در 

این قاره را به سمت رادیکال شدن بیش از پیش سوق دهد.

کمربند و جاده چین، 10سال بعد
طرح بزرگ کمربند و جاده چین امروزه بسیار فراتر از کشورهای آسیایی است و توانسته به حداقل ۱4۰کشور دنیا گسترش یابد

خشونت های مسلحانه در آمریکا رکورد زد

اهانت دوباره به قرآن در دانمارک
به گزارش خبرگزاری رویترز، یــک گروه کوچک 
دانمارکی کــه خود را »میهن پرســتان دانمارک« 
می خواننــد، با تجمــع در برابر ســفارت عراق در 
کپنهاگ، به مقدسات اســلامی هتاکی کردند. روز 
جمعه هفته گذشــته اعضای همین گروه راســت 
 افراطی مقابل ســفارت عراق به مقدسات اسلامی 
هتاکی و اقدامات شــنیع خود را به صــورت زنده 
از طریق شــبکه فیســبوک پخش کــرده بودند. 
هتاکی های اخیر علیه مقدسات اسلامی ابتدا با هتک 
حرمت قرآن کریم توسط »سلوان مومیکا« سوئدی 
عراقی تبار در مقابل سفارت عراق در سوئد و با مجوز 
پلیس این کشور آغاز شد؛ اقدامی که موج اعتراضات 

گسترده مسلمانان جهان را به دنبال داشته است.

مین زدایی از اوکراین 
۷۵۷سال طول می کشد

روزنامه واشنگتن پســت گزارش کرده درگیری با 
روسیه باعث شده تا اوکراین به کشوری با بیشترین 
مین در جهان بدل شــود. تقریبا یک سوم اراضی 
اوکراین به عملیات های گســترده برای مین روبی 
نیاز دارد. گفته شــده، بیش از ۶۷هزار مایل مربع 
معادل ۱۷۳هــزار و ۵۲۹کیلومترمربــع از اراضی 
اوکراین با ابزارآلات منفجر نشــده آلوده شده که 
پاکســازی این مهمات و مین های عمــل نکرده با 
احتمال به کارگیری ۵۰۰تیم مین زدایی ۷۵۷سال 
طول می کشد. تخمین های بانک جهانی نیز نشان 
می دهد که هزینه چنین عملیاتی می تواند به مبلغ 

۳۷.4میلیارد دلار فقط در ۱۰سال آتی برسد.

نقل قول

 خبر

کیوسک

فقط یک نفر می تواند فاجعه را از 
اسرائیل دور کند

رژیــم  ســابق  رئیــس  ریولیــن،  روون 
صهیونیســتی: تنهــا یــک فــرد اســت کــه 
می تواند کمک کند فاجعه از اسرائیل دور 
شود و آن یک نفر بنیامین نتانیاهو است. 
بی بی، هرچــه ســریع تر تمامــی اقدامات 
قانونگــذاری را کامــاً متوقف کــن و تمام 
کارهــای ضــروری را کــه بــه رهایــی مــردم 
منجر می شود، انجام بده. )تایمز اسرائیل(

قرارداد غلات دریای سیاه بی معنی 
شده است

ولادیمیر پوتیــن، رئیس جمهور روســیه: 
تــداوم قــرارداد غــات – قــراردادی کــه 
اهداف بشردوستانه خود را محقق نکرد 
– معنــای خــود را از دســت داده اســت. 
می خواهــم اطمینــان دهــم که کشــور ما 
می توانــد غــات اوکراینــی را هــم از نظــر 
تجاری و هم به طور رایگان جایگزین کند، 
به ویژه که امسال دوباره انتظار ثبت رکورد 

در برداشت را داریم. )رویترز(

درگیری با چین به نفع هیچ کس نیست
آنتونی بلینکــن، وزیــر خارجه آمریــکا: ما 
به دنبال برقراری نوعی از ثبــات در روابط 
بــا چیــن هســتیم تــا مطمئــن شــویم که 
رقابت بین خودمان باعث ایجاد درگیری 
نمی شــود. وقوع یک درگیری به نفع ما و 
هیچ کس دیگر نیست. )شبکه سی ان ان(

نتانیاهو در آستانه مرگ است؟
بحران سیاســی، دوقطبی داخلی، اقتصــاد ناکارآمد و ارتش 
چندپاره را اگــر تکه هایی از یک پــازل درهم ریخته بدانیم که 
هر یک بخشی از شرایط بحرانی امروز سرزمین های اشغالی را 
به تصویر می کشــند آنچه این تصویر پرآشوب را تکمیل کرده، 
بستری شدن ناگهانی بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل، در 
بیمارستان است، با سابقه ترین رهبر سیاسی صهیونیست ها که از 

قضا بدترین بحران داخلی این رژیم را هم رقم زده است.
گرچه مقام های اســرائیلی و رســانه های رسمی صهیونیستی 
ازجمله هاآرتص از حال عمومی مســاعد نتانیاهو پس از عمل 

جراحی قلب گفته اند اما آیا به راستی چنین است؟
هفته گذشته بود که دفتر نخست وزیری رژیم  صهیونیستی تأیید 
کرد که نتانیاهو بعدازظهر شنبه به سرعت به مرکز پزشکی شبا 
منتقل شده است و تحت ارزیابی های پزشکی قرار دارد. در این 
بیانیه ادعا شده بود که نتانیاهو به دلیل اینکه بعد از ظهر جمعه 
را در اطراف دریاچه خلیل و در فضای باز گذرانده اســت دچار 
گرمازدگی شده که به دلیل نشانه های کم آبی و کمی سرگیجه 

ناشی از آن به مرکز درمانی مراجعه کرده است.
نتانیاهو خود نیز در ویدئویی که چند ســاعت بعد منتشر کرد، 
گفت که با همســرش در آفتاب، بدون کلاه، بدون آب مدتی را 
در دریاچه گذرانده و گرمازده شده اســت. واقعیت اما فراتر از 
یک گرمازدگی ساده بود. روزنامه معاریو بعدها به نقل از »رافی 
کاراســو« متخصص مغز و اعصاب و مدیریت درد نوشــت که 
مشکلات جسمی نتانیاهو بیش از گرمازدگی بود زیرا اگر تنها 
موضوع گرمازدگی در میان بود، لازم نبود که بیش از ۲4ساعت در 
بیمارستان بستری شود. بعدها مشخص شد که پزشکان در قلب 
نتانیاهو دستگاه مخصوص مراقبت عملکرد قلب کار گذاشته اند.

نتانیاهو بار دیگر در بامداد روز یکشنبه به دلیل وضعیت ناپایدار 
قلبی به بیمارستان منتقل شده و فورا تحت عمل جراحی قرار 
گرفت. گفته شده که ارسال علائم هشــدارآمیز از ناحیه تراشه 
کار گذاشته شده در بدن نخست وزیر رژیم صهیونیستی حاکی 
از بروز نارسایی قلبی بوده و به همین دلیل پزشکان بلافاصله او 
را عمل کرده اند. حال در شرایطی که پارلمان رژیم  صهیونیستی 
بررسی لایحه جنجالی اصلاحات نظام قضایی نتانیاهو را در میان 
هجمه بی سابقه ای از اعتراض ها آغاز کرده و دولت بر مساعدبودن 
وضعیت سلامت جســمانی نتانیاهو تأکید دارد برخی رسانه ها 
ازجمله کانال ۱۳تلویزیون رژیم صهیونیســتی گزارش داده اند 
که نتانیاهو حالش خوش نیست و درخصوص وضعیت سلامتی 
خود حقیقت را نمی گوید. در این گزارش اشاره شده که نتانیاهو 
در چند روز گذشــته حداقل دو بار به بیمارستان منتقل شده و 
ضربان قلب او به مدت ۱۲ثانیه در شامگاه شنبه از کار افتاده است. 
در این گزارش آمده که پزشکان نتانیاهو تأیید کرده اند که او در 
معرض مرگ قرار داشته و اگر فورا به بیمارستان منتقل نمی شد، 
مرده بود. وخامت حال جسمانی نتانیاهو در شرایطی است که 
بسیاری از ساکنان سرزمین اشغالی این روزها شدیدتر از پیش 
علیه او و طرح موسوم به »اصلاحات قضایی« شعار می دهند و 
تردیدها دربــاره آینده دولت 
رژیم صهیونیستی بیش 
از همیشه در هاله ای 
از ابهام قرار گرفته 

است.

رضا عموییگزارش۱
روزنامه نگار

انفجار کارخانه نظامی صهیونیست ها 
در حیفا

منابع رسانه ای رژیم صهیونیســتی از وقوع انفجار در کارخانه 
صنایع نظامی رافائل خبر دادند. به گــزارش المیادین، پلیس 
رژیم صهیونیســتی اعلام کرده صدای انفجــار به دلیل انجام 
آزمایش تسلیحاتی بوده است. شرکت رافائل درباره دلایل این 
انفجار ادعا کرده که این آزمایش نظامــی از پیش برنامه ریزی 

شده بود.

اسرائیل در معرض فروپاشی است 
پژوهشگاه امنیت ملی رژیم صهیونیستی اعتراف کرد و نوشت: 
ارتش اسرائیل در معرض و خطر فروپاشی قرار دارد. پژوهشکده 
سما با اشاره به تشدید اختلافات داخلی در ارتش گزارش داده، 
هشدارهای پیشین علیه امنیت رژیم صهیونیستی امروز به واقعیت 
تبدیل شده است. گفته شده که موج استعفای افسران و خلبانان 

ذخیره در ارتش مقامات صهیونیست را نگران کرده است.

اعتراف صهیونیست ها به شرایط 
وخیم امنیتی

»بنی گانتز« وزیر جنگ سابق رژیم صهیونیستی هشدار داده که 
چشم انداز امنیتی در سرزمین های اشغالی نگران کننده است. 
این اظهارات گانتز پس از دیدار با »هرتزی هالیوی« رئیس ستاد 
مشترک ارتش صهیونیستی بیان شده است. هشدار گانتز پس از 
آن مطرح می شود که شرایط سرزمین های اشغالی در واکنش به 
قانون اصلاح قضایی صحنه تظاهرات بیش از نیم میلیون نفر بود.

اعتصاب 1۵0شرکت در سرزمین های اشغالی 
۱۵۰شرکت و شبکه تجاری بزرگ در ســرزمین های اشغالی 
در اعتراض به لایحه تغییــرات قضایی کابینه بنیامین نتانیاهو 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی دســت به اعتصاب زدند. گفته 
شده، شرکت های فناوری، بانک ها و دیگر بخش های کلیدی به 
این اعتصاب ها پیوسته اند و اتحادیه کارگران نیز فشارها بر کابینه 

برای توقف این لایحه را تشدید کرده است.

اخبار کوتاه

هفته نامه واشنگتن اگزمینر]آمریکا[

10 سال پیش وقتی » شــی جین پینگ«، رئیس جمهور چین در سال 2013 اعلام کرد که 
دولتش طرحی جامع با نام »یک کمربند و یک جاده« را محور سیاست خارجی و اقتصادی 
خود قرار خواهد داد، کمتر کسی تصور روشنی از این طرح داشت. در آن زمان همه  چیز روی 

کاغذ بود و مشخص نبود که چین از طرحی که سال های بعد »کمربند و جاده« نامیده شد، 
به طور دقیق چه می خواهد. اکنون در دهمین سالگرد شروع به کار رسمی این طرح نگاهی 

به کارنامه اقتصادی آن، تصویر روشنی از راه رفته چین در 10 سال گذشته به ما خواهد داد.

81کشته و 300مجروح در جریان 

گزارش۲
6۵فقره تیراندازی در یک ماه؛  
این آماری اســت که شــبکه 
ای بی سی نیوز از تیراندازی های جمعی در ماه 
گذشته میلادی در آمریکا منتشر کرده است. از 
ابتدای ســال جاری میلادی تاکنون 400فقره 
تیراندازی جمعی در آمریکا رخ داده اســت. 
وب سایت فوربس نیز با اشاره به رکورد جدید 
شمار تیراندازی های مرگبار جمعی آمریکا در 

سال جاری میلادی نوشته که هفت تیراندازی 
جمعی در آخر همین هفته در اقصی نقاط آمریکا 
به وقوع پیوسته است. داده های آرشیو خشونت 
با اســلحه نیز نشــان می دهد کــه تعداد 
تیراندازی های جمعی در آمریــکا از ابتدای 
سال جاری میلادی نســبت به دوره مشابه در 
سال 2022 فراتر رفته و با درنظر گرفتن موارد 
تیراندازی ها تا همین امروز، 2023 مرگبارترین 

سال آمریکا در یک دهه گذشته بوده است.

برشی از آمار و ارقام جهانی پیرامون طرح کمربند و جاده

چرا کمربند و جاده کلید زده شد؟

بین المللی کردن شرکت های چینی
هدف دیگر چینی ها از ابتکار کمربند و جاده 
آن بود که شرکت های چینی را وارد بازارهای 
جهانی کرده و شرکت های داخلی را تبدیل 
به شــرکت های بین المللی کنند. از همین 
رو نیز، دولت چین با اعــلام طرح کمربند 
و جاده به انعقاد قراردادهــای اقتصادی و 
تجاری با شرکای نزدیک خود در کشورهای 
آسیایی پرداخت تا از طریق این توافقات، 
شرکت های زیرساختی و بزرگ چین را وارد 
پروژه های عمرانی و توسعه ای در کشورهای 

منطقه کند.
 امروزه طرح کمربنــد و جاده در کنار جاده 
ابریشم دریایی چین بسیار فراتر از آسیا و 
اهداف اولیه بــرای ایجاد یک جاده تجاری 
ابریشم جدید رفته است. براساس گزارش 
شــورای روابط خارجی آمریکا، طرح های 

عمرانی و پیمانکاری شــرکت های چینی 
به بیش از 140کشــور ازجمله در آفریقا، 
خاورمیانه، آسیای جنوبی و آمریکای لاتین 
گسترش یافته است و در چند سال گذشته 
مقامــات اقتصادی پکن از جاده ابریشــم 
دیجیتال ســخن گفته اند؛ جاده ای که قرار 
است شــرکت های فناوری چینی را وارد 
زیرســاخت فناوری دیگر کشورها کند و 
پروژه اینترنت اشیا )IoT( مبتنی بر 5G را 
در دیگر کشورها راه اندازی و توسعه دهد. 
همچنین وجود جاده ابریشم قطبی )برای 
توسعه مسیرهای کشتیرانی در قطب شمال 
و استخراج مواد معدنی در این منطقه( نشان 
می دهد که طــرح  کمربند و جاده اکنون در 
دهمین ســال ابتکارات خود به قطب هم 

رسیده است!

تمرکز کمربند و جاده در آفریقا
شــرکت های عمرانی چین طی 10 ســال گذشته 
به طور فزاینده ای در خاورمیانــه، خلیج فارس و 
آفریقا ســرمایه گذاری کرده اند. »فرانک آمباخ«، 
 کارشناس ژئوپلیتیک در گزارشی که در وبگاه اروپایی

 جی.آی  .اس آنلاین منتشر شده، اعلام می کند که 
تا سال 2016، چین بزرگ ترین صادرکننده به آفریقا 
بود و 1۷.۵درصد از واردات آفریقا را به خود اختصاص 
می داد، اما این میزان همــواره در حال افزایش بوده 
است. همچنین تا اواسط سال 201۷، بیش از 10هزار 
شرکت چینی در آفریقا مشغول به فعالیت بوده اند 
که تعداد آنها در چند ســال اخیر بیشتر هم شده 
است. میزان وام های چین به کشورهای آفریقایی به 
126میلیارد دلار می رسد که بخش زیادی از آنها از 

طریق سرمایه گذاری مستقیم خارجی بین سال های 
2001 تا 2018صورت گرفته است. اعطای این وام ها به 
شرکت ها برای سرمایه گذاری در آفریقا به همسویی 
سیاسی نزدیک تر بین چین و کشورهای آفریقایی 
منجر شده اســت. فقط 2 بانک بزرگ چینی بین 
سال های 200۷ تا 2020، 23میلیارد دلار در پروژه های 
زیربنایی در آفریقا سرمایه گذاری کردند که این میزان 
8میلیارد دلار بیشتر از مجموع 8 وام دهنده برتر دنیا 
ازجمله بانک جهانی، بانک توسعه آفریقا، شرکت مالی 
توسعه بین المللی ایالات متحده و بانک های توسعه 
اروپایی بوده است. طبیعی است که این میزان کلان 
از سرمایه گذاری چینی ها، کشورهای دریافت کننده 

وام را با چین همسو تر از غرب خواهد کرد.

ادغام فرهنگی
ورود شــرکت های چینی به طرح های توســعه 
حمل ونقــل، انرژی و مخابــرات و همچنین ایجاد 
شــبکه ای از بنادر در قالب طرح کمربند و جاده در 
طول یک دهه گذشته با ادغام زیرساخت های فناوری  
اطلاعات و ارتباطات، تجارت الکترونیک، مالی، دانش 
فضا، گردشگری، مسائل حقوقی، گمرک، پلیس، 
آموزش، فرهنگ و... همراه بوده است و نشان داده 
که تأثیرات طرح کمربند جاده بسیار فراتر از مسائل 
عمرانی است. 44کشور در جنوب صحرای آفریقا 
میزبان شرکت های چینی برای طرح های کمربند 
و جاده بوده اند که براساس گزارش آفریقاریپورت 

حداقل در 30کشور از آن 44 کشور برای نخستین 
بار آموزشگاه های زبان چینی راه اندازی شده است. 
همچنین ورود گردشگران چینی به آفریقا در 10سال 
گذشته در حال افزایش بوده است و وزیرگردشگری 
آفریقای جنوبی 2  ماه پیش اعــلام کرد که ورود 
گردشگران چینی به آفریقای جنوبی تا سال 2030 به 
یک میلیون نفر در سال افزایش خواهد یافت. ورود 
گردشگران چینی به دیگر کشورها به طور معمول 
همراه با ایجاد رستوران ها و بازارهای چینی خواهد 
بود و این وضعیت، تأثیرات فرهنگی خاص خود را نیز 

برجای خواهد گذاشت.

شــروع طرح ابتکاری کمربنــد و جاده 
در 10ســال پیش به دلیل ظرفیت مازاد و 
بسیار گســترده صنعتی چین و تقاضای 
داخلی پایین در این کشور، صادرات راکد 
و نیاز بــه افزایش ارتباط بــا اقتصادهای 
در حال توسعه برای گســترش بازارهای 
خارجی جدید ایجاد شــد. در واقع، چین 

در ســال 2013 به این نتیجه رسیده بود 
که جمعیت میلیــاردی اش، برای صنایع 
داخلی کم و محدود است و از سوی دیگر 
بازار غرب تقریبا اشباع شــده، از این رو 
پکن دوربین نگاه خود را به روی آفریقا و 
مناطق کمتر توسعه یافته آسیایی انداخت 

تا شرکای جدیدی پیدا کند.
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ياد باد آن کو به قصدِ خونِ ما
عهد را بشکست و پیمان نیز هم

این روزها که لباس مشــکی به تن دارید و مهمان خانه امام 
حسین علیه السلام در هیئت ها هســتید، حتما دلتان میان 
هر روضه پر می کشد و تا کربلا خودش را می رساند و هر روز 
بی تاب تر می شــوید برای اربعینی که می آید و پیاده روی که 
قسمت تان می شود یا نه؟ ان شاءالله که نام شما را هم در بین 
زائران اربعین بنویسند؛ اما قبل از آن چند خبر خوش اربعینی 
به گوش تان برسانیم. فرمانده انتظامی ایلام اعلام کرده است: 
»مدت زمان خروج از گیت های گذرنامه مرز بین المللی مهران 
به 4ثانیه کاهش یافته اســت. تمامی تمهیدات لازم از سوی 
دستگاه انتظامی اســتان برای اربعین در بخش های مختلف 
انتظامی، ترافیکی، مواد مخدر، گذرنامه، امنیت و... پیش بینی 
شده است. برای تسهیل در خروج زوار از گیت های مرز مهران 
103 گیت در پایانه مهران فعال است. قرار است با هماهنگی 
و همکاری گذرنامه عراق، مدت زمان خروج زوار از گیت های 
آن سوی مرز، یعنی مرز زرباطیه نیز کاهش پیدا کند. زائران با 
برنامه ریزی های انجام شده می توانند با خودرو تا میدان اربعین 
منتقل و مدت زمان پیاده روی به دلیل گرمای هوا، بسیار کمتر 
از سال های قبل اســت.« این را هم بگوییم که امسال 6 مرز 
زمینی مهران، شلمچه، خسروی، چذابه، تمرچین و باشماق 
برای تردد زائران اربعین پیش بینی شده است؛ اما از آنجایی که 
تعداد زائرانی که مرز مهران را برای رسیدن به کربلا انتخاب 
می کنند بیشتر است، برخلاف ســال های گذشته که زائران 
اربعین باید 6کیلومتر تا پایانه مرزی مهران پیاده  می رفتند، 

امسال زائران با اتوبوس  به نزدیکی مرز مهران می روند.

یــک زن 71ســاله در انگلیس، با شــرکت در مســابقات 
پاورلیفتینگ حسابی سر و صدا به پا کرده و الهام بخش دیگر 
افراد مسن در این کشور شــده و از آنها خواسته که ورزش را 
بدون در نظر گرفتن سن شان شــروع کنند. پیپ نیکولز در 
حالی همین بهار در نخستین مسابقه پاورلیفتینگ عمر خود 
شرکت کرده که سال قبل به خاطر اوج گیری بیماری ام اس 
از نظر روحی ویران و بدنش هم به شــدت از وضعیت ســالم 
دور بود. او سال گذشــته، به خاطر وعده ای که به همسرش 
داده بود، به باشــگاه محله شــان رفت و حالا الگوی ورزشی 
سالمندان در انگلیس شده است. 6ســال پیش که بیماری 
او تشخیص داده شد،  همســرش برایان به او قول داده بود تا 
وقتی زنده است از پیپ نگهداری خواهد کرد اما همسر او که 
یک ورزشکار خستگی ناپذیر بود،  در سال 2022 به خاطر یک 
بیماری نادر از دنیا رفت اما قبل از مرگش،  از پیپ خواسته بود 
ورزش کند. پیپ به همین خاطر به باشگاه رفت و در کمتر از 
یک سال، زندگی اش کاملا متحول شد. یک مربی در باشگاه به 
او پیشنهاد کرد پاورلیفتینگ را شروع کند و پیپ هم همین 
کار را کرد و پیشرفت عجیبی داشته و می تواند وزنه هایی تا 
51کیلوگرم را بلند کند. نیکولز گفته که ورزش، او را احیا کرده 

و به سالمندان توصیه کرده است تا پا در مسیر او بگذارند.

 نماد پاسداری از قانون، قوه قضاییه و وزارت دادگستری است؛
 به همین خاطر، افرادی که در این نهاد هســتند،  باید بیشتر 
از افراد دیگــر در جامعه به قانــون احتــرام بگذارند و وقتی 
کوچک ترین قانون شکنی از قاضی ها و دیگر افراد در دادگستری 
سر می زند، حسابی به چشم می آید. با همین دیدگاه است که 
رسوایی اخیر وزیر دادگستری نیوزیلند، بازتابی جهانی داشته و 
حسابی سر و صدا کرده است. اوضاع چنان وخیم بوده و رسوایی 
چنان ابعادی عظیم داشته که خانم کایری آلن 39ساله، سریعا 
به خاطر آن استعفا کرده اســت. ماجرا از این قرار است که این 
خانم که بالاترین شــخص در نظام قضایی نیوزیلند به شمار 
می رود، به خاطــر اینکه تحت تأثیر الــکل رانندگی می کرده، 
توسط پلیس متوقف شده اســت. این خانم چنان تحت تأثیر 
الکل بوده که با ماشین باعث یک تصادف شده است. این تصادف 
البته باعث جراحت و آســیب دیدگی هیچ کس نشده است. او 
بعد از دستگیری، 4ساعت در یک پاسگاه پلیس در بازداشت 
بود و قرار اســت به زودی دادگاهی شود. این خانم که نماینده 
پارلمان هم هســت، فعلا به فعالیت هایــش در مجلس ادامه 
می دهد. سخنگوی دولت گفته است که او مشکلات خانوادگی 
شدیدی داشته و اخیرا جدا شده است. رسانه ها گفته اند که این 
شرایط باعث شده بود که او حتی با کارمندانش در دفتر مرکزی 
دادگستری هم بدرفتاری داشته باشد. او در یک بیانیه، به خاطر 

حادثه اخیر عذرخواهی کرده است.

کربلا منتظر ماست

مادربزرگ پاورلیفتر

رسوایی وزیر بی اعصاب

خوش خبر

گرینویچ

دریچه

هر روز 15  ساعت درختکاری
 اگر اهل گل و گیاه باشید، 
می دانید کــه جوانه زدن، 
رشــد کردن و قد کشــیدن هر بوتــه و گل و درخت چقدر 
دوست داشتنی است. حس مثبت ناشــی از پرورش گل ها و 

گیاهان بی نظیر اســت. حالا تصور کنید در یک روز، بیش 
از 4 هزار اصله نهال بکاریــد! و این حس خوب را هم با 

دیگران سهیم شــوید تا آنها را هم به انجام این کار 
تشــویق کنید. لزلی دارت، زن جوان ساکن ایالت 

ساسکاچوان کشور کانادا، همین چند روز پیش، 
4545اصله درخت کاشت و این کار را با دوستان 
خود در فضای مجازی به اشــتراک گذاشت و 
حدود 7.8میلیون نفــر از طریق فضای مجازی، 

این کار او را دنبال کردند. دارت دلیل این 
کار را سهیم کردن لذت درختکاری 

با دیگران و تشویق آنها به کاشت 
درخت، عنوان می کند.

لزلی دارت که فارغ التحصیل رشته فضاهوا از دانشگاه  است، در 
همین حوزه نیز کار و فعالیت خود را آغاز کرده و کاشت درخت 
درواقع کار تفننی و دلخواه او در تعطیلات تابســتان است. در 
واقع درختکاری یکی از مشــاغل دوست داشتنی بسیاری از 
دانشجویان اســت؛ چرا که هم راهکاری برای کمک به 
حفظ طبیعت و از ســوی دیگر کاری برای کسب 

آرامش و سلامت روان است.
دارت، طی 3تابستان گذشــته، 372هزار و 
290اصله نهال در سراســر کشور کانادا 
کاشــته و این کار او الهام بخش بسیاری 
از افراد برای کاشــت درخت بوده است. 
گاهــی اوقــات لزلی به مدت 15ســاعت 
بی وقفه بــه درختکاری می پــردازد و با 
بیل زدن و کاشت نهال، ساعت های 
مفیدی را طی می کنــد. این نوع 
درختــکاری درواقــع کمکی 

2جانبه است که یک سوی آن دولت- صنعت کانادا و سمت 
دیگر لزلی و افرادی مانند او ایســتاده اند. بــه این معنی که 
طبق قوانین کشور کانادا، هر اصله درختی که برای استفاده 
صنعتی بریده می شود، باید درختی به جای آن از همان نوع 
کاشته شود. لزلی و افرادی مانند او که به حفظ محیط زیست 
علاقه مند هســتند، برای این کار خود بین 17تا 44ســنت 
برای کاشت هر نهال دریافت می کنند. گاهی هم این شکل 
درختکاری برای بخش هایی که در اثر آتش ســوزی پوشش 
گیاهی خود را از دست داده  و یا نیازمند بهبود شرایط و ارتقای 

کیفیت جنگل هاست، انجام می شود.
دولت کانادا فرهنگ کاشــت درخت را به این شکل در میان 
رده های مختلف ســنی آموزش می دهد. از سوی دیگر برای 
احیای جنگل های تخریب شــده از مردم کمک می خواهد. 
نمونه آن فراخوان همکاری برای کاشــت 1.6میلیارد اصله 
درخت سوخته در اســتان های غربی کاناداست که با کمک 

افرادی مانند لزلی دارت در حال احیاء است.

اينجــا قــرار اســت 
عـزاخـــانه ای مصوّر 
باشد؛ يک گالری عاشــورايی با در و ديواری 
سیاهپوش در اين روزهای منتهی به يوم الحزن. 
می خواهیم برويم به دل تاريخ سوگواری ايرانیان 
معاصر به قدر و قدّ يک ونیم سده اخیر و لابه لای 
آلبوم عزاداری گذشتگانمان تورق کنیم. نیت 
کرده ايم با اين مقصود و منظور تا هم خاطره بازی 
کرده باشیم و هم ســری چرخانده و نقبی زده 
باشیم به نسل پدران مان. به احترام و احتشام 
همه سینه زنان حسینی در دهه اول محرم  اينجا 
چراغ ماتمکده  ای از جنس قاب عکس روشــن 

است.

سوگواری حضرت سیدالشهدا)ع( تنها محدود 
و محصور به بر سروســینه کوفتن نمی شود. 
آداب و سنن و رسوم و آيین هايی دارد مفصل 
و موسع. يکی شان که شايد از مهم ترين شقوق 

هم باشد، اطعام عزاداران حسینی)ع( چنان که 
در افواه جاری ست، غذای نذری است؛ سنتی که 
مناسک ويژه خود را دارد و پیر و جوان و زن و مرد 
و حتی دين هم نمی شناسد. هرکس به مقصودی 
و منظوری، نیت می کند تا اطعمه يا اشربه ای دهد 
به مويه کنان حضرت قتیل العبرات)ع( تا حاجتش 
برآورده شود. سنتی که پیشینه اش اگرچه به 
روزگار زرتشتی مسلکی مردم ايران برمی گردد 
اما اهالی اين سرزمین آن را در عصر پس از اسلام 
نیز به جا آوردند و ادامه دادند تا همین امروز و 

اکنون؛ رســمی که هم در زمانه ای شاه بانی اش 
می شده و هم در زمانی عالم و عامی باعثش، و در 
همه ازمنه و امکنه، سرشار و سراسر بوده است 
از شور به حضرت حسین)ع(. يکی از مصاديق 
آن، همین عکس است از مراسم طبخ غذا برای 
عزاداران حسینی)ع( در بیت آيت الله العظمی 
سیدشهاب الدين مرعشــی نجفی در قم، در 
دهه1350. قابی که در آن همه جور کسی با هر 
لباســی و ظاهری حضور دارد و همین در کنار 

هم ايستادن به  سبب و مدد آن امام همام است.

حمیدرضا محمدی

قابِ عزا

نذر آقا

دور شدن از شلوغی و آلودگی شهری و دل سپردن به يک 
فضای ساده و صمیمي در آب و هوايی دلنشین، تماشای 
بافت يک روستا، طبیعت و مردمی که در مقابل نفوذ زندگی 
شهری مقاومت کرده اند، می تواند انگیزه سفر برای مايی 
باشد که دلمان می خواهد از شهرها بیرون برويم و قدم در 
روستاها بگذاريم؛ روستاهايی سرسبز، بکر و سرشار از روح 
زندگی که اتفاقا تعدادشان در کشورمان کم نیست. اما در 
بین تمام روستاهای ايران، تعدادی هستند که معروف ترند 

و هرساله گردشگران زيادی به آنجا سفر می کنند.
از يکی دو سال پیش سازمان جهانی گردشگری پروژه ای 
را آغاز کرد با عنوان معرفی بهترين روســتاهای جهانی 
گردشگری تا نقش گردشــگری در حفاظت از روستاها و 
فرهنگ ها و سنت های روستايی را پررنگ تر و نمونه های 
بارز از مقاصد گردشگری روستايی را به جهانیان معرفی 
کند. اين سازمان شاخص های کلانی مثل دارا بودن منابع 
و جاذبه ها، مرمت و حفاظت از منابع، پايداری اجتماعی، 
پايداری زيست محیطی، زنجیره ارزش گردشگری، اولويت 

و حکمرانی دولت، زيرساخت و ارتباطات و ايمنی و امنیت 
را برای ارزيابی روســتاهای کانديدا تعیین کرد که البته 
اين شاخص ها حدوداً به ۴0 زيرشاخص تقسیم می شوند 
که دربرگیرنده اطلاعات جامعی از روستاهاست. خلاصه 
اينکه از بین کل روستاهای کشور، 130 روستا وارد مرحله 
اولیه انتخاب شدند. بعد از آن براساس شاخص های سازمان 

جهانی اين تعداد به 30 روستا تقلیل داده شد و درنهايت 
براســاس ظرفیت اعلام شده برای هر کشــور، 8 روستا 
به عنوان کانديد های نهايی ايران انتخاب شــدند. به طور 
کلی 70روستا از ۴0کشور انتخاب شده اند که سهم هر کشور 
8روستاست. از ايران هم روستای کندوان در آذربايجان 
شرقی، روستای میمند در استان کرمان، روستای سهیلی 
در استان هرمزگان، روســتای قاسم آباد گیلان، روستای 
کندلوس مازندران، روســتای ابیانه در استان اصفهان، 
روستای پالنگان در استان کردستان و روستای بیشه در 
استان لرستان، روستاهايی هستند که به عنوان نماينده در 
اين رقابت جهانی شرکت خواهند کرد. اين پروژه، فضايی 
برای تبادل تجربه و فرصت های گردشگری است و می تواند 

روستاهای شاخص کشور ما را به سراسر دنیا معرفی کند. 

بزرگ ترين رقیب دونده ها، چه آماتور و چه حرفه ای، زمان است و تلاش 
برای پیروزی بر ساعت ها و دقیقه ها و ثانیه هاست که اين ورزش را به 
يکی از مشقت بارترين کارها در دنیا تبديل کرده است. احتمالا اين 
فضای رقابتی است که بسیاری را از اين تفريح همیشه در دسترس، 
دور نگه داشته  است. اما يک تغییر بزرگ،  احتمالا دويدن را برای افراد 
بیشتر و بیشتری به يک اعتیاد لذت بخش تبديل خواهد کرد: دويدن آرام و 
بدون زمان. ايده اين کار، بسیار ساده است. مردم، نه به خاطر رکوردشکنی، 
بلکه برای لذت بردن از دويدن آن را انجام می دهند. براســاس اين فرهنگ 
جديد، مردم بیشتری می دوند تا از بودن در طبیعت لذت ببرند، با دوستانشان 
فعالیت های گروهی داشته باشند و استرس هايشان را فراموش کنند. و البته 
همه درباره فوايد آن برای بدن و سلامتی مان هم خبر داريم. دونده ها  يکباره به 
اين نقطه نرسیده اند و روندی تاريخی پشت آن وجود دارد. به صورت میانگین، 
بین سال های 1986 تا 2018، میانگین زمان پايان دوی 10کیلومتر 12دقیقه 
و دوی ماراتن، 39دقیقه کاهش پیدا کرده  اســت. اين يعنی افراد بیشتری 
می دوند، بدون اينکه زمان برايشــان معنای خاصی داشــته باشد. ترکیب 
جمعیتی دوندگان هم در اين ســال ها عوض شده است؛ دوندگان حالا کاملا 
متفاوت شده اند و افرادی از همه ســنین،  همه نوع قابلیت و  همه نوع سايز و 

اندازه به اين کار می پردازند.

آرام آرام، شکل مسابقات هم عوض شده و حالا مسابقات آرام دوی، ديگر 
بخشی از فرهنگ عمومی دويدن در سراسر دنیا شده است. بنیانگذار اين 
سبک جديد دوندگی، يک دونده ماراتن حرفه ای به نام مارتین اوانز است که 
دويدن را 11سال پیش شروع کرد. او در آن زمان 136کیلوگرم وزن داشت 
و دکتر به او گفته بود يا بايد وزنش را کم کند يا بمیرد. او درباره ترويج ايده 
نرم دوی بدون زمان، گفته است: »پیام من اين است که دويدن برای همه است 

و هر کسی با هر وضعیت بدنی ای که دارد می تواند آن را انجام دهد.«
اين ايده چنان  محبوب و فراگیر بوده اســت که مسابقات سنتی هم آن را 
در آغوش گرفته اند. برخی مسابقات بزرگ،  حالا ديگر تی شرت های سايز 
بسیار بزرگ هم تولید می کنند تا به دوندگان بسیار چاق بدهند و در ماراتن 
لندن- که يکی از معروف ترين مسابقات بزرگ دنیاست- محدوديت زمانی 
پايان مسابقه تا 8ساعت افزايش پیدا کرده و خدماتی مثل راهنمايی مسیر 
و دادن نوشــیدنی به دوندگان کندتر، تا آخرين لحظه انجام می شود. برای 
درك اين وضعیت بايد اين را درنظر بگیريم که دوندگانی که کمی جدی تر 
تمرين می کنند، و نه حرفه ای ها، هدفشان دويدن ماراتن زير ۴ساعت است و 

تمام کردن ماراتن در مثلا 6ساعت،  يک ناکامی بزرگ برای آنهاست.
اما در رويکرد جديد به دويدن، زمان اهمیت سابق را ندارد و صرف اينکه افراد 

بتوانند با هر وضعیت بدنی، مسافت مشخصی را بدوند، هدف اصلی است. 

سرزمین من

زندگی پدیا

6سال است که میان طایفه شــان اختلاف افتاده است. همه 
این  6ســال بین شــان دعوا و کلنجار بوده. همه  چیز از یک 
قتل غیرعمد شــروع می شــود و این طایفه 3 هزار نفری را 
به جان هم می اندازد. تمام این ســال ها را اولیای دم منتظر 
قصاص قاتل بودند؛ سال هایی که هر لحظه اش با دلخوری و 
درگیری گذشته. بارها ریش سفیدان آمده  و وساطت کرده اند؛ 
بازاری ها، بزرگان محل و طلبه هایشان، اما این گره کور دشمنی 
باز نشده که نشده. امســال اما فصل آشتی کنان است. این بار 
برای پادرمیانی نام کسی وسط اســت که هیچ کدام از طایفه 
نمی توانند دست رد به سینه اش بزنند. پویش »به عشق حسین 
می بخشم« می شود بهانه بخشش این طایفه دزفولی و شست 
وشوی دل ها با اکسیر عشق به اباعبدالله )ع(. هم میان طایفه 
صلح افتاده و هم فرد محکوم به قصاص به عشق امام حسین)ع( 
بخشیده شده و فرصت دوباره زندگی را خواهد داشت. پویش 
»به عشق حســین می بخشــم« از ابتدای محرم امسال در 
راستای فرهنگ صلح و سازش با پیروی از روحیه گذشت امام 
حسین)ع( با همکاری صلح یاران و شورای عالی صبر و با بسیج 
تمامی نهادهای دولتی، عمومی و ظرفیت های مردمی برگزار 
می شود تا اتفاقات خوبی را در موضوع صلح و سازش به ویژه در 

پرونده های قصاص نفس و قصاص عضو، رقم بزند.

رفع اختلاف به خاطر محرم 

مهتاب خسروشاهی

رقابت روستایی در سطح جهانی

دویدن بدون زمان، به سمت تندرستی

صدای زنان به شیون بلند شد. حسین 
روی بگردانید. طفلی از آن خويش 
را شنید که از تشــنگی می گريد. 
شیرخواره بود. او را بگرفت و گفت:  ای مردم! اگر بر من رحم 
نمی کنید، بر اين طفل ترحم کنید. حرمله ابن کاهل اسدی، 
تیری بیفکند که در گلوی طفل آمد و او را ذبح کرد. حسین 
بگريست و می گفت: خدايا! حکم کن میان ما و اين مردمی 
که ما را خوانند تا ياری کنند، آنگاه ما را کشتند. 2 دست زير 
گلوی او گرفت و چون پرُ شد، به آسمان پاشید و گفت: چون 
چشم خدا می بیند، آنچه بر من آمد سهل باشد و خون او بر 
زمین ريخت و گفت:  ای پروردگار! اگر نصرت را از آسمان بر 
ما بسته ای، پس بهتر از آن نصیب ما کن و از اين ستمکاران 
انتقام ما را بگیر. حصین ابن تمیــم، تیری افکند که در لب 
او جای گرفت و خون از 2 لبش روان گشــت. از اسب به زير 
آمد و با غلاف شمشیر قبری کند و طفل را به خون بیاغشت 

و دفن کرد.

کتاب آه
یاسین حجازی

مقتل
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پوست اندازی دانش بنیان ها با طبقه بندی جدیدتصمیم تاریخی برای بافت تاریخی شیراز 
بافت تاریخی شیراز دیروز به ثبت ملی رسید و دولت سیزدهم به 18سال مناقشه 

در این بافت پایان داد
با نظام جدید ارزیابی و دسته بندی دانش بنیان ها می توان به افزایش اشتغال، 

سهم تولید ناخالص ملی و تعداد محصولات و خدمات امیدوار بود

1012

نقل قول

لطفا در انتخاب پزشک معالج 
خود بسیار دقت کنید

این روزها خبر ورود حدود هزار نفر به دانشــگاه 
با تقلب بســیار مطرح می شــود. از سوی دیگر 
گفته می شود که برای اخراج این افراد دیر شده 
و قوانین مرتبط با متقلبان تنها برای داوطلبان 
کنکور قابل اجراســت و... . تاســف برای حضور 
متقلبان به دانشگاه یک سوی ماجراست و ماجرا 

سوی دیگری هم دارد. 
سال هاســت که ورود افــراد علاقه مند یا بدون 
علاقه و فاقد معیارهای لازم به دانشــکده های 
پزشــکی  به شــیوه های مختلــف و ... صورت 
می گیــرد. طــی دهه هــا ســابقه تدریس در 
دانشگاه های پزشکی، یکی از مهم ترین یافته ها 
این بــود کــه در خوشــبینانه ترین حالت تنها 
۵۰درصد دانشجویان قابلیت کافی برای پزشک 
شدن را داشــته اند. حال اگر خطاهای پزشکی 
را کــه میزان آنها در کشــور ما چنــدان معلوم 
نیست، اما در کشورهای توسعه یافته حدود ۲۰ 
تا ۲۵ درصد )مجموع خطاهای کوچک و بزرگ 
پزشکی شامل تشخیص اشتباه، تجویز نادرست 
دارو و...( عنوان می شود، مدنظر قرار دهیم، نکته 
بســیار مهم در حوزه درمان دقــت در انتخاب 
پزشــک معالج خواهد بود و اینکه بیماران نباید 
جان خود را تســلیم افرادی که تنها این عنوان 
را یدک می کشند، بکنند. برای انتخاب پزشک 
مناســب معیارهایی وجود دارد و ضروری است 
که بیماران نیازمند درمان یا خانواده های آنها به 
برخی توصیه های افراد عادی برای پیشنهاد یک 
پزشک توجه نکنند. از جمله معیارهای انتخاب 
پزشک معالج مناسب از دیدگاه انجمن پزشکی 

بریتانیا می توان به موارد زیر اشاره کرد: 

1. پزشــکی که در مورد مشــکل خاص شــما 
تخصص و تجربه بیشتری دارد.

۲. پزشکی که با شما خوب ارتباط برقرار کند، به 
دقت گوش کند و به شما توضیح دهد.

3.  پزشــکی کــه بــه راحتــی در دســترس، 
مسئولیت پذیر و متعهد به بیمار باشد.

4. پزشکی که پزشــک خانواده تان باشد و افراد 
آشــنا با حوزه پزشکی را به شــما توصیه کند. 

همچنین متعهد به سلامت عمومی باشد.
۵.  پزشــکی که در کارش مهربــان، باحوصله و 
دقیق عمل کند. اخلاق حرفه ای مانند رازداری، 

انصاف و صداقت را رعایت کند.
6. پزشــکی که دارای مهارت بالینــی و علم روز 
)تصمیم گیرنده بر اساس تحقیق و مطالعات( باشد.

7.پزشکی که استانداردها و پروتکل های پزشکی 
را رعایت کند و روحیه همدلی و کار تیمی با سایر 

همکارانش را داشته باشد. 
همچنیــن در طب حکمت بنیــان ویژگی های 
یک پزشــک خوب »رقیق الخلق، حکیم النفس 
و جیدالحدس به معنای مهربــان، نیکومنش و 

فروتن« بیان شده است. 
این موارد را مدنظر قرار دهید و با یک بررســی 
ساده از خود بپرســید که کدام یک از پزشکانی 
که به آنها مراجعه کرده اید این ویژگی ها را دارند. 

 

آرای هیأت تخصصی 
استخدامی دیوان عدالت اداری

هیأت تخصصی اســتخدامی دیوان عدالت اداری 
در 4 موضوع انتقال، تغییر پست سازمانی، اعمال 
مدرک تحصیلی و مأموریت آموزشــی ایثارگران 
آرایی به شــرح زیر صادر کرده:شاکی در شکایت 
خود اعلام کرده، از حالت قراردادی شــرکتی به 
رســمی قطعی تبدیل وضعیت شــده و به لحاظ 
دارا بودن مــدرک تحصیلی و وجود پســت های 
بلاتصدی در ســازمان ذیربط و لزوم اســتفاده از 
نیروهای متخصص و ارزشی تقاضای انتقال نموده 
و خواستار ابطال بند 8 بخشنامه سازمان مربوطه 
مبنی بر محدودیت در انتقال، تغییر پست سازمانی 
و اعمال مدرک تحصیلی جدید شده است.هیأت 
تخصصی استخدامی دیوان عدالت اداری به اتفاق 
اعضا درخصوص موارد سه گانه فوق چنین اعلام 

نظر کرده است:

الف - ممنوعیت انتقال:
یکی از عوامل لازم برای انتقال موافقت دســتگاه 
متبوع کارمند است. بنابراین موافقت یا مخالفت 
با انتقال از اختیارات دســتگاه ها بــوده، لذا بند 8 

بخشنامه غیرقابل ابطال تشخیص داده می شود.
ب - ممنوعیت تغییر پست سازمانی:

افراد با توجه به نیاز دستگاه اجرایی به نیروی انسانی، 
مدرک تحصیلی و سایر عوامل برای انجام وظایف 
یک پست سازمانی به استخدام دستگاه در می آیند 
و طبعاً تغییر پست این افراد نیز از اختیارات دستگاه 
است. علاوه بر آن ماده 6 بخشــنامه درخصوص 
چگونگی اجرای تکلیف مقرر در بند »د« تبصره ۲۰ 
قانون بودجه سال 14۰۰ کل کشور که مورد استناد 
شــاکی قرار گرفته تکلیفی در ارتباط با تخصیص 
پست متناسب با مدرک تحصیلی ایثارگران ایجاد 
ننموده است. بنابراین بند 8 بخشنامه مذکور نیز 

از این بابت غیرقابل ابطال تشخیص داده می شود.
ج - ممنوعیت اعمال مدرک تحصیلی جدید:
براســاس قوانین و مقررات عمومی، دستگاه های 
اجرایی هیچ الزام و تکلیفی مبنی بر اعمال مدارک 
تحصیلی جدید کارمندان ندارند و درصورتی که 
مدرک تحصیلی جدیدِ اخذ شده توسط کارمندان 
در شرایط احراز شغل مورد تصدی تخصیص یافته 
در یک پست سازمانی مطلوب باشد، دستگاه این 
اختیار را دارد که مدرک تحصیلی جدید را اعمال 
نماید یا اعمال ننماید. لذا بند 8 بخشنامه در ارتباط با 
اعمال مدرک تحصیلی جدید غیرقابل ابطال است.

یادداشت
حمید سوری 

اپیدمیولوژیست و استاد دانشگاه

هشدار برای داروهای 
غیرمجاز در اربعین

سردار ایرج کاکاوند، رئیس 
پلیس مبارزه با موادمخدر 
فراجا:ممکن است معدود 
زائرانی که قصد ســفر به 
عتبات را دارند، داروهایی 
را به همراه داشته باشند که 
طبق قوانین کشور عراق 
غیرمجاز باشد و مشمول 
مجازات شود. کشف این 
موارد سبب تشکیل پرونده 
قضایی و جلوگیری از ادامه 
سفر آنان خواهد شد. در 
داخل کشــور عراق نیز 
دستگیری این افراد منجر 
به رفتار با آنان بر حســب 
قوانین این کشور خواهد 

شد.

کدام پدران سرباز 
معاف می شوند؟ 

سردار تقی مهری، رئیس 
ســازمان وظیفه عمومی 
فراجــا:   با عنایــت مقام 
معظم رهبــری و فرمانده 
کل قوا، خدمت ســربازی 
برای مشــمولان غایب و 
غیرغایبی که بالای ۴0سال 
سن داشــته و دارای سه 
فرزند باشند بخشیده شده 
و این افراد از انجام خدمت 
سربازی معاف خواهند بود. 
افراد زیر ۴0سال درصورتی 
که دارای ۴فرزند باشند، 
مشمول این مقررات شده 
و خدمت ســربازی آنان 

بخشیده خواهد شد.

۳۳۰۱ مدرسه با کمتر 
از ۱۰دانش آموز 

حمیدرضا خان محمدی، 
رئیس ســازمان نوسازی 
مدارس کشــور :سه هزار 
و ۳01مدرسه زیر 10نفره، 
بیش از یکصد مدرسه تک 
 نفره و بسیاری از مدارس 
چند پایه است؛ یعنی یک 
معلم مجبور است به ۶پایه 
درس بدهد و این مسئله 
چالشی بزرگ برای حوزه 
آموزش و پرورش است. این 
در حالی است که بالاترین 
نقطــه ضعف آمــوزش و 
پرورش در مناطق محروم 

نیروی انسانی است.

برگزاری آزمون مجدد 
جذب آموزگار در 

زمستان 
میثم لطیفی، رئیس سازمان 
اداری و استخدامی کشور: 

در ســال های گذشــته 
فارغ التحصیلان ۶ یا 7رشته 
دانشگاهی برای آموزگاری 
اســتخدام می شــدند. 
امســال تعداد رشته ها به 
80رشته افزایش پیدا کرد. 
وزارت آموزش وپــرورش 
هم در مشاغل آموزگاری 
به دلیــل  دبیــری  و 
جذب  محدودیت هــای 
در دانشگاه فرهنگیان از 
طریق اســتخدام، جذب 
معلم داشت. البته احتمالاً 
نیاز به جــذب مجدد در 
رشته آموزگاری در برخی 
از استان ها داشته باشیم 
و اگر ســازمان سنجش 
ایــن آمادگی را داشــته 
باشد، آزمون استخدامی 
آموزگاری در زمســتان 
آینده برگزار خواهد شد تا 

کسری ها جبران شود.

ایثارگران بخوانند

امتحانات نهایی خرداد 
امسال با سال های گذشته 

از آن جهت تفاوت دارد 
که این نمرات در پذیرش 

دانشگاه  سهم 40درصدی 
و قطعی دارد و سهم کنکور 

نیز 60درصد است.

نتایج امتحان نهایی 1۴02 با یک معدل 20! 
نتایج امتحانات نهایی خرداد 14۰۲اعلام شده، اما به گفته معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و 
پرورش در این امتحانات تنها یک دانش آموز پسر از اســتان تهران و در رشته علوم تجربی موفق به 
کسب معدل ۲۰ شده است. همچنین قاسم احمدی لاشــکی؛  معاون حقوقی و امور مجلس وزارت 
آموزش و پرورش از افت محســوس نمرات امتحانات نهایی دانش آموزان خبر داده و گفته میانگین  
معدل امتحانات نهایی دانش آموزان در خرداد 14۰۲حدود ۲نمره افت داشته است. برخی استان ها 
هم با افت میانگین معدل مواجه بودند. اســتان های رتبه اول و آخر در میانگین معدل دانش آموزان 

بدین شرح است:

  قم: 
بالاترین 

میانگین معدل 
در رشته معارف 

اسلامی  

ایلام: 
پایین ترین  میانگین 

 معدل  در رشته 
معارف اسلامی 

کهگیلویه
 و بویراحمد: 

پایین ترین  میانگین 
معدل در رشته  های 

ریاضی  و تجربی 

محسن زارعی، رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش درباره کاهش کیفیت 
نمره دانش آموزان در امتحانات نهایی به ایسنا گفته: »امسال سؤالات آزمون، مفهومی بود و در این 
خصوص اطلاع رسانی شده بود. شاید خیلی از بچه ها تمرکز در حوزه امتحان نهایی نداشتند. از سوی 
دیگر شرایط کرونا و آموزش 2ساله مجازی هم بی تأثیر نبود که آزمون امسال کمی متفاوت تر برگزار 
شــده بود. به طور طبیعی در ســال های اول پس از کرونا دانش آموزان به همان سبک و سیاق درس 
خواندند و مطالعه کردند و ممکن است این اتفاق بیفتد؛ لذا به نظر من بخشی از این امر طبیعی بوده 

است.« به گفته زارعی بیشترین افت نمرات مربوط به دانش آموزان رشته علوم انسانی بوده است.
 یزد: 

بالاترین میانگین 
معدل  در ریاضی 

و تجربی 

سیستان و بلوچستان: 
پایین ترین  میانگین  
معدل در رشته علوم 

انسانی 

انتخاب نکردیم 
با خودشان عهد می بندند که با چشم خریدار و انتخاب گر به این بچه ها نگاه 
نکنند و هر بچه ای که سرراهشــان قرار گرفت و قسمت شد به خانه بیاورند. 
البته انتظار بچه دوم از بچه اول هم برای آنها سخت تر بود. به گفته او هر پرونده 
یک سال و نیم تا ۲ سال طول می کشــید: »گزینه های زیادی برای انتخاب 
بچه ها وجود داشت که برای ما اهمیتی نداشت، ما فقط قصد داشتیم مرهمی 
باشیم بر دردهای یک کودک و ضحی یک سال و نیمه وارد خانه ما شد.دلش 
نمی خواهد درباره بیماری های بچه ها صحبت کند. می گوید دردهایشان برای 
ما، خنده هایشان برای همه: »دلمان می خواست بچه سوم را هم بیاوریم، اما 
با توجه به شرایط موجود باید کودکی را به سرپرستی می پذیرفتیم که دارای 
شرایط خاص بود. از آنجا که برایمان فرق نمی کرد، این شرط را هم پذیرفتیم 
و تولی به خانه ما آمد. او علاوه بر بیماری های داخلی دچار معلولیت دست و 

چسبندگی بافت انگشت هم بود که با جراحی ها بهبود یافت.«

رحمت الهی بود
بهمن این شرایط را حاصل نگاه ویژه خدا می داند و تصمیم می گیرد به 
جای عودت کودک به شیرخوارگاه، روند درمان دخترش را ادامه دهد: 
»الان ضحی 11ساله است و در مدرسه استثنایی درس می خواند و جزو 
دانش آموزان ممتاز مدرسه است.« بعد از ضحی نوبت به ضیا می رسد؛ 
او را هم ســال 94 به فرزندی قبول می کنند. بهمن می گوید: »ضیا هم 
مشکلاتی دارد؛ هرچند در طول این ســال ها تلاش کردیم کمی این 
رفتارها بهبود یابد. ضیا هم همراه با خواهرش در مدرســه اســتثنایی 

درس می خواند.«

خاص ترین فرزند خوانده ها
 گزارش همشهری از شادی های 2 خانواده ای که هرکدام

 بیش از 3 فرزند معلول و نیازمند به پیگیری درمان را به سرپرستی گرفته اند

قصه فرزندپذیری و فرزند آوری از مراکز بهزیســتی قصه 
امروز و دیروز نیست.اگر دور و بر خیلی هایمان را بگردیم از 
دوست و آشنا بالاخره یک نفر هست که بنا به هر دلیلی اقدام 
به پذیرش فرزند از مراکز بهزیستی کرده است، اما فرزند پذیری از میان کودکان بیمار نیاز به پیگیری درمان و 
معلول موضوعی است که در چند سال گذشته باب شده و از قضا حسابی هم طرفداران خاص خودش را دارد؛ 
به طوری که خیلی از خانواده های فرزندپذیر دل را به دریا زده اند و نسبت به پذیرش چند فرزند نیازمند به 
پیگیری درمان اقدام کرده اند. پای حرف هایشان هم که می نشینیم نه ردی از پشیمانی از کاری که کرده اند 

دیده می شود، نه از خستگی و بریدن زیر بار سختی های درمان این بچه ها. برعکس پدر و مادرهایی شاد و زنده دل 
روبه رویمان هستند که برای لحظه ای لبخند از چهره شان دور نمی شود و همین انرژی مثبت را به بچه هایشان هم 

انتقال می دهند. این لبخند در زندگی بچه ها آنقدر مؤثر و مفید است که خیلی هایشان وقتی زیر سقف خانه هایشان 
می روند، عین آبی روی آتش، زخم هایشان التیام می یابد و حال شان بهتر می شود. خانواده محمدرضا خاکی در تهران و بهمن 

غفاری در بندرعباس نمونه ای از این خانواده ها هستند که هرکدام چند فرزند نیازمند به پیگیری درمان دارند و می گویند اگر 
قانون اجازه می داد حتما تعدادشان را بیشتر می کردند.

خاطره شیرین نخستین دیدار
محمدرضا خاکی ســن و ســال زیادی ندارد؛ امســال تازه وارد 
46سالگی شــده اســت. چهره اش بدون لبخند نیست. کارمند 
اســت. اما دل بزرگی دارد. پدر 4 فرزندخوانده که یکی سالم و 3 
فرزند دیگر نیازمند به پیگیری درمان هستند؛ طاها، ضحی، تولی 
و حسنا:»۲سال از ازدواجمان گذشته بود که متوجه شدیم بچه دار 
نمی شویم. ابتدا راه درمان را در پیش گرفتیم، اما دیدم به صلاح 
نیست به  خاطر فرزند آوری سلامت همســرم را به خطر بیندازم، 
چون داروها تأثیرات منفی زیادی بر او داشتند. برای همین تصمیم 
گرفتیم از راه دیگــری این خلأ را در زندگی مــان جبران کنیم و 
درخواست فرزندپذیری دادیم. مسیر ســخت و انتظار تلخی بود 
تا اینکه موفق شدیم در ســال 9۰ طاها را که حدود 4سال و نیمه 
بود، به خانه بیاوریم.«هنوز هم وقتی یاد آن روز می افتد، غرق در 
خاطرات خوشش می شــود: » لحظه ای را که طاها وارد زندگی ما 
شــد، با هیچ چیزی عوض نمی کنم. آنقدر این حضور کام مان را 
شیرین کرد که همان روز تصمیم گرفتیم فرزند دوم را هم بیاوریم، 
اما قوانین این اجازه را به ما نمی داد؛ بنابراین با شیوه فرزندپذیری 

کودکان نیازمند پیگیری درمان آشنا شدیم.«

رؤیایم محقق شد
پیگیری درمان  ضحــی و تولی نه تنها محمدرضا و همســرش را 
خسته نکرد بلکه آنها را مشتاق تر هم کرد تا فرزند چهارم را به خانه 
بیاورند. ســیده فاطمه مومنی، همســر محمدرضا می گوید:»من 
همیشه در رویاهایم دوست داشتم 4فرزند داشته باشم. انگار دلم 
آرام نمی گرفت تا وقتی که تعــداد بچه ها 4تا نبود.« می خندد و در 
میان خنده هایش می گوید: البته فکر نکنید برای آمدن این بچه ها 
رنجی نکشیده ام. همســرش محمدرضا می گوید: »یک مادر برای 
بچه زیستی خود 9 ماه چشم انتظاری می کشد، ما برای هرکدام از 
این فرزندان بیش از یک سال و نیم تا ۲سال چشم انتظاری کشیدیم؛ 
انتظاری تلخ که شــیرینی وصالش را با هیچ لذتــی در دنیا عوض 
نمی کنیم. این چشــم انتظاری را علاوه بر هر کدام از ما، بچه ها هم 
برای آمدن خواهر بعدی کشیدند؛ آنها هم همراه ما تحمل کردند 
و این زیبایی انتظارمــان را چندبرابر می کرد.«بچــه چهارم را که 
می خواستند بگیرند برخی محدودیت ها باعث می شود تا بی خیال 
فاصله سنی شوند: »فرزند سوم را ته تغاری )از نظر سنی( نگه داشتیم 
و اعلام کردیم فرزند چهارم را با هر شرایطی می پذیریم. در نتیجه 
حسنا شد سومین دختر و چهارمین فرزندخوانده ما. او تأخیر رشدی 
داشــت، اما به محض ورود به خانواده ما رو بــه بهبود رفت. فضای 
شیرخوارگاه شاید برای بچه ها حکم یخچال فریزر را داشته باشد  و 
خانه برای آنها محیطی امن و گرم است. بچه ها در این محیط شکوفا 

می شوند و روح یخ زده آنها باز می شود.«

فاطمه عسگری نیاگزارش
روزنامه نگار

خراسان جنوبی: 
بالاترین میانگین 
معدل  در رشته 
ادبیات و علوم 

انسانی

جوان ترین فرزندپذیر در هرمزگان
خانواده آقای خاکــی حالا روزهای شــاد و زیبایــی را کنار هم 
سپری می کنند؛ مانند خانواده بهمن غفاری در بندرعباس؛ پدر 
جوانی که با وجود 37ســال سن، سرپرســتی 4کودک نیازمند 
به  پیگیــری درمان را بــر عهده گرفتــه و حالا همراه همســر 
3۵ســاله اش معتقد اســت که حضور این بچه ها زندگی آنها را 
زیباتر کرده است. بهمن و همســرش وقتی نخستین درخواست 
فرزندپذیری را ارائــه می دهند، در میان درخواســت دهندگان 
فرزندپذیری حکــم جوان تریــن متقاضیان اســتان هرمزگان 
را داشــته اند. بهمن آن موقع ۲4ســاله بود: » ابتــدا بر ما خرده 
گرفتند که باید چند ســالی از زندگی مشترکتان بگذرد و امکان 
انجام این کار نیســت، امــا ما بر خواســته خود اصــرار کردیم 
 چون دوســت داشــتم بچه ام را در ســن جوانی بــزرگ کنم. 
هر چند روند قانونی آنقدر طول کشید که ما موفق شدیم نخستین 
فرزندمان را در سن ۲8سالگی من  به خانه بیاوریم؛ دختر 8ماهه ای 
که بعد از مدتی پی به بیماری او بردیم، اما این مسئله نتوانست از 

مهر پدر و مادری ما به او کم کند.«

خسته نمی شویم
کاردرمانی، گفتاردرمانی، فیزیوتراپی و ... هیچ کدام نمی تواند بهمن و 
همسرش را از پذیرش فرزند سوم نیازمند به پیگیری درمان منصرف 
کند؛ به خاطر همین به فاصله یک ســال بعد از آمدن ضیا، محیای 
3۰روزه را به فرزندخواندگی می پذیرند تا جمع خانواده شان کامل تر 
شود:» محیا مشکل قلبی داشت. با پیگیری روند درمان خدارا شکر 
الان بهتر است.« درست است حین گفت وگو دائم لبخند بر لب دارد 
و با مرور این خاطرات دلش زنده می شود، اما در میان حرف هایش 
این را هم می گوید که شب های زیادی همراه با همسرش از دغدغه 
حال وخیم بچه ها تا خود صبح اشک ریخته و برای سلامتی شان دعا 
کرده اند و هر روز که می دیدند بهتر هستند جان دوباره می گرفتند.

بهمن می گوید بچه چهارم ســال 99به جمع خانواده شــان اضافه 
شــد؛ محمد ارمیا. »او یک ســال و نیمه بود که بچه چهارم ما شد. 
محمد مشکل خونی داشت و دیر حرف زد، اما حالا در کنار خواهر 
و برادرهایش خیلی بهتر است.« بهمن حالا از تیم دوست داشتنی 
بچه هایی که دارد خرســند اســت و می گوید این صفا و صمیمیت 
را با چیزی در دنیا عوض نمی کند؛ تیمی کــه برای آرامش خانه او 

و همسرش کامل هستند و می توانند خالق روزهای خوشی باشند.
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چرا نجات انزلی دشوار و دور از 
دسترس است؟

3ســال پیش در جلسه »ســتاد ملی هماهنگی و مدیریت 
تالاب های کشور« برنامه ای 7ساله به منظور حفاظت از تالاب 
انزلی تدوین، ابلاغ و قرار شــد با اجرای یــک برنامه جامع، 
تالاب بین المللی انزلی که در آســتانه خشــکیدگی است، 

دوباره احیا شود.
از آن زمــان تا کنون اقدامات مختلفی انجام شــده اســت؛ 
به طور مثال، قرار بود با مهندسی معکوس و با کمک صنایع 
دریایی، نسخه کانادایی دســتگاه »برداشت کننده علوفه از 
سطح آب« طراحی و ساخته شــود و هم اکنون، همزمان با 
هفته محیط زیســت 35تن گیاه مهاجم سنبل آبی توسط 
محیط بانان با دستگاه دروگر مخصوص از سطح تالاب انزلی 
جمع آوری و از این پهنه آبی خارج شده است. همچنین قرار 
بود که با مدیریت رســوبات در محل اتصــال رودخانه ها به 
تالاب، جلوی تبدیل انزلی به زمینی خشک گرفته شود. حالا 
علی ســلاجقه می گوید: اجرای طرح مدیریت جامع حوزه 
آبخیز، ورود رســوب به تالاب را متوقف کرده  و هزینه های 

لایروبی را از بین برده است.
با وجود اقداماتی که تا کنون صورت گرفته، احیای تالاب انزلی  
مانند سایر تالاب های ســاحلی در خزر درگیر مسئله تغییر 
اقلیم است. دریای خزر در یک نوسان طبیعی در حال پسروی 
است و تغییر اقلیم این نوسان را  مانند سایر پدیده های طبیعی 
با شدت و حدت بیشتری به انجام می رساند. حجم آب دریای 
خزر متاثر از رودخانه های ورودی است و رود ولگا با 85درصد 
بیشترین سهم را دارد. هرگونه تغییر انسانی )توسعه کشاورزی 
و سد سازی( و طبیعی در تراز آب این دریا مؤثر است. به همین 
دلیل در طول هزاران سال گذشته، آب خزر بارها دچار نوسان 
شده است. تناوب 10 تا 30ساله برای نوسانات کوتاه مدت و 
200 تا 500ساله برای نوسانات بلندمدت شناسایی شده است. 
به گفته متخصص اکوبیولوژی دریایی، اســناد نشان می دهد 
آخرین باری که آب دریای خزر فروکش کرد، مربوط به سال 
1357می شود؛ به طوری که شبه جزیره میانکاله و گمیشان به 
کلی خشک و تالاب انزلی نیز با کاهش تراز مواجه شد. البته در 
آن زمان به دلیل رسوب گذاری کم در تالاب، کاهش تراز دریا 
در این قســمت کمتر بود.بیش از یک دهه است که بالاآمدن 
تراز آب متوقف شده و روند، برعکس شده است؛ به طوری که 
در این ســال ها 1.5متر کاهش تراز ثبت شده است. به دلیل 
تغییرات اقلیم، هوا گرم و باعث شــده که ســالانه میلیون ها 
مترمکعب آب در سطح 400هزار کیلومترمربعی سطح دریا 
تبخیر شود. این آب جایگزین نخواهد داشت و روند گرمایش 
جهانی، میزان تبخیر را افزایش می دهد. پسروی آب دریای 
خزر به اعتقــاد متخصصان به معنای از دســت رفتن طبیعی 
تالاب های ساحلی است. نجات انزلی دشوار است چون نه تنها 
با عوامل انسان ساخت باید مقابله کرد بلکه با عوامل طبیعی 

نیز کنار آمد.

نقل قول خبر

اول مــرداد تجربــه اوج گرمــای تابســتان را 
خواهیم داشت. احد وظیفه، رئیس مرکز 
ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی 
گفت: طی تیرماه دمای ۱ تا ۲ درجه بیش از 
نرمال در کشور ثبت شد. برای ۲هفته اول 
مردادماه نیز دمایــی بیش از حــد نرمال و 
گرم ترین روزهای سال پیش بینی می شود. 
در هیچ نقطه ای از کشور نمی توانیم انتظار 

دمای در حد نرمال را داشته باشیم.

2
هفته

آتش ســوزی در جنگل ها و مراتــع مریوان 
رخ داده اســت. به گــزارش منابــع طبیعی 
و آبخیــزداری کردســتان، امســال در 
مجمــوع هــزار و ۲۲۰هکتــار از جنگل هــا و 
مراتــع کردســتان در ۸۰ فقره آتش ســوزی 
دچار آســیب شــده اســت. ۳۷فقره از این 
آتش ســوزی بــه مســاحت ۹۴۷هکتــار در 
جنگل های طبیعــی و ۴فقره به مســاحت 

۴۶ هکتار در مراتع مریوان بود.

۴۱
فقره

عدد خبر

رصد گوزن های زرد ایرانی با ردیاب 
ماهواره ای

رحیــم الونــدی، رئیــس اداره حیــات وحــش 
اداره کل حفاظــت محیط زیســت خوزســتان: 
گوزن هایــی کــه از ایــام به ســایت پــارک ملی 
کرخــه انتقــال داده شــدند، زاد و ولــد کــرده و 
شرایط خوبی دارند و با شرایط محیطی سازش 
پیــدا کرده انــد. در حــال برنامه ریزی هســتیم 
کــه امســال گردنبندهــای ردیــاب ماهــواره ای 
برای ۴ گــوزن زرد ایرانی تامین شــود تا بتوانیم 
به صورت آناین هم متوجه شویم این گوزن ها 

کجا می روند و در چه حالی هستند.

 وضع خوب تالاب های اقماری
 دریاچه ارومیه 

حجت جباری، سرپرســت مرکــز مدیریت 
هماهنگی و ارزیابی احیای دریاچه ارومیه: 
با وجود اینکه اقدامــات انجام گرفته هنوز 
منجر به احیای دریاچه ارومیه نشــده، اما 
حمایــت از طــرح حفاظــت از تالاب هــای 
ایران طی سال های گذشــته موجب شده 
بیشــتر تالاب های اقمــاری دریاچه ارومیه 
وضعیت بحرانی نداشته باشند و با پیگیری 
جوامــع محلــی پیرامــون آن، تالاب هــا از 

وضعیت قابل قبولی برخوردار باشند.

تصمیم تاریخی برای بافت تاریخی شیراز 
بافت تاریخی شیراز دیروز به ثبت ملی رسید و دولت سیزدهم به 18سال مناقشه در این بافت پایان داد

محمد باریكانیگردشگری
روزنامه نگار

بافت تاریخی شــیراز ســرانجام پس از 18سال 
پیگیری جدی فعالان میراث فرهنگی  صبح دیروز 
و در دولت سیزدهم ثبت ملی شد و بدین ترتیب 
بافت تاریخی این شهر با وســعت 360هکتار از 

تخریب های آتی به هر بهانه ای در امان ماند.
صبح دیروز، مصادف با دوم مردادماه سال 1402 
شورای ثبت آثار تاریخی کشور آب پاکی را روی 
دســت طرح هایی که موجب  تخریــب  بافت 
ارزشمند تاریخی شیراز می شد ، ریخت  و با اعلام 
ثبت ملی این بافــت، زمینه حفاظت و صیانت از 

دارایی های تاریخی و هویتی شهر شیراز را فراهم 
کــرد. بدین ترتیب و با ثبت ملــی بافت تاریخی 
شیراز که مدت ها محل مناقشه جدی در حوزه 
میراث فرهنگ کشــور بود، انجام هرگونه اقدام 
عمرانی از ســوی افراد و دســتگاه های مختلف 
برخلاف موازین و قوانین میراث فرهنگی در این 
گستره ممنوع است و متخلفان، براساس قانون، 

مجازات می شوند.
بافت تاریخی شیراز 360هکتار وسعت،410اثر 
ثبت ملی شــده و 2500بنای واجد ارزش های 
تاریخی دارد کــه حالا همه آنهــا یکجا به ثبت 
ملی رســیده اند. از این منظر می توان ثبت ملی 
بافت تاریخی شــیراز پس از نزدیــک به 2دهه 

مناقشه و مجادله جدی میان دستگاه ها و نهادها را 
مهم ترین اقدام دولت سیزدهم در حوزه حفاظت و 

صیانت از آثار تاریخی دانست.
تخریب بافت تاریخی شیراز از دهه 60 آغاز شده 
بود و در دهــه 70 نیز ادامه یافــت، اما ماجرای 
تخریب بافت تاریخی شیراز در دولت نهم و پس از 
آن به شدت مرکز توجه افکارعمومی قرار گرفت. 
تخریب بافت تاریخی شیراز در اوایل دولت نهم نیز 
ادامه یافت و برخی آثار و بناهای برجای مانده از 
دوره سلجوقی تا زندیه و پایان قاجار نیز در ادامه 

تخریب ها از بین رفتند.
 8هکتار از بافت تاریخی شیراز در همین دوران 
به طور کامل نابود شــد و جای بناهای تاریخی 

و آثار ارزشــمند موجود در این بافــت را هتل، 
پاساژ، ساختمان های نوســاز و ساختمان های 

اداری گرفت.
در تمام این سال ها کارشناسان میراث فرهنگی، 
فعالان این حوزه و ســازمان های مــردم نهاد  
به دنبال جلوگیــری و مقابله بــا تخریب بافت 
تاریخی ارزشمند شــیراز بودند. این تلاش ها تا 
همین اواخر ادامه داشت تا آنکه دولت سیزدهم 
و وزارت میراث فرهنگــی در این دوره با تصمیم 
شورای ثبت آثار، ثبت ملی بافت تاریخی شیراز را 
مصوب کرد و نقطه پایانی بر تخریب های آینده و 
تلاش های کنونی برای تخریب یکی از مهم ترین 

بافت های تاریخی کشور گذاشت.

تاریخچه تخریب بافت تاریخی شیرازتاریخچه تخریب بافت تاریخی شیراز

وسعت بافت تاریخی
 شیراز

360هکتار

2500بنا

 تعداد بناهای تاریخی موجود
 در بافت تاریخی 

۴۱0بنای تاریخی

 تعداد بناهای ثبت ملی شده واقع
در بافت تاریخی شیراز

  تخریب بافت تاریخی
 شمال مسجد نو با نابودی 
ده ها خانه و ساخت خیابان 

 شهید دستغیب 
در دهه ۱۳۶۰

تخریب حدود ۸۰هزار 
مترمربع از بافت تاریخی در 

جنوب بارگاه شاهچراغ)ع( در 
اوایل دهه ۱۳۷۰و تبدیل آن 

به پاساژ و هتل 

  تخریب ۳5هزار متر
مربع فضای پیرامون مدرسه 

خان )مدرسه ماصدرا عالم بزرگ 
اسامی( که تبدیل به پاساژ 
 طافروشی در حریم حفاظتی

  این مدرسه کم نظیر
 تاریخی شد.
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سیده زهرا عباسیگزارش
دبیر گروه ایرانشهر

گزارش روز

 سومار، تنها گذرگاه تردد مواکب
در ایام اربعین

مرز سومار که به عنوان گذرگاه و مســیر تردد مواکب و 
عوامل خدمات رســانی زائران اربعین تعیین شده، آماده 

برگزاری رویداد بزرگ اربعین حسینی است. 
به گزارش همشــهری، شــهر کوچک مرزی سومار در 
شهرستان قصرشیرین و در جنوب غربی کرمانشاه قرار 
دارد که یکی از راه های عبوری زائران بــه کربلا در ایام 
اربعین حسینی اســت. به گفته فرماندار گیلانغرب، این 
مرز تنها گــذرگاه تردد مواکب اســت و امکانات رفاهی 
به منظور خدمات  رســانی به عوامل مواکــب در این مرز 
استقرار یافته. وحید محمدی گفت:  »مسائل مربوط به 
اسکان، پشــتیبانی، تغذیه، ترابری، درمان، نقاط ایجاد 
موکب، ایجاد وضعیت مناسب بهداشــتی برای زائران، 
تامین امکانات لازم بــرای آنان، امنیــت زوار، الزامات 
هماهنگی و پذیرایی از زائــران و همچنین کنترل تردد 
مســیرهای مواصلاتی از اقداماتی اســت که برای تردد 

مواکب پیش بینی شده.« 

ظرفیت سرویس دهی بالا
به گفته نماینده عالی دولت در گیلانغرب، همچنین چند 
موکب با ظرفیت ســرویس دهی به چندهزار نفر در روز 
توسط این شهرستان ایجاد شده، ۲ مورد از این مواکب 
در مرز خسروی و مرز سومار و همچنین ۲ مورد مربوط 
در مسیر زوار اربعین در شهرهای گیلانغرب و سرمست 
مســتقر هســتند. محمدی به ایرنا گفت: »گیت های 
گذرنامه نیز در مرز سومار پیش بینی شده و امکانات اولیه 
شامل خدمات بهداشتی و رفاهی برای خدمات رسانی به 

موکب داران در مرز سومار فراهم است.« 

تردد اتباع خارجی در ایام اربعین
فرماندار شهرســتان دشــت آزادگان معتقد است اتباع 
خارجی بیش از ۳۲ کشور درصورت تأیید نهایی مرکز از 
مرز چذابه به کربلا مشرف خواهند شد. حمید سیلاوی 
فرماندار شهرستان دشت آزادگان گفت: »لازمه انتخاب 
مرز چذابه برای تــردد اتباع خارجی در مراســم بزرگ 
اربعین حسینی تامین امکانات و رفاه بیشتر است؛ برای 
مثال برای استقبال از اتباع خارجی، مکان های استراحت 

و پارکینگ باید افزایش یابند.«
 او ادامه داد: »هماهنگی های لازم توسط وزارت کشور و 
بازدیدهای مستمر مسئولان کشوری و استانی از این مرز 
برای آماده سازی  فضای استقبال شایسته از زائران اربعین 

حسینی انجام شده است.« 

به اضافه چذابه
پیش از این در مراسم اربعین حسینی اتباع خارجی در 
استان خوزستان تنها از مرز شلمچه امکان تردد داشتند، 
اما اکنون شــرایط برای تردد زائران اتباع خارجی از مرز 

چذابه هم فراهم شده است.
فرماندار شهرســتان تأکیــد کرد: »وضعیــت کنونی 
پایانه مــرزی چذابه و امکانات ویژه موجــود در این مرز 
برای اســتقبال از زائران اباعبدالله الحسین)ع( در حوزه 
زیرســاخت و همچنین محل های تــردد زائران اربعین 
حسینی با توجه به گرمای هوا در حال اصلاح، تکمیل و 
بهسازی است و تلاش داریم بهترین شرایط را برای رفاه 
حال زائران ایجاد کنیم.« سیلاوی عنوان کرد: »طرح های 
جدید پیشــنهادی برای باز کردن گره هــای ترافیکی و 
کاهش تجمع انسانی در مراسم اربعین امسال ارائه شده 
که این مشکلات امسال نســبت به سال های قبل بهتر و 
روان تر خواهد شد.« او اضافه کرد: »هماهنگی و همکاری 
خوبی بین استان خوزستان و کشور عراق برای برگزاری 
مراسم پیاده روی اربعین حســینی وجود دارد و تلاش 
می شود مشکلات مربوط به پایانه مرزی عراق و گذرنامه  

نیز برطرف شود.«  

عدد خبر

مدیــرکل راهــداری و حمل ونقــل جــاده ای 
اســتان ایــام اعــام کــرد عملیــات اجرایــی 
راه هــای آســفالت  روکــش  و   بهســازی 
بــرون شــهری و درون شــهری ایــوان بــا ۱۰۸ 
میلیارد تومــان اعتبار در حال انجام اســت. 
به گزارش مهر، ســیدزاهدین چشــمه خاور 
گفت: »تاکنون عملیات اجرایی بهســازی و 
روکش آسفالت ۸کیلومتر از راه های درون و 
برون شهری شهرستان ایوان انجام و مابقی 

نیز در دست اجراست.«

۱۰۸
میلیارد

ایلام

شــهردار شــیراز با بیان اینکــه در مقایســه با 
ســال ۱۴۰۰ بودجه عمرانی مدیریت شهری، 
۵۰۰ درصــد رشــد داشــته اســت، اعــام کرد 
اعتبــارات عمرانــی از ۴۰۴۵ میلیــارد تومــان 
در ســال ۱۴۰۰ بــه ١٩ هــزار و ۳۶۰ میلیــارد 
تومان برای امســال افزایش داشــته اســت. 
به گزارش ایسنا، محمدحسن اسدی گفت: 
»کل بودجه کمتر از 2 ســال ۴۰۰ درصد رشد 
داشته و از ۶ هزار و ۱۶۰ میلیارد تومان به عدد 
2۳ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان رسیده است.«

۵۰۰
درصد

فارس

قمعکس خبر

»مشق شمشیر« نجفی های قم 
آیین عزاداری مشق شمشیر ، یکی از آیین های کهن عزاداری 
در عراق، توسط نجفی های مقیم قم از حسینیه نجفی ها در 

 گذر خان به سمت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه س
دوشنبه) 2 مرداد(برگزار شد. عکس: مهر

مدارس کپری در 4 استان
60مدرسه کپری در سیستان وبلوچستان، کرمان، لرستان و کهگیلویه وبویراحمد شناسایی شده است

سرانه فضای آموزشی برای هر دانش آموز ایرانی 5.2 
مترمربع اعلام شده اســت درحالی که این عدد طبق 
سند تحول آموزش و پرورش باید به 8.3افزایش پیدا 
کند. آذربایجان غربی، البرز، سیستان وبلوچستان، 
گیلان و لرستان بیشــترین کمبود فضای آموزشی را 
دارند، اما در کنار آنها ، برخی اســتان ها هنوز شاهد 
فعالیت مدارس کپری هستند؛ طبق آماری که سازمان 
نوسازی و توسعه و تجهیز  مدارس کشور اعلام می کند 
60مدرســه کپری در سیستان وبلوچستان، کرمان، 

لرستان و کهگیلویه وبویراحمد فعال است.

کپری ها یک مشکل بزرگ نیستند
 105هزار مدرســه در کشــور وجــود دارد که از ایــن میان،
هزار مدرسه کانکسی هستند که ســال گذشته مسئولان قول 
برچیده شدن شان را تا سال تحصیلی 140۳-140۲داده بودند. 
خبرها حاکی از آن بود که با اقدامات صورت گرفته هیچ مدرسه 
گل وخشتی در کشور نداریم، اما مدارس کپری آن چیزی است 
که یک بار در دهه 1۳80جشن برچیده شدن شان گرفته شد و 
حالا رد پایشان دوباره در آموزش کشور وجود دارد. معاون فنی 
و نظارت سازمان نوسازی مدارس البته در گفت وگو با همشهری 
تأکید می کند که تعداد مدارس کپری به اندازه ای نیســت که 

به عنوان یک مسئله بزرگ یا عمومی مطرح باشند. 
»مجید عبداللهی« با بیان اینکه ساماندهی مدارس کپری طبق 
گزارش های موجود در سال های پایانی دهه 1۳70در چند فاز 
در دســتور کار قرار گرفت، می افزاید: »آن زمان طبق آماری که 
در گزارش ها موجود است، 870مدرسه کپری داشتیم که بخش  
عمده ای از آنها ساماندهی و به فضاهای استاندارد و ایمن تبدیل 
شده اند.« به گفته او، چه در گذشته و چه در حال حاضر سیستان 
و بلوچستان، کرمان، کهگیلویه و بویراحمد و لرستان بیشترین 

مدارس کپری را داشتند و دارند.

مدارس کپری با توجه به تعداد اندک شان به عنوان یک 
مشکل عمومیت یافته مطرح نیســتند. این، توضیحی 
اســت کــه معاون فنی و نظــارت سازمان نوســازی 
مدارس می دهد و اظهار می کند: »60مدرســه کپری 
شناســایی شــده که ۳6مورد آن در کرمان، 11مورد 
در سیستان وبلوچستان، 9مورد لرســتان و 4مورد در 

کهگیلویه وبویراحمد قرار دارد. شاید به صورت موردی 
مدرسه کپری در سایر اســتان ها هم داشته  باشیم، اما 
آنچه در ســامانه آموزش و پرورش ثبت شده این تعداد 
اســت.« به گفته معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی 
مدارس، کپر جزو فرهنگ و زیست بوم استان های جنوبی 
است و باید در ساماندهی کپرها به این نکته توجه کرد؛ 
هرچند معمولا مدارس کپری از نظر استاندارد کیفیت 

لازم را ندارند و باید ساماندهی شوند. 

آمار مدارس کپری

به دلیل تناسب کپر با زیســت بوم استان های جنوبی، 
ساخت مدارســی مبتنی بر  این زیست بوم مورد توجه 

قرار گرفته است.
معاون فنی و نظــارت سازمان نوســازی مدارس در 
این باره توضیح می دهد: »اولین رویداد مدارس آینده 
در دی 1401برگزار شــد که این رویداد مدارس را از 
نظر تجهیزات، فناوری، کالبدی و معماری بررســی 
می کرد. 111طرح در این رویداد انتخاب شد که یکی از 

طرح های انتخاب شده ساخت فضای آموزشی متناسب 
با زیســت بوم بود.« او ادامه می دهد: »با حمایت بنیاد 
برکت این طرح در قالب ۲ سایت متناسب با زیست بوم 
هرمزگان مشــابه آنچه کپر نامیده می شود، طراحی 
شده و در شهرستان بشــاگرد در مرحله اجراست که 
امکان اجرا با سرعت بالا و هزینه پایین تر را دارد. پایلوت 
آن در حال انجام است و یک ماه دیگر بعد از بررسی ها 

امیدواریم بتوانیم آن را در 4سایت اجرا کنیم.«
به گفته عبداللهی، براساس این طرح کپرهای نوین در 

هر سایت امکان حضور ۲5دانش آموز را دارند.  

یک طرح، یک تجربه

استمرار 
استانداردسازی

استانداردسازی 
فضاهای آموزشی 
به عنوان یکی از 

محورهای کلیدی 
از گذشته تا کنون 

مورد تأکید و یکی از 
سیاست های آموزش 
و پرورش بوده است. 
معاون فنی و نظارت 

سازمان نوسازی 
مدارس در این باره 
می گوید:  »تحولات 

تاریخی در حوزه 
ساخت مدارس در 

ایران سه دوره داشته 
است؛ در دوره اول 
به دلیل کاستی های 
موجود کمی گرایی 
مطرح بود، در دوره 
دوم، کیفیت گرایی 
هم اضافه شد و در 

دوره سوم که در حال 
حاضر در آن قرار 

داریم، هویت بخشی 
کامل مورد توجه 
است. گرچه دو 

رویکرد قبلی هم هنوز 
جریان دارد.« به گفته 
»مجید عبداللهی« 

برنامه ریزی برای بهبود 
 کیفیت فضاهای 

کم کیفیت ازجمله 
مدارس کپری همچنان 

در جریان است.

آمار مدارس كپری

کپر نام اقامتگاه 
سایه بانی در جنوب 
ایران است که با شاخه 
و برگ درخت نخل 
ساخته می شود و 
روی آن را با حصیر 
می پوشانند. مدارس 
کپری هم دقیقا به 
همین شیوه ساخته 
می شوند و نتیجه 
کمبود فضای آموزشی 
استاندارد در مناطق 
محروم هستند.

 کپری های
کل کشور
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 مدارس
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کهگیلویه و 
بویراحمد

کپری های 
سیستان وبلوچستان

کپری های 
کهگیلویه وبویراحمد

 کپری های 
لرستان

 کپری های
کرمان
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پوست اندازی دانش بنیان ها با طبقه بندی جدید
با نظام جدید ارزیابی و دسته بندی دانش بنیان ها می توان به افزایش اشتغال، سهم تولید ناخالص ملی و تعداد محصولات و خدمات امیدوار بود

عمادالدینقاسمیپناهدانش بنیان
روزنامه نگار

ایکسبهجایپرندهآبی
ایلان ماسک در ادامه تغییرات توییتر، این بار لوگوی این شبکه 
اجتماعی که در اصل هویت این برند است را هدف گرفته است. به 
گزارش گاردین، ثروتمندترین فرد جهان، با رونمایی از لوگوی 
جدید توییتر به شکل X نشان داد که به دنبال تغییر نام تجاری 
این پلتفرم است. او پس از آنکه لوگوی جدید را به عنوان عکس 
پروفایل حساب کاربری اش انتخاب کرد، در توییتی عنوان کرد 
این لوگو احتمالا بعدا تغییر خواهد کرد و مطمئنا اصلاح خواهد 
شــد. لیندا یاکارینو مدیرعامل توییتر، روز گذشــته با توییت 
 طراحی و لوگوی جدیــد، این انتخاب را تأیید کرد و نوشــت: 
X اینجاست! بیا استفاده کنیم. نسخه دسکتاپ توییتر، لوگوی 
جدید را به جای نماد پرنده قرار داده است و حساب رسمی توییتر 
نیز از آن استفاده کرده است. در حال حاضر سایت X.com هم 
برای جایگزینی توییتر آماده شــده و به نظر می رسد به زودی 

به صورت کامل نام این شبکه اجتماعی تغییر می کند.
ماسک از 149میلیون دنبال کننده خود برای ایده های طراحی 
نظرسنجی کرده بود و به نظر می رسد لوگویی را که روز یکشنبه 
از طریق یک ویدئوی چشمک زن بالای صفحه فید توییتر خود 

پین کرده بود، درنهایت انتخاب کرده است.
لوگوی »X« البته برای ماسک از مدت ها قبل جذاب بوده است. 
او پیش از اینها قول ساخت یک اپلیکیشن »همه  چیز« داده بود 
که به احتمال زیاد قرار است توییتر تبدیل به آن اپلیکیشن شود. 
کمی پیش از خرید توییتر در ماه اکتبر، ماسک این پلتفرم رسانه 
اجتماعی را به عنوان شتاب دهنده ای برای ایجاد X، اپلیکیشن 
همه  چیز توصیف کرده بود. پس از تصاحب توییتر در اکتبر سال 
گذشته، ماسک شرکت را به نهادی به نام X Corp که والدین 
آن X Holdings Corp اســت، تبدیل کرد. در ماه جاری هم، 
مدیرعامل تسلا اعلام کرد که در حال تشکیل یک شرکت هوش 
مصنوعی جدید به نام xAI است. شرکت تجاری فضایی ماسک 
نیز به نام اسپیس ایکس نشان می دهد ایکس برای برندینگ او 

مفهومی بیش از یک حرف است.
مفهوم X از برنامه چینی WeChat الگوبرداری شــده است؛ 
برنامه ای کــه به کاربران اجــازه می دهد چندیــن عملکرد از 
پیام رسانی تا سفارش تاکسی اینترنتی و پرداخت قبوض را انجام 
دهند. در ژوئن سال گذشته، ماسک به کارکنان توییتر گفت: در 
چین همه  چیز با ویچت انجام می شود. اگر بتوانیم آن را در توییتر 

بازسازی کنیم، موفقیت بزرگی کسب کرده ایم.

نصــب بزرگ ترین توربین بــادی جهان 
در دریایــی در نزدیکی ســاحل شــرقی 
چین بــه پایــان رســید. ایــن توربین که 
ارتفــاع آن بــه 152متــر می رســد و حالا 
بــه شــبکه بــرق متصــل شــده اســت، 
می توانــد 16مــگاوات برق تولیــد کند و 
در طول یک ســال انرژی 36هزار خانه 

را تأمین کند.

16
مگاوات

تفاهمنامــه تخصیــص هزارمیلیــارد 
تومــان تســهیلات بــه شــرکت های 
دانــش بنـیــــــان در راستــــای تحقــــــق 
شــعار ســال میــان صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی و یــک بانــک منعقــد شــد. 
براســاس ایــن تفــــاهمنامه، طــرفیــــن 
تـــوافق کردنــد صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی بــا شناســایـــــی و ارزیــابــــی 
شرکت های دانش بنیان متقاضی آنها 
را بــرای دریافــت تســهیلات بــه بانــک 

معرفی کند.

1000
میلیارد

فضا

عدد خبر

اینترنت

   افزایش اشتغال و سهم تولید ناخالص ملی
روح الله دهقانی، معاون علمی و فناوری رئیس جمهور در پاسخ به پرسش همشهری مبنی بر اینکه نظام جدید 
ارزیابی تا پایان1404 فروش، اشتغال و تنوع و تعداد محصولات و خدمات را تا چه میزان تغییر می دهد؟ 
گفت: »تعدادی شاخص عمومی وجود دارد که این شــاخص ها با همه ضعف های خود برای ارزیابی مهم 

هستند.« دهقانی یکی از این شاخص ها را سهم دانش بنیان ها و محصولات و خدمات دانش بنیان 
در تولید ناخالص ملی دانست و گفت: »در برنامه هفتم هدف گذاری شده که به عدد 5درصد برای 
محصولات و خدمات دانش بنیان برسیم.« به گفته او در اشتغال هم برنامه ریزی شده که سالانه یک 

درصد نرخ بیکاری فارغ التحصیلان تخصصی را کاهش دهیم.

   فعالیت های لازم
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور با اشــاره به اینکه متناسب با هدف گذاری ها چند 
فعالیت تعریف شده، ادامه داد: »یکی از این فعالیت ها اصلاح نظام ارزیابی و حمایت هاست 
که حمایت ها متناسب و با توجه به رشد و توسعه تخصیص می یابد.« دهقانی آغاز برنامه 

برش استانی اقتصاد دانش بنیان را فعالیت دیگر عنوان کرد و گفت: »این برنامه که 
برای نخستین بار اجرا می شود، این هفته در 5استان کلید خواهد خورد.« او تأکید 
کرد که استان ها با تمام توان شامل بخش خصوصی، پارک های فناوری، کارخانه های 

نوآوری، دانشگاه ها، استاندار، نمایندگان مجلس پای کار می آیند تا از طرح برش 
استانی، سهم گردش مالی، سهم اشتغال، تعداد محصولات فناوری و به طور کل 

11شاخص تعیین شده خود را داشته باشند.

   رشد 10درصدی محصولات و خدمات
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور رسیدن به اهداف عمومی را نیازمند چند رکن 
دانست.  او رکن اول را مسئولیت پذیری و اختیار دادن به استان ها و مجموعه های 
توانمند اعلام کرد و آن را همان برش استانی اقتصاد دانش بنیان خواند. دهقانی 
اما رکن دیگر را برش زیست بومی دانشگاه های مطرح و دیگری را نظام ارزیابی و 
ارتقا دانست و اظهار امیدواری کرد که این ارکان هدف گذاری ها را محقق کند. او 
درنهایت نتیجه گرفت که در تعداد خدمات و محصولات سالانه بتوانیم 10درصد 
ارتقا، یک درصد کاهش بیکاری سالانه برای نیروی متخصص و تا یک درصد افزایش 
سالانه سهم در تولید ناخالص ملی داشته باشیم. دهقانی همچنین یادآوری کرد 
که اکنون ســهم دانش بنیان ها از تولید ناخالص ملی نزدیک به 3درصد و سهم 

محصولات و خدمات دانش بنیان یک درصد است.

سفریکماهی
بهایستگاهفضاییچین

چین قصد دارد در آینده یک ماهی زبرا را به ایستگاه فضایی خود 
بفرستد. به گزارش اســپیس، گونه های ماهی کوچک به عنوان 
بخشی از تحقیقات در مورد تعامل بین ماهی و میکروارگانیسم ها 
 در یک اکوسیســتم بســته کوچک به مدار ایســتگاه فضایی
 Tiangong چین فرستاده می شوند. این آزمایش همچنین به 
تحقیقات در مورد از دست دادن استخوان در فضانوردان کمک 
خواهد کرد. ژانگ وی، دســتیار فرمانده کل سیستم کاربردی 
فضای مهندسی فضای سرنشــین دار چین، در جریان سمینار 
درخواست پروژه علمی و کاربردی ایستگاه فضایی در پکن خبر 
این طرح جالب توجه را به رسانه های چینی اعلام کرد. اطلاعات 
بیشتر در مورد جدول زمانی آزمایش آن هنوز اعلام نشده است. 
این نخستین باری نیست که یک ماهی به فضا فرستاده می شود. 
زیستگاه آبی ناســا، یا AQH، که برای بررســی چگونگی تأثیر 
ریزگرانش بر حیات دریایی، در ســال 2012به ایستگاه فضایی 
 medaka بین المللی فرستاده شد میزبان یک نسخه کوچک از
که یک ماهی کوچک و آب شیرین بومی ژاپن است، بود. ماهی زبرا 
یا گورخری قبلًا در سال 1976با مأموریت سایوز 21 به ایستگاه 

فضایی سالیوت 5 اتحاد جماهیرشوروی فرستاده شده بود.

روزگذشتهدرنشستخبری»نظامجدید
ارزیابی،دستهبندیوحمایتازشرکتهاو
مؤسساتدانشبنیان«جزئیاتطبقهبندی
وحمایتهایجدیداعلامشــدوروحالله
دهقانی،معاونعلمیوفناوریرئیسجمهور
ازاجرایاینآییننامهازامروز)سهشنبه(خبر

داد.نظامارزیابیپیشیندرطول10تا15سال
گذشتهبراساسنیازها،تکالیفواهدافآن
زمانتدوینشدهبود.امروزاماباتغییرشرایط،
اکوسیستمفناوریکشورنیازمندتغییردر
قوانین،ضوابط،آییننامهها،ارزیابیهاوالبته
حمایتهاست.تصویبقانونجهشتولید
دانشبنیانهادرسالگذشتهنمونهایاز
تغییرنگاهبهدانشبنیانهاستوامسالهم
آییننامهجدیدنظامارزیابی،دستهبندیو
حمایتازشرکتهاومؤسساتدانشبنیان

تدوینشدهاست.دانشبنیانهادرنظام
جدیدارزیابیوحمایــتبه3گروهنوپا،

نوآوروفناورتقسیممیشوند.

دانش بنیان نوپا
شــرکتهایفعــالدر
حوزهتحقیق،طراحیو
توســعهکالاهاوخدمات
فناورانهکــههنوزازنظر
کسبوکاریواقتصادی
بهبلوغکافینرسیدهاند،
درصورتاحــرازتمامی
شــرایطذکرشــدهدر
آییننامــه»نظامجدید
ارزیابی،دســتهبندیو
حمایتازشــرکتهاو
مؤسســاتدانشبنیان«
»شــرکت بهعنــوان
دانشبنیاننوپا«شناخته

میشوند.

دانش بنیان فناور
شرکتهایفعالدرحوزه
تولیدوتوســعهکالاهاو
خدماتفناورانهکهازنظر
کاریواقتصــادیبهبلوغ
کافیرسیدهانددرصورت
احرازشــرایطبهعنوان
شرکتدانشبنیانفناور
شناختهمیشــوند.تولید
تجاریحداقلیککالایا
خدمتدانشبنیان،درآمد
عملیاتیبیشاز50میلیارد
ریالدرآخریناظهارنامه
مالیاتیوسهم50درصدی
فــروشکالایــاخدمت
دانشبنیــانازفروشکل
بخشیازشرایطدانشبنیان

فناوراعلامشدهاست.

حمایت های مالیاتی
مختلــف حمایتهــای
عملکرد بــا متناســب
شرکتهاصورتمیگیرد؛
بهطوریکهبهعنوانمثال
معاونعلمــیوفناوری
رئیسجمهــورحمایتاز
دانشبنیانهــاینوپارا
بهصورتمعافیتمالیاتی
اعــلامکــرد.دهقانیاما
از مالیاتی حمایتهــای
دانشبنیانهایفناوررابه
شکلاعتبارمالیاتیعنوان
کردوگفت:بهعنوانمثال
اینشــرکتهامیتوانند
مالیاترابهصورتهدفمند
ودرتحقیقوتوسعهشرکت
خودیاشــرکتهاینوپا

هزینهکنند.

دانش بنیان نوآور
شــرکتهایفعالدر
حوزهتولیدوتوســعه
کالاهاوخدماتفناورانه
ونوآورانــهکــهازنظر
کسبوکاریواقتصادی
بهبلوغکافیرسیدهاند،
درصورتاحــرازهمه
در ذکرشــده شرایط
آییننامهنظــامجدید
ارزیابیبهعنوانشرکت
دانشبنیــاننــوآور

شناختهمیشوند.



بــازار 
را خراب کردند

دستمزد یک بازیکن در عربستان نزدیک 
هزینه کل لالیگا برای خرید بازیکن است

عربســتانی ها یک تنه در حال تغییــر معادلات 
فوتبال جهان هستند. درحالی که همه باشگاه های 
لالیگایی تا امروز فقط حــدود 236میلیون یورو 
)128.5میلیون یوروی این رقم توسط رئال خرج 
شــده( صرف خرید بازیکن کرده اند، باشگاه های 
ســعودی با حمایت دولت این کشور در حال درو 
کردن ســتاره های فوتبال جهان هستند. همین 
حالا باشــگاهی مثل النصر که کریستیانو رونالدو 
را در اختیار دارد، 8بازیکــن خارجی در ترکیب 
خود می بیند. با اینکه کنفدراسیون فوتبال آسیا 
اخیرا ســهمیه خارجی های تیم های این قاره را 
افزایش داده و به 6نفر رسانده، باز هم النصر خارجی 
مازاد دارد. خارجی های النصر این نفرات هستند: 
کریســتیانو رونالدو )پرتغال(، تالیســما و الکس 
تلس )برزیل(، ماشــاریپوف )ازبکستان- سهمیه 
آسیایی(، داوید اوسپینا )کلمبیا(، مارسلو بروزوویچ 
)کرواســی(، فوفانا )ســاحل عــاج( و مارتینس 
)آرژانتین(. شــاید چند ســال دیگر پسر رونالدو 
هم به این جمع اضافه شــود. کریستیانو پریشب 
در کنفرانــس مطبوعاتی بازی دوســتانه النصر 
گفت:»پسرم اغلب به من می گوید، بابا چند سال 

دیگر صبر کن، می خواهم با تو بازی کنم.«
دستمزدهایی که در عربســتان به بازیکنان داده 
می شود، خارج از درک اســت. رونالدو )النصر( و 
بنزما )الاتحاد( هر کدام ســالی 200میلیون یورو 
دستمزد می گیرند. کانته )الاتحاد( با 100میلیون 
یورو در سال، مارسلو بروزوویچ )النصر( و کالیدو 
کولیبالی )الاهلی( با 25میلیون، روبرتو فیرمینو 
)الاهلی( 22، سرگئی میلینکوویچ ساویچ )الهلال( 
20، ژوتو )الاتحاد( و سکو فوفانا )النصر( 15و روبن 
نوس )الهلال( 14میلیون یورو دریافت می کنند. 
برای برخی از این بازیکنان ازجمله نوس، کولیبالی، 
بروزوویچ، میلینکوویچ ساویچ و... پول رضایتنامه 

هم پرداخت شده است.
اگــر لوکاکو به الهــلال برود، بیــن بازیکنانی که 
بیشترین حقوق را در عربستان دریافت می کنند، 
در رده چهارم قرار می گیرد. مهاجم بلژیکی بارها 
گفته به چلسی برنمی گردد، به تیم محبوبش یعنی 
اینترمیلان هم از پشت خنجر زده است. مادر لوکا با 
باشگاه یوونتوس هم مذاکره کرده است اما یووه او را 
نمی خواهد. حالا الهلال عربستان پیشنهاد جدیدی 
برای روملو لوکاکو ارسال کرده است که طی آن به 
ازای هر فصل به این بازیکن 50میلیون یورو حقوق 
می دهد. الهلال همچنین آماده اســت برای این 

انتقال 50میلیون یورو به چلسی بپردازد.
   مسئولان الاتحاد عربستان در شهر لندن حضور 
دارند تا انتقال فابینیو را تکمیل کنند. این معامله 
در مراحل پایانی قرار دارد اما هنوز برخی جزئیات 
بین باشگاه ها باید برطرف شود. مسئولان الاتحاد 
امیدوارند طی این هفته به توافق برسند تا از هرگونه 

هایجک احتمالی جلوگیری کنند.
   آلن ســن مکســیمیلین به الاهلی عربستان 
پیوســت. طرفین به توافق شــفاهی رسیده اند و 
منتظر هستند تا مدارک را پیش از رسمی شدن 
انتقال چک کنند. قرارداد ســن مکسیمیلین با 

الاهلی تا سال 2026خواهد بود.
   دنایر جیســون دنایر مدافع 28ساله و بلژیکی 
سابق لیون با عقد قراردادی به الفاتح عربستان رفت.

   موسی دمبله مهاجم لیون در آستانه انتقال به 
الاتفاق عربستان قرار دارد.

   جوردن هندرسون تست های پزشکی باشگاه 
الاتفاق را با موفقیت انجام داد و فقط اعلام رسمی 

این خبر مانده است.
   پس از 2پیشــنهادی که از سوی فولام رد شد، 
حالا به نظر می رسد الهلال توانسته تیم انگلیسی را 
به فروش الکساندر میتروویچ راضی کند. فولام رائول 
خیمنز را به عنوان جانشین میتروویچ جذب می کند.

سجادی منتظر تصمیم 
رئیس جمهور 

جامعــه ورزش دیروز منتظر بود تــا رئیس دولت 
وضعیت وزیر ورزش را مشخص کند، اما تا آخرین 
ساعات دیروز واکنشی به استعفای حمید سجادی 
نشان داده نشد. ســجادی که 23ماه پیش حکم 
وزیــری ورزش را گرفت، از همــان موقع جایگاه 
مطمئنی در این وزارتخانه نداشــت. ماه های اخیر 
او 3کارت زرد از نماینــدگان مجلس گرفته و 2بار 
هم اســتعفا داده؛ هر چند هر بار بعــد از اخباری 
که درباره اســتعفای او رســانه ای شده، مسئولان 
وزارت ورزش تکذیبیه هایی را هم منتشر کرده اند 
اما این بار خبرگزاری ها با قطعیت بیشــتری خبر 
اســتعفای او را روی خروجی فرســتاده اند. کنار 
رفتن وزیر بعد از سانحه  ســقوط بالگرد که اسفند 
سال گذشته در ســیرجان اتفاق افتاد، جدی  شد. 
یک  ماه بعد از آن اتفاق سجادی بر سر کار برگشت 
اما عوارض آن ســانحه این بار هم دلیل استعفای 
اوست. خبرگزاری های فارس و تسنیم خبر داده اند 
که سجادی به دلیل جراحی طحال و ادامه درمان، 

استعفا داده و منتظر تصمیم رئیس جمهور است.

چهره روز
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در محکمه هوادار
جدایی مهدی قائدی از استقلال و پیوستن او به الاتحاد کلبا 

فضای عجیبی را در اردوگاه آبی ها به وجود آورده است. آیا فرهاد 
مجیدی در ماجرای جذب قائدی به منافع استقلال لطمه زد؟

نان بازوبندت را بخور!
نگاهی به کاپیتان های اول تا سوم تیم های بزرگ؛ هر قدر لیست 

 کاپیتان های پرسپولیس در فصل نقل وانتقالات دستخوش تغییر شد
لیست کاپیتان های استقلال دست نخورده ماند و تغییر چندانی نکرد
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KYLIAN MBAPPEجنونجنون
در شبه جزیرهدر شبه جزیره

1,000,000,000€
کيليان امباپه  
عربستاني ها يک ميليارد يورو  براي جذب کيليان امباپه

عربستاني ها يک ميليارد يورو  براي جذب 

از پاري سن ژرمن کنار گذاشته اند تا اين ستاره 

از پاري سن ژرمن کنار گذاشته اند تا اين ستاره  

فرانسوي را  هوايي کنند 
فرانسوي را  هوايي کنند
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سوژه روز
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 روز مانده تا 
بازی های 

آسیایی

 روز مانده تا 
لیگ برتر

 روز مانده تا 
بوندس ليگا

 روز مانده تا 
ليگ يک

 روز مانده تا 
لاليگا

 روز مانده تا 
لیگ برتر

 روز مانده تا 
سری آ
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نکونام در گوگل
استقلال روزهای خوبی را پشت 

سر نمی گذارد و البته واکنش های 
سرمربی تیم هم جالب نیست

واکنش جــواد نکونام به قطعی شــدن جدایی 
مهدی قائدی، یک عکس العمل تکراری بود. او بار 
دیگر تصویری از هواداران غمگین تیمش منتشر 
کرد و با تکرار کلیدواژه »استقلال مظلوم« مدعی 
شــد به تنهایی نمی تواند با همه مشکلات تیم 
بجنگد. نکونام پیش از این هم بعد از منتفی شدن 
جذب علیرضا بیرانوند و در فاصله بلاتکلیفی چند 
روزه اســتقلال در بحث مدیریتی هم استوری 
مشــابهی منتشــر کرده بود. این مسئله باعث 
شده برخی به شــوخی بگویند جواد یکسره در 
حال گــوگل کردن تصاویر هــواداران غمگین 
استقلال است تا به این ترتیب در فضای مجازی 
به گلایه گزاری از شرایط بپردازد. پرسش کلیدی 
اما اینجاست که آیا این رفتارهای نکونام کمکی 
به استقلال می کند؟ بسیاری از او پرسیده اند که 
آیا هنگام قبول مســئولیت، از شرایط استقلال 
آگاه نبود؟ اگر نبود چرا کسب اطلاع نکرد و اگر 

بود، چرا امروز شکایت دارد؟
غیر از اســتوری های محزون، نکونام در این 
مدت یک مصاحبه بحث برانگیز هم داشــته 
که در آن به نقش مخرب فردی مشــهور در 
معادلات باشــگاه استقلال هم اشــاره کرده 
است. همان زمان هم خیلی ها به نکو یادآوری 
کردند که در این مورد کاری از دســت مردم 
بر نمی آید و در حقیقت این مســائل باید در 
اتاق های مدیریتی با مســئولان باشگاه حل 
شــود. عجیب تر از همه اینکه جواد بعدتر در 
مصاحبه ای متفاوت گفت علی خطیر در حال 
حل مشکلات است و به زودی اخبار خوشایندی 
از تیم منتشر خواهد شد. او هواداران را دعوت به 
بردباری کرد اما خودش نخستین نفری بود که 
مسیر صبر را کنار گذاشت و بار دیگر در فضای 
مجازی، پیام استیصال و درماندگی داد. آنچه 
مشخص است اینکه چنین رفتارهایی به حل 
مشکلات استقلال کمک نمی کند و تنها یک 
تصور را به وجود می آورد؛ اینکه نکونام امیدوار 
به موفقیت نیست و از همین حالا در پی یافتن 
توجیه برای ناکامی اســت، مخصوصا که قبلا 
هم در اظهارنظری عجیب گفته بود: »به من 

می گویند استقلال را برای پنجمی ببند!«

 میلاد والی زاده با 18سال ســن ، جوان ترین کشتی گیر 
ایران در مسابقات جهانی صربســتان خواهد بود. او که 
در مسابقات جام تختی در ثانیه های پایانی کشتی را به 
احمد محمدنژاد واگذار کرده بود، در تورنمنت مجارستان 
که حکم انتخابی تیم ملی را داشــت نتیجه متفاوتی را 
رقم زد و توانست در ثانیه های پایانی برنده کشتی شود. 
والی زاده در حالی ملی پــوش ایران در وزن 57کیلوگرم 
کشــتی آزاد خواهد بود که پیش از این فرنگی کار بوده 
و تنها مدالش را در مســابقات برون مرزی در کشــتی 

نونهالان قهرمانی آسیا کسب کرده است.

   از ویدئویی شروع کنیم که در فضای 
مجازی خیلی بازتاب داشت. زمانی که کشتی تو 
با احمد جوان تمام شد، به جای خوشحالی ترجیح 
دادی جوان را دلداری بدهــی که به خاطر باخت 
اشــک می ریخت. این حرکت تو بازتاب زیادی 
داشــت و حتی در صفحه رسمی اتحادیه جهانی 
کشتی هم منتشر شــد. توضیح بده چه اتفاقی 

افتاد.
من و جوان هر دو در رده ســنی جوانان قرار داریم و با 
هم دوست هستیم. کشــتی و مبارزه برای من تا زمانی 
بود که سوت پایان کشــتی به صدا در نیامده بود، بعد از 
سوت داور و اتمام کشتی رقابت تمام شد. به علاوه اینکه 
دوســت نداشــتم زمانی که رفیقم ناراحت است و دارد 

اشک می ریزد خوشحالی کنم.

   در ثانیه های پایانی کشــتی را برنده 
شــدی، برعکس جام تختی که کشــتی را در 
ثانیه های پایانی واگذار کردی. برای کشــتی با 

جوان چقدر برنامه ریزی کرده بودی؟
در جام تختی در فینال با جوان کشتی گرفتم. واقعیت 
این است که آنجا کشتی از دستم در رفت و باختم. بعد 
از جام تختی قرار شــد من و جوان به مجارستان برویم 

تا تکلیف ملی پوش این وزن مشــخص شــود. از همان 
زمان تلاشم را بیشتر کردم و با برنامه کشتی گرفتم که 

نتیجه اش را هم گرفتم.

   خودت فکر می کردی با 18سال سن 
بتوانی ملی پوش تیم بزرگســالان در مسابقات 

جهانی صربستان بشوی؟
از 4ســال پیش هدفم این بود کــه در بازی های المپیک 
2024شرکت کنم و حضور در مســابقات جهانی پیش از 
المپیک یکی از برنامه هایم بود که خدا را شکر به آن رسیدم.

   رقابت با بزرگســالان آن هم در سال 
قبل از المپیک کار ساده ای نیست. برای حضور در 
نخستین مرحله کسب سهمیه المپیک آماده ای؟

برای کسب بهترین نتیجه به صربســتان می روم. قول 
می دهم چیزی کم نگذارم و تمام تلاشــم را برای کسب 

مدال طلا انجام دهم.

   نکته جالب درخصوص تو این است که 
نخستین حضورت به عنوان ملی پوش کشتی آزاد، 
در رده بزرگسالان مســابقات جهانی صربستان 

است.
بله دقیقا همینطور اســت. در کشــتی فرنگــی در رده 
نونهالان ملی پوش بودم و در قهرمانی آســیا مدال نقره 
گرفتم. از زمانی که کشــتی آزاد را شروع کردم شرایط 
طوری رقم خورد که نتوانســتم ملی پوش شوم. 2سال 
در نوجوانان بودم که سال اول کرونا بود و سال دوم هم 
مصدوم شدم. در جوانان هم کشوری پنجم شدم. بعد از 
آن در انتخابی کشتی مازندران در رده سنی بزرگسالان 
اول شدم و سپس در انتخابی جام تختی قهرمان شدم. 
در جام تختی هم مدال نقره گرفتم. مجارستان هم رفتم 
که توانستم صاحب دوبنده تیم ملی شوم و امیدوارم در 

صربستان طلا بگیرم.

رفیقم اشک ریخت خوشحالی نکردم
میلاد والی زاده، جوان ترین عضو تیم ملی کشتی آزاد از شرایط و اهدافش در 

رقابت های جهانی صربستان می گوید

پنجشنبه 12 مرداد 1402

جمعه 13 مرداد 1402

ليگ برتر ايران - هفته 1

نساجی

هوادار

پیکان

مس

19:00

19:00

گلگهر

ملوان

فولاد

ذوبآهن

19:30

21:00

استقلالخوزستان

شمسآذر
21:30

سپاهان

تراکتور
21:30

پرسپولیس

صنعتنفت

آلومینیوم

استقلال

19:30

21:30

برنامه بازی

چهارشنبه 18 مرداد 1402
ليگ برتر ايران - هفته 2

تراکتور

استقلال

پرسپولیس

ملوان

19:00

19:30

شمسآذر

مس

هوادار

نساجی

19:00

20:00

ذوبآهن

سپاهان
21:30

پیکان

گلگهر
19:00

آلومینیوم

فولاد

استقلالخوزستان

صنعتنفت

20:00

21:30

پنجشنبه 19 مرداد 1402

جمعه 10 شهريور 1402
ليگ برتر ايران - دربی تهران

پرسپولیس

استقلال
21:00

نكته بازی

می خواستند بدهند فرهاد!
ماجرای انتقال مهدی قائــدی به الاتحاد کلبــا از جهات مختلف 
بحث برانگیز بود اما شــاید یکی از بامزه تریــن بخش های ماجرا به 
نامه ای مربوط می شد که الاهلی برای استقلال نوشت. در قسمتی از 
این نامه آمده است: »باید به شما اطلاع بدهیم متأسفانه به این بازیکن 
در فصل جدید رقابت های لیگ امارات نیاز داریم.« از چنین ادبیاتی 
اینطور برمی آید که الاهلی به دنبال استفاده فنی از قائدی بوده است 
اما تنها چند ساعت پس از انتشار این نامه در خبرگزاری ها، تصویر 
قائدی با پیراهن الاتحاد کلبا منتشر شــد. بنابراین به نظر می رسد 
قهرمان فصل گذشته لیگ امارات قائدی را لازم داشت، برای اینکه 
می خواست او را به فرهاد مجیدی بدهد! قائدی طی یک فصلی که 
برای الاهلی بازی کرد، حضور چندان موفقی در این تیم نداشت و 

گویی آنها خیلی روی او حساب نمی کنند.

البته شما هم مقصر بودی
در شــرایطی که برای هواداران استقلال خبر بد از زمین و آسمان 
می   بارد، امیرحسین حسین زاده هم اعلام کرده توافقی بین آبی ها 
با شارلروا بلژیک صورت نپذیرفته است و او در این تابستان قادر به 
همراهی تیم سابقش نیست. حســین زاده، جوان اول استقلال در 
فصل قهرمانی این تیم بود؛ بازیکنی که استقلالی ها امیدوار بودند با 
جذب او، بخشی از جای خالی مهدی قائدی و محمد محبی پوشش 
داده شود اما این اتفاق رخ نداد. حسین زاده نوشته علاقه مند بود 
به اســتقلال بیاید اما توافق صورت نگرفت و او مقصر نیســت. در 
این مورد حق با همین بازیکن است اما تقصیر او از جایی است که 
بلافاصله بعد از درخشش در استقلال، با عطشی کور لژیونر شد و 
یک سال از بهترین دوران فوتبالش را در جایی مثل بلژیک، اغلب 

روی نیمکت ذخیره ها گذراند.

جشن هفته اول؟ مگر داریم؟
بنا به اعلام سازمان لیگ، قرار اســت کاپ قهرمانی پرسپولیس در 
مسابقات سوپرجام، در حاشیه بازی هفته اول این تیم برابر آلومینیوم 
اراک به سرخپوشان اعطا شــود. به این ترتیب پرسپولیس در فصل 
بیست وسوم حتی پیش از اینکه درست و حسابی عرق کند نخستین 
جامش را بالای سر خواهد برد که این معجزه، فقط در سایه درایت 
مدیران خردمند و پرتوان فوتبال ایران عملی شــده است! طی یک 
قانون منحصر به فرد و استثنایی، هر تیمی که در فوتبال ایران موفق به 
دبل شود یا قهرمانی های دوگانه لیگ و حذفی را به دست بیاورد به طور 
خودکار فاتح سوپرجام هم خواهد شد؛ بر همین اساس پرسپولیس 
بعد از فصل هجدهم، برای دومین بار بدون انجام بازی جام می برد که 

واقعا چیز غریبی است. امیدواریم این قانون زودتر تغییر کند.

در محکمهدر محکمههــوادارهــوادار

بهروز رسایلی|  جدایی مهدی قائدی از استقلال 
و پیوســتن او به الاتحاد کلبا، فضای عجیبی را در 
اردوگاه آبی هــا به وجود آورده اســت. از یک طرف 
طبیعتا ناخشنودی هایی وجود دارد در مورد اینکه 
استقلال مؤثرترین بازیکن فصل قبل خود را از دست 
داد. از طرف دیگر اما در فرایند این جدایی، رد پای 
یک چهره آشنا و محبوب به چشم می خورد؛ فرهاد 
مجیدی. هرچند عده ای عقیده دارنــد فرهاد کار 
عجیبی انجام نداده و صرفا با باشگاه الاهلی امارات 
برای جــذب مهاجم آن تیم مذاکره کــرده، اما کم 
نیستند کســانی که معتقدند ورود مجیدی به این 
ماجرا، قائدی را از اســتقلال دور کرد. حالا یک بار 
دیگر شماره7 سابق و بســیار محبوب استقلال در 
معرض قضاوت های متفاوت قــرار گرفته؛ فضایی 
که مجیدی اصلا با آن بیگانه نیســت. آیا فرهاد در 
داستان قائدی خودخواهی کرد و به منافع استقلال 
لطمه زد؟ شاید طرح چند سؤال، رسیدن به پاسخ 

اصلی را آسان تر کند.

   آیا ورود مجیدی کار اســتقلال را سخت 
کرد؟

بعید است اینطور نبوده باشد. به هر حال وقتی شما 
برای یک جنس 2مشتری سمج دارید، شرایط خیلی 
فرق می کند با زمانی کــه برای آن جنس فقط یک 

مشتری پای کار می بینید. شاید اگر تنها استقلال 
دنبال دریافت رضایتنامه قائدی بود، الاهلی این همه 
سختگیری و خشک دستی به خرج نمی داد. آنها اما 
دیدند و فهمیدند که یک باشگاه در کشور خودشان 
حاضر است بی چک و چانه پول رضایتنامه قائدی را 

بدهد، بنابراین طبیعی بود که کوتاه نیایند.

   آیا مجیدی نمی توانســت دنبال مهاجم 
دیگری باشد؟

مهدی قائدی فوتبالیست خاصی است و حتما ترجیح 
مجیدی این بود که در الاتحاد کلبــا او را دراختیار 
داشته باشد اما واقعا غیرممکن نبود که فرهاد با این 
بودجه دنبال یک مهاجم دیگر برود. گفته می شــود 
رقم درخواستی الاهلی بابت رضایتنامه قائدی چیزی 
بین یک تا یک ونیم میلیون یورو بوده است؛ این پول 
به اضافه دستمزد مهدی، طبیعتا می توانست صرف 
خرید فوروارد مؤثر دیگری شود اما چشم فرهاد دنبال 

قائدی بود.

   آیا قرار بود مجیــدی بازیکنان مدنظر 
استقلال را نگیرد؟

طبق معمول خود فرهاد در این مورد اظهارنظر خاصی 
انجام نداده اما اطرافیان او به طور جدی بر این موضع 
پافشاری می کردند. این، بخشــی از مصاحبه صالح 

مصطفوی، دستیار مجیدی اســت که چیزی حدود 
یک ماه پیش انجام شــده: »مجیدی نه از اســتقلال 
بازیکن می گیرد و نه سراغ بازیکنی می رود که مدنظر 
استقلال باشــد.« طبیعتا قائدی عضو یکی از این دو 
گروه بود، اما مجیدی ســراغ او رفت و مذاکره کرد. 
وقتی امروز عکس یادگاری با پیراهن گرفته می شود، 
یعنی اســتارت توافقات حداقل 3هفتــه پیش زده 

شده است.

   آیا این آخرین پرده از داســتان های فرهاد 
است؟

در این مورد هم زیاد مطمئن نباشید. او در دوران 
بازیگری چند مرتبه اســتقلال را در میانه های راه 
ترک کرد و رفت. حتــی خداحافظی فرهاد در آن 
مقطع هم بدون اجازه و هماهنگی با کادرفنی بود. 
بعدتر که خودش مربی شد، در یک نوبت اعلام کرد 
تا »امضای معنوی« هواداران را نگیرد جانشــین 
استراماچونی نخواهد شد اما بلافاصله این پیشنهاد 
را پذیرفت. فصل بیســت ویکم هم کــه آبی ها را 
قهرمان کرد، بدون اعتنا به قرارداد بلندمدتش ول 
کرد و به امارات رفت و حالا هم که ماجرای جذب 
قائدی پیش آمده اســت. نه؛ مطمئن باشــید این 
آخرین پرده از قصه های نه چندان شــیرین فرهاد 

نخواهد بود.

آیا فرهاد مجیدی در ماجرای 
جذب قائدی به منافع استقلال 
لطمه زد؟ با 4سؤال، به تصویر 

روشن تری از این ماجرا می رسیم
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پردرآمدترینها
فصل پیش آژاکس پرسودترین باشگاه در بازار نقل وانتقالات 
بود. بخشی از این سود مرهون ولخرجی تن هاخ در منچستر 
برای خرید شاگردان سابق خودش بود. در این فصل تاکنون 
باشــگاه چلســی که بازیکنان مازاد زیادی داشت، به دلیل 
ارتباطات مشکوکی که با باشگاه های عربستانی گرفته بود و 
همچنین فروش بازیکنانی مثل کای هاورتس، پردرآمدترین 

باشگاه اروپا و جهان در نقل و انتقالات لقب گرفته است.
فهرست باشگاه های دارای بالاترین درآمد کسب شده در 

یک پنجره نقل و انتقالات تابستانی:
   موناکو ۳۶۵میلیون یورو )فصل19- 2018(

   اتلتیکو مادرید ۳1۶میلیون یورو )فصل20- 2019(
   چلسی 2۵۴میلیون یورو )فصل 202۳تا کنون(

   بارسلونا 22۶میلیون یورو )فصل 18-2017( که 
222میلیون آن مربوط به فروش نیمار به پاری سن ژرمن 

می شد.
   آژاکس 217میلیون یورو )فصل 2022-2۳(

   یوونتوس 202میلیون یورو )فصل 2019-20(
   دورتموند 197میلیون یورو )فصل 2017-18(

   موناکو 178میلیون یورو )فصل2017-18(

بهترین
شغلدنیا

ماتیاسدلیخت
محصولآکادمی
58میلیونیورو
فروشبهیوونتوس

فرنکیدییونگ
یکمیلیونخرید
86میلیونیورو
فروشبهبارسلونا

تب و تاب اکران فیلم ســینمایی »اوپنهایمر«، دنیا را گرفته 
اما حتی در چنین وضعیتی هم بازیگــر نقش اول این فیلم، 
معروف ترین کیلیانِ دنیا نیست! خبرهای کیلیان امباپه این 
روزها همه اخبار مربوط به کیلیان مورفی را به حاشیه رانده 
است. داستان پاریس و لاک پشت نینجا، باز هم به جاهای بدی 
کشیده شده و معلوم نیست این بار ماجرا چه سرنوشتی خواهد 
داشت. حالا معادله ای در پاریس شــکل گرفته که از رئال و 
بارسا تا پی  اس جی و الهلال و حتی دولت های قطر و عربستان، 
درگیرش شده اند. شــواهد اینطور نشان می دهد که همین 
تابستان، امباپه قطعا از پی اس جی می رود اما تعجب نکنید اگر 
دیدید که او در حال دور افتخار زدن در پارک دو پرنس است 
تا امضای قرارداد جدیدی را جشن بگیرد؛ اتفاقی که تابستان 

سال گذشته برای این بازیکن رخ داد.

    3سال، 3ماجرا
در این ۳سال، امباپه همیشه سوژه اصلی فصل نقل و انتقالات 
بوده است. 2سال قبل، صحبت از جدایی او از پاریس برای 
حضور در رئال مادرید بود اما ایــن اتفاق در نهایت رخ نداد. 
تابستان گذشته نیز به نظر می رســید این بازیکن کاملا به 
رئال نزدیک شده اما او قرارداد تازه ای با پاریسی ها امضا کرد 
و به شکل غافلگیرکننده ای به همه حرف و حدیث ها پایان 
داد. حالا امباپه دوباره با پاریس به بن بســت خورده است. 
قرارداد این بازیکن در پایان فصل بعدی به اتمام می رسد و 
پی اس جی به هیچ قیمتی نمی خواهد او را به صورت رایگان 
از دســت بدهد. فقط 2راهکار برای حل این بحران وجود 
دارد؛ جدایی فوری یا تمدید قرارداد. فعلا دو طرف به گزینه 
اول نزدیک تر هستند. هر چند که امباپه حتی اگر در پاریس 
بماند، تابستان بعدی دوباره سوژه جدایی از باشگاه خواهد 

شد؛ چرا که او عادت دارد هر سال  ساز جدایی را کوک کند.

   رئال و پاریس؛ یک جنگ علنی
سال گذشته بعد از تمدید قرارداد کیلیان با پی اس جی، 
فلورنتینــو پرز در پاســخ به یــک هوادار کــه در حال 
فیلم گرفتن از رئیس باشگاه رئال مادرید بود، در واکنش 
به ماجرای امباپه گفت: »پسر بیچاره. او پشیمان خواهد 
شد!« به نظر می رســد حق با پرز بود؛ چرا که امباپه تنها 
بعد از یک سال از آن تمدید پرســروصدا، به دنبال ترک 
باشگاه است. با این حال، رابطه بین 2باشگاه اصلا خوب 
به نظر نمی رسد و در این جنگ، هر کسی استراتژی خاص 
خودش را انتخاب کرده است. رئال نمی خواهد برای خرید 
امباپه پیشنهاد بدهد، آن هم در شرایطی که گفته می شود 
پاریس حتی با 1۵0میلیون یورو راضی خواهد شد. با این 
حال، سیاست مادریدی ها امضای قرارداد با این بازیکن 
به صورت رایگان در پنجره بعدی است. سیاست باشگاه 
فرانسوی چیســت؟ مذاکره با تیم های دیگر بر سر این 
بازیکن. آنها می خواهند سوپراستارشــان را به تیمی جز 

رئال مادرید بفروشند.

    بارسلونا و دمبله اش
حتی پای بارسلونا نیز به این معادله باز شده است. بارسا 
البته برای چنین انتقالی پول ندارد اما بازیکنانش را به 
پاریس پیشنهاد کرده اســت. عثمان دمبله بازیکنی 
اســت که پی اس جی همیشــه به او علاقه داشــته و 
می تواند نقشــی کلیدی در این انتقال ایفا کند. با این 
حال، مســئله اصلی اینجاســت که خود امباپه اصلا 
خواهان ملحق شدن به بارسا نیست. او همیشه طرفدار 
رئال مادرید بوده و دوست دارد برای این تیم به میدان 
برود. همین مسئله، پروسه پیوستن این ستاره به بارسا 

را دشوار خواهد کرد.

   پردرآمدترین ورزشکار تاریخ؟
تیم دیگری که برای جذب این بازیکن قدم جلو 
گذاشته، الهلال عربستان است. الهلال برخلاف 
بارسا و رئال، محدودیت مالی خاصی ندارد. آنها 
با پیشنهادی عجیب و بی ســابقه به دنبال جذب 
کیلیان هستند. باشگاه عربســتانی حاضر است 
برای این ســتاره ۳00میلیون یورو به پی اس جی 
بدهد و برای یک فصل حضور امباپه در عربستان، 
700میلیون یورو به خود ایــن بازیکن پرداخت 
کند. در این صورت امباپه می تواند تابستان سال 
بعد به صورت رایگان بــه رئال مادرید برود. ظاهرا 
این پیشنهاد می تواند همه را راضی کند. اگر این 
اتفاق رخ بدهد، امباپه رکورد تاریخ را می شکند؛ 
چرا که هیچ ورزشکاری در همه تاریخ برای یک 
فصل چنین درآمد حیرت انگیزی نداشــته 
اســت. با این حال بازی در کشــوری مثل 
عربستان در این شرایط ســنی و در سال 
منتهی به یورو، شــاید جذابیتی برای این 

ستاره نداشته باشد.

   بازی را تمام کن
شاید کیلیان از جنگ باشگاه ها بر سر خودش 
لذت ببرد اما حالا دیگر زمان تصمیم گرفتن 
است. او باید این بازی را تمام کند و تصمیم 
نهایی اش را بگیرد؛ چراکــه چیز زیادی به 
شــروع فصل جدید نمانده است. به نظر 

می رســد چند روز پیش رو، روزهایی 
بسیار حیاتی در مســیر فوتبال این 

ستاره خواهد بود.

جنونجنون
درشبهجزیرهدرشبهجزیره

عربستاني ها یک ميليارد یورو  براي جذب کيليان امباپه از 
پاري سن ژرمن کنار گذاشته اند تا این ستاره فرانسوي را  هوایي کنند

آژاکس از بس که هر فصل بازیکن از دست می دهد، 
فصل پيش قهرمانی ليگ را هم از دســت داد. 
فصل گذشته غير از بازیکنانی که در فهرست زیر 

خواهيد دید  و بهترین گلزن تيم یعنی سباستين 
هالر ساحل عاجی که به دورتموند رفت و دچار سرطان 

شد، ســرمربی این تيم -اریک تن هاخ- هم آژاکس 
را به قصد منچســتریونایتد ترک کرد. این سياست  
نابکارانه باشگاه، برخی بازیکنان را فراری داده است 
ازجمله کاپيتان تادیچ که در اعتراض به فروش بی رویه 

بازیکنان از این تيم جدا و راهی فنرباغچه ترکيه شد.
تيمبر، مدافع آژاکس که به تازگی با مبلغ 40ميليون یورو به 

آرسنال منتقل شده، نام خود را به عنوان ششمين فروش گران 
تاریخ باشگاه هلندی ثبت کرده است. آژاکس همواره مشغول 
خدمت رسانی به باشگاه های بزرگ اروپایی بوده. در گذشته 
بازیکنان زیادی از این تيم به بارســلونا و دیگر باشگاه های 
بزرگ اروپایی رفته بودند اما بهترین فروش های این باشگاه 
مربوط به ساليان اخير است که ارقام نقل و انتقالاتی به طرزی 
نجومی سر به آسمان کشيده اســت. آنتونی که تابستان 
گذشته با 95ميليون یورو به اریک تن هاخ در منچستریونایتد 
پيوست، در صدر فهرست بهترین معاملات تاریخ آژاکس جای 
دارد. باشگاه هلندی این وینگر برزیلی را 15.8ميليون یورو 
خریده بود و از کنار او نزدیک به 80ميليون سود کرد. سایر 

معاملات برتر تاریخ باشگاه به این شرح هستند:
    ليساندرو مارتينس

57.4ميليون یورو )7ميليون خرید( به منچستریونایتد
    داوینسون سانچس

42ميليون یورو )5.5ميليون خرید( به تاتنهام
    تيمبر

40ميليون یورو )محصول آکادمی باشگاه( به آرسنال
    دونی فان دبيک

39ميليون یورو )محصول آکادمی( به من یونایتد

یک 
باشگاه راه اندازی 

کنید و اسمش را 
بگذارید آژاکس

حکیمزیاش
11میلیونخرید
40میلیونیورو
فروشبهچلسی

آنتونی
15.8میلیونخرید
95میلیونیورو
فروشبهیونایتد

آژاکس در مجموع برای خرید این بازیکنــان ۳9.۳میلیون یورو هزینه 
کرد و با فروش آنها ۴8۵.2میلیون یورو درآمد به دســت آورد؛ با ســود 
۴۴۵.9میلیون یورویی. این باشگاه هلندی از محل در اختیار قرار دادن 
بازیکنانش به تیم های ملی حاضر در جام جهانی مبلغ ۳.1میلیون یورو 
سود کرد. الان بهترین شغل دنیا باز کردن باشگاهی شبیه به آژاکس است!

داستانامسال
   با اعلام موریس، سرمربی آژاکس استین کلاسن کاپیتان 

اول این فصل تیم خواهد بود.
   باشگاه می خواهد وسلی اشنایدر را به کادر فنی موریس 

استین اضافه کند.
   چلسی برای جذب محمد کودوس با آژاکس تماس گرفته 
است. هنوز پیشنهادی وجود ندارد اما گفت وگوها انجام شده 
است. این بازیکن 22ساله یکی از گزینه هایی است که چلسی 
درنظر دارد. توافقات شخصی نزدیک است. اگر توماس پارتی 
آرسنال را ترک کند، توپچی ها هم به جمع مشتریان کودوس 

اضافه خواهند شد.
   باشــگاه و ســیلوانا ووس تا ســال 2028 با هم به توافق 

رسیدند.
   شانس بازی کالوین باســی برای آژاکس در فصل آینده 
کم رنگ می شــود. فــولام بــه او علاقه مند و بــه پرداخت 
20میلیون یورو مایل است. آژاکس پیشنهاد برایتون به مبلغ 

2۳.۳میلیون یورو برای کالوین باسی را رد کرد.
   آژاکس به آرمل بلا کوتچاپ مدافع 21ساله ساوتهمپتون 
برای جانشینی تیمبر که به آرسنال رفته است، علاقه دارد. 
ســوتالو هم جزو گزینه هاســت اما باشــگاه دینامو زاگرب 
به دلیل حضور در دور مقدماتی یو سی ال قصد ندارد سوتالو 

را بفروشد.
   آژاکس به رقابت بــا لاتزیو برای جذب کیســوکو گوتو 

مهاجم ژاپنی جوبیلو اضافه شده است.
   وســتهم آماده ارائه پیشــنهاد ۴0میلیون یورویی برای 

جذب ادسون آلوارس است.
   میکل ژائو داسیلوا 1۵ســاله قراردادی ۳ساله با آژاکس 

امضا کرد.

اخبارنقلوانتقالات
بازی های دوستانه و تور پیش فصل باشــگاه های اروپایی چند روزی است آغاز 
شده. بازی بارســلونا و یوونتوس به دلیل ویروس معده برخی بازیکنان لغو شد 
اما دیروز صبح تیم های رئال مادرید و آث میلان با هم بازی کردند که رئال طبق 
معمول کام بک زد یا به قول خود اسپانیایی ها ریمونتادا. کهکشانی ها درحالی که 
نیمه اول را 2بر صفر بازنده به رختکن رفته بودند، در نیمه دوم با 2گل والورده و 
یک گل از وینیسیوس به بازی برگشتند و برنده شدند. وینی نخستین گلش را با 
پیراهن شماره7زد، بلینگام نخستین بازی اش را با پیراهن رئال انجام داد اما آردا 
گولر ترک به دلیل مصدومیت در ترکیب قرار نگرفت. خوسلو، فران گارسیا و نیکو 
پاس هم همگی نخستین بازی خود را در رئال انجام دادند. در مادرید هواداران 
از آمدن امباپه ناامید شده اند. خود این بازیکن و مادرش اصرار عجیبی دارند که 
او فصل آخرش را هم در پاریس بماند، حتی اگر به قیمت نیمکت نشینی اش تا 
پایان فصل تمام شود. اتحادیه بازیکنان حرفه ای هم از او حمایت می کند. امباپه 
می خواهد در پایان فصل حقوقش به علاوه پاداش وفاداری را بگیرد و ســپس 

پاداشی هم به دلیل انتقال رایگان به رئال از این باشگاه دریافت کند.
   باشگاه اورتون از خرید آرنو دونجوما خبر داد. دونجوما در انتقالی قرضی 
و یکساله از ویارئال به جمع تافی ها پیوست. وینگر هلندی ژانویه 202۳ هم 
می توانست راهی اورتون شود اما در لحظات آخر پیشنهاد تاتنهام را پذیرفت.
   رائول خیمنس مهاجــم ولورهمپتون بــا قراردادی دائمــی به ارزش 

۵.۵میلیون پوند به فولام پیوست.
   هاروی بارنز با قراردادی بلندمدت به ارزش ۳8میلیون پوند از لسترسیتی 

به نیوکاسل رفت.
   گالاتاســرای ترکیه به توافق با ویلفرد زاها برای انتقال آزاد این بازیکن 
نزدیک است. معامله هنوز نهایی نشده اما در حال حاضر گالاتاسرای مقصد 

بعدی زاها به نظر می رسد.
   ســدریک باکامبو مهاجم ۳2ســاله و کنگویــی با قراردادی تا ســال 

202۵راهی گالاتاسرای شد.
   چلسی پیشــنهادی ۴۵میلیون یورویی برای جذب مایکل اولیسه ارائه 

کرده است. اولیسه برای بازی در استمفورد بریج وسوسه شده است.
   مارسل زابیتسر در آستانه پیوســتن به دورتموند است. امروز 2باشگاه 
دورتموند و بایــرن برای این انتقال به توافق رســیدند. هزینه انتقال حدود 

19میلیون یورو است که پاداش ها هم در آن لحاظ شده است.
   پیر امیل هویبیرگ با اتلتیکومادرید به توافق شخصی دست یافت.

   کالوم هادسون اودوی - بازیکن سابق چلسی- با لاتزیو به توافق شخصی 
رسید.

   متئو والبوئنا هافبک کهنه کار فرانســوی در یک قدمی انتقال به آپولون 
لیماسول قبرس قرار دارد. او همان بازیکن کوتاه قامتی است که کریم بنزما 

اطلاعاتش را به دوستانش داد تا از او اخاذی کنند.
   بایرن مونیخ این هفته با پیشــنهاد جدیدی برای هــری کین بازخواهد 
گشت. تاتنهام آماده است تا درصورت عدم امضای قرارداد جدید، این مهاجم 
را با قیمتی حدود 100میلیون پوند بفروشد. خود کین نیز حداقل ۳0میلیون 
پوند در سال حقوق می خواهد. جو لوییس مالک باشگاه تاتنهام به دنیل لوی 
گفته اســت که در صورت عدم توافق با هری کین برای تمدید قرارداد، باید 

این بازیکن را بفروشد.
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افقی:
1- از افعال اسنادی- چربی 

شیر- خریدن
2- پدر جلال الدین مولوی 
که از مشایخ صوفیه بود- از 

عناصر اربعه
3- ششم- خسیس- سوغات 

شهر مراغه
4- یکــی پــس از دیگری- 

تصرف و اشغال
5- نـمی بیـــند- نـــوعی 
طلاکوب روی جلد کتاب- 

نت سوم
6- پــهلـــوان- پـیاپــی- 

سمی کشنده
7- از ســازهای بادی چوبی 
در ارکســتر ســمفونیک- 
مشگین شهر ســابق- سگ 

شکاری
8- چه بســـیار- سرانجام- 

لوازم منزل
9- آینــده- دچــار فشــار 

روحی- طرف مشورت
10- دریچــه ای در قلــب 
پســتانداران- از پیامبــران 

بنی اسرائیل- مفلوج
11- رانــــدن مــزاحـم- 

مکان ها- محل تولد
12- ســـردار دلیر اشکانی- 

فـرعی
13- توأمان- بیزاری- عقیق 

سلیمانی
14- کلمه استثناء- دعایی 
در مدح حسین بن علی)ع( و 

لعنت بر دشمنان او
15- غیرقابل دیدن- وطن- 

گرو گذاشتن
  

عمودی:
1- باردار بودن- صبح زود

2- ســتاره ای کم نور در دب 
اکبر- کشایند- دوستی

3- ادب آمــوخـتـــن- از 
واحدهــای ذخیره ســازی  
اطلاعــات در کامپیوتــر- 

بیمـاری
4- ســاکن جزایــر اطراف 

قطب شمال - پیشتاز لشکر
5- نیمه دیوانه- پیوندهای 

نسبی- مدرن و پیشرفته
6- هنر پنجم- آگهی- حرف 

دهن کجی
7- از ادویه مخصوص غذا- 
دوســت صــادق- حرکات 

رزمی نمایشی
8- نوشــین- از درجــات 

نیروی دریایی- لطیف
9- مخترع پیل الکتریکی- 

واپسین- دوتایی
10- خانــدان- حس گــر 
الکتریکــی- از قراردادهای 
شــرعی مشــارکت کار و 

سرمایه در اسلام
11- تیــره روزی- کیســه پول 

قدیمی- اشاره به دور
12- قبیله ها- تهنیت و تبریک

13- نخستین مرد شهید اسلام- 
مشهور- نوعی پارچه توری

14- همراه متل- از بهترین انواع 
شناخته  شده  پنیر در جهان- ابزار 

درودگری
15- آلبومی با آواز سالار عقیلی- 

غار آبی دیدنی مهاباد

هبحاصمهیزاکاس
لایدوبمکهیموی
یغازمرگلدلیان
ماتیانیوراثکم
ریانیجلیعامسا

مغدیسکاللعت
اواساوسوالمرب
زامنربرابماوع
هنیودیاسرورای
دیابرکناتند

یزودیرسادلیبش
زیاینابزهرانق
دارمزوریدکزان
ادیوهادنیلدسا
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 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4538
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

731869452
648512379
592743168
167935284
853421697
924678531
386194725
215387946
479256813

متوسط

  4   6 5  1
6     4  8  
9 7     4   
     2   5
 3      2  
1   6      
  8     7 4
 6  1     3
3  5 8   9   457821369

128963457
369754128
736548912
912637845
845219736
284196573
691375284
573482691

ساده

متوسط

824736591
653914287
971258436
749382615
536491728
182675349
298563174
467129853
315847962

سخت

   8   4   
6        9
5  2   3    
1    3 5    
  3  2  6   
   6 7    1
   1   7  5
2        6
  9   6    

ساده

4  7    3  9
 2  9  3  5  
 6      2  
7    4    2
 1  6  7  4  
8    1    6
 8      7  
 9  3  5  8  
5  3    6  1

 آریا برزگر 
جوان و جویای گل

یکی از خریدهای استقلال در نقل وانتقالات 
تابســتان امســال، آریــا برزگر بــوده که 
به دلیل ســابقه حضور در پرســپولیس، 
رســانه ها به عنوان یک چهره ویــژه از او 
یــاد کرده اند. زمانــی انتقال های بزرگی 
بین 2باشــگاه پرســپولیس و استقلال 
انجام می شد و ســروصدای زیادی در بازار 
نقل وانتقالات ایجاد می کرد. از بمب هایی نظیر مهدی هاشمی نسب 
و نیکبخت واحدی در سال های دور که بگذریم، در همین سال های 
اخیر رفتن محمد نادری از پرسپولیس به استقلال یکی از انتقالات 
مهم فوتبال ایران محسوب می شد. آخرین بازیکن منتقل شده بین این 
دو باشگاه نیز آرمان رمضانی بود که بعد از قرار گرفتن در لیست مازاد 
پرسپولیس مستقیما راه اســتقلال را در پیش گرفت و در نیم فصل 
لیگ بیســتم )زمســتان 1399( از تیم قرمز به آبی نقل مکان کرد. 
رمضانی بعد از 2فصل و نیم حضور در استقلال و کسب 2جام قهرمانی 
در لیگ برتر و سوپرلیگ، امسال در حال ترک این تیم است و درست 
همزمان با رفتن او یک مهاجم دیگر با سابقه حضور در پرسپولیس، 
وارد استقلال شده است. آریا برزگر، مهاجم تیم ملی امید، بازیکنی 
است که هنوز هیچ دستاوردی در رده باشگاهی نداشته و هنوز حتی 
یک گل هم در لیگ برتر نزده اســت. تنها برتری او نسبت به آرمان 
رمضانی یا سجاد شهباززاده سن وسال اوســت که هنوز به 23سال 
نرســیده و بنابراین جایی را در لیست بزرگســالان استقلال اشغال 
نخواهد کرد. برزگر بعد از لیگ بیستم که در لیست پرسپولیس بود و 
هرگز به بازی گرفته نشد، در لیگ بیست ویکم به فجرسپاسی رفت و 
در این تیم نیز فقط 2بازی به عنوان بازیکن جانشین انجام داد. او مدت 
کوتاهی هم در تیم ویتبسک بلاروس بازی کرد و در بازگشت به نفت 
مسجدسلیمان پیوست تا در لیگ بیست ودوم )02-1401( یکی از 
بازیکنان خط حمله این تیم باشد. برزگر در این فصل 9بار در ترکیب 
اصلی نفت قرار گرفت و 10بار هــم به عنوان بازیکن ذخیره به زمین 
رفت و دقایقی بازی کرد اما نه گل زد و نــه پاس گلی به نامش ثبت 
شــد. او فقط یک پنالتی برای نفت مسجدسلیمان گرفت و این تنها 
دســتاوردش طی یک فصل بازی در این تیم قعر جدولی بود. جالب 
اینکه هر دو تیمی که برزگر در لیگ برتر برای آنها بازی کرده در همان 

فصل به لیگ دسته اول سقوط کرده اند.

خطر برای تیم ملی
آیا تهدید عزت اللهی از سوی وایله صحت دارد؟

 در طول هفته های گذشــته شایعات زیادی 
در مورد احتمال حضور سعید عزت اللهی 
در تیم های ایرانی وجود داشــت. هنوز 
یک نیم فصل از قــرارداد عزت اللهی با 
وایله بلدکوب باقی اســت و این آخرین 
پنجــره ای بود کــه باشــگاه دانمارکی 
می توانســت با فروش عزت اللهی کســب درآمد کند. با این حال 
مدیران وایله رقم بالای یک میلیون یورو را برای صدور رضایتنامه 
این بازیکن درخواست کردند که در توان باشگاه های ایرانی نبود. 
مشــتریان ســعید، دل خوش کردند به اینکه او در زمستان آزاد 
می شــود و به صورت رایگان از دانمارک بیــرون می آید، اما گویا 
مدیران وایله نقشه دیگری برای این بازیکن کشیده اند. آنها مطابق 
یک فرمول دیرآشــنا، عزت اللهی را تهدید کرده اند که یا قرارداد 
جدیدی می بندد و یا تــا پایان نیم فصل نیمکت نشــین خواهد 
شد. بسیاری از تیم ها از همین فرمول برای تحت فشار قرار دادن 
بازیکنان خود استفاده می کنند و گویا حالا سعید هم گرفتار این 
ماجرا شده اســت. هافبک ایرانی در اولین بازی فصل جدید لیگ 
دانمارک در فهرســت وایله قرار نگرفت تا شــرایط عجیبی پیدا 
کند. در صورتی که این سیاســت ادامه بیابــد و عزت اللهی چند 
ماه نیمکت نشین شــود، ضرر اصلی متوجه تیم ملی خواهد شد؛ 
مجموعه ای که در زمســتان باید راهی جام ملت های آسیا شود و 
ممکن است یکی از کلیدی ترین بازیکنانش را کاملا ناآماده و دور 

از فرم به قطر ببرد.

نان بازوبندت نان بازوبندت 
را بـــخـــور!را بـــخـــور!

 در جریــان نقل وانتقالات تابســتانی فوتبال ایران تا کنــون 7بازیکن 
پرســپولیس را ترک کرده اند که 2نفر از آنها بازیکنان قدیمی این تیم و 
کاپیتان های دوم و سوم سرخپوشان بوده اند. کمال کامیابی نیا و سیامک 
نعمتی به ترتیب 8 و 6سال در پرســپولیس حضور داشتند و بعد از امید 
عالیشاه، قدیمی ترین بازیکنان این تیم محسوب می شدند. کمال کاپیتان 
دوم پرسپولیس بود و نعمتی هم بعد از عالیشاه و کامیابی نیا، کاپیتان سوم 
این تیم محسوب می شد. البته همه بازیکنان نامبرده تقریبا در تمام فصل 
گذشته نیمکت نشین بودند و فقط عالیشاه بود که در برخی  بازی ها 

به زمین می رفت. امسال عالیشاه در تیم مانده و احتمالا 
باز هم در نقش یک ذخیره تأثیرگذار در برخی  بازی ها 
به زمین خواهــد رفت. او همچنــان کاپیتان اول 
پرسپولیس است و بعد از او وحید امیری و بیرانوند 
به ترتیب کاپیتان های دوم و سوم هستند. با توجه 

به عدم حضور عالیشــاه در ترکیب اصلی احتمالا 
در بیشــتر بازی های فصل آینده قرار است بازوبند 
کاپیتانی پرسپولیس را بر بازوی وحید امیری مشاهده 

کنیم. بعــد از رفتن کمال و ســیامک و جابه جا 
شــدن بازیکنان در صف کاپیتانی پرسپولیس، 
حالا چهارمین بازیکن باسابقه تیم یک چهره 
جالب و محبوب است که همین سال گذشته به 

پرسپولیس پیوست و در واقع برای سومین بار به 
این تیم بازگشت. این بازیکن سروش رفیعی 
است که حالا بعد از عالیشاه، امیری و بیرانوند، 

کاپیتان چهارم قرمزها ست.

   استقلال؛ کاپیتان رفت و برگشت
هر قــدر لیســت کاپیتان هــای پرســپولیس در فصل 

نقل وانتقالات دستخوش تغییر شــد، در عوض لیست 
کاپیتان های استقلال دست نخورده ماند و تغییر چندانی 
نکرد. این در حالی بود که همه جــا از جدایی کاپیتان اول 

استقلال صحبت می شــد و تقریبا تمامی هواداران، جدایی سیدحسین 
حسینی را از این تیم قطعی می دانستند، اما دروازه بان استقلال حتی بعد از 
خداحافظی از هواداران، مجددا در این تیم ماندگار شد تا باز هم بازوبند کاپیتانی 
آبی پوشان را بر بازو ببندد. کاپیتان دوم استقلال نیز همچنان روزبه چشمی 
است تا 2کاپیتان اول این تیم همچنان همان 2نفر سابق باشند. فصل گذشته 
درصورت غیبت این دو نفر در میدان، بازوبند به مهدی قائدی می رســید که 
حالا دیگر خبری از این بازیکن ریزنقش در خط حمله آبی ها نیســت. بعد از 
رفتن قائدی، حالا قدیمی ترین بازیکنان استقلال آرش رضاوند و عارف غلامی 
هستند که از سال2019 در این تیم حضور داشته اند. عارف همین دیروز 
چهارمین سالگرد ورودش به استقلال را در صفحه شخصی 
خود جشن گرفت و البته هنوز کسی نمی داند او فصل آینده 
هم در این تیم ماندگار خواهد بود یا نه. در این میان از نام 

آرمین سهرابیان هم غافل نشویم که طی سال های 96 تا 98 دو 
سال در استقلال بازی کرده و بعد از یک دوری 4ساله دوباره به این 

تیم بازگشته است. شاید آرمین هم در غیاب دو سه بازیکن قدیمی تر 
از خودش، گزینه ای برای کاپیتانی در استقلال باشد.

   سپاهان؛ تجمع کاپیتان های جوان
ســپاهان در نقل وانتقالات تابســتانی بعد از ســال ها قیــد جلال الدین 
علی محمدی را زد و این بازیکن را در لیست مازاد خودش قرار داد. جلال الدین 
کاپیتان اول سپاهان در فصول اخیر بود و البته او هم مثل عالیشاه در 
پرسپولیس زیاد در ترکیب اصلی قرار نمی گرفت تا معمولا فرصت 
کاپیتانی به نفرات دوم و سوم برسد. این نفرات یاسین سلمانی 
و محمد کریمی بودند که فصل گذشــته درصورت عدم حضور 
علی محمدی به تناوب بازوبنــد کاپیتانی زردپوشــان را بر بازو 
می بستند. از میان این نفرات یاسین سلمانی هم مثل علی محمدی 
ســپاهان را ترک کرده و حالا فقط محمد کریمی باقی مانده است. 
کریمی که امســال فرصت بازی در تیم ملی را هم به دست آورد، در 
فصل جدید لیگ برتر کاپیتان اول زردهاست و بعد از او به ترتیب 
پیام نیازمند و امید نورافکن کاپیتان های دوم و سوم هستند. البته 
سابقه محمدرضا حسینی هم دقیقا به اندازه امید نورافکن است 
اما او که به تازگی از انتقال قرضی اش به گل گهر بازگشته ممکن 
است باز هم با صلاحدید ژوزه مورایس به تیم دیگری منتقل شود.

   تراکتور؛ کاپیتان مدیران و کاپیتان هواداران!
در بین مدعیان صاحب نام لیگ برتر، پیچیده ترین شرایط 
کاپیتانی را تیم تراکتور دارد. در تبریز تا فصل گذشته مهدی 
کیانی و محمدرضا اخباری کاپیتان های اول و دوم بودند که هر 
دوی آنها سابقه ای طولانی در این تیم داشتند و از نمادهای 
باشگاه تراکتور محسوب می شدند. اما کیانی که پا به سن 
گذاشته همانطور که پیش بینی می شد در این تابستان تبریز 
را ترک کرد و اخباری هم در عین ناباوری مجبور به جدایی 
شد و جای خودش را به حسین پورحمیدی داد. حالا تراکتور کاپیتان های 
اصلی اش را از دست داده و با توجه به اینکه اکثر بازیکنان این تیم تازه وارد 
هستند، انتخاب کاپیتان به معمایی پیچیده در این تیم تبدیل شده است. 
در میان تازه واردها سعید آقایی سابقه چند فصل بازی در تراکتور را دارد 
اما هواداران هیچ دل خوشی از او ندارند و حتی برای اخراجش امضا جمع 
می کنند. شجاع خلیل زاده هم پیش ترها یک فصل در تراکتور بازی کرده 
و خدمت ســربازی اش را در این تیم گذرانده است. در بازی های تدارکاتی 
پیش فصل، بازوبند کاپیتانی بر بازوی همین شجاع بسته شد و او انتخاب 
مسئولان باشــگاه برای کاپیتانی اســت اما هواداران با این گزینه موافق 
نیستند. از لحاظ سابقه و سن وسال، شــجاع، آقایی و قنبری به ترتیب 
کاپیتان های اول تا سوم تراکتور هســتند اما باید دید هواداران تا چه 

حد می توانند نظر خود را در این مقوله به مدیران تیم تحمیل کنند.

نگاهی به کاپیتان های اول تا سوم تیم های بزرگ و تغییراتی 
که طی این تابستان در لیست آنها ایجاد شد
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 همشهری۴ خط جدید
 شبکه متروی تهران را بررسی کرد 

پیگیری تکمیل تصفیه خانه منطقه22
روز یکشنبه، در صحن علنی شورای شهر تهران جعفر شربیانی، 
عضو هیأت  رئیسه شــورا، در تذکر پیش از دستور خود اظهار 
کرد که یکی از معضلات اصلی و اساســی منطقه۲۲ آب برای 
آبیاری فضای سبز و فاضلاب است، چالش جدی در این زمینه 
وجود دارد و فاضلاب نیز در منطقه۲۲ با عدم تکمیل انشعابات 
روبه روســت. البته در دوره فعلی تلاش هایی صورت گرفته و 
همکاری ها با شرکت فاضلاب انجام شده تا تصفیه خانه در منطقه 
ایجاد شود که متأسفانه با پیشرفت قابل توجهی از سوی شرکت 
آبفا و وزارت نیرو مواجه نبوده است. شربیانی تأکید می کند که با 
توجه به ساخت وساز بلندمرتبه ها در این بخش از شهر، تکمیل 
شبکه،  امری اجتناب ناپذیر اســت و کم توجهی نسبت به آن 
منجر به آلودگی های زیست محیطی می شود. برهمین اساس 
علی بخشی، معاون خدمات شهری و محیط زیست منطقه۲۲ 
به خبرنگار همشهری گفت: نشســتی به فوریت با مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان تهران برگزار شد. در نشست روز اول 
مردادماه، آخرین وضعیت ساخت تصفیه خانه ها در منطقه۲۲ 
مورد بررسی قرار گرفت. متأسفانه باید به این مهم اشاره کرد که 
در حال حاضر بحث فاضلاب که به  عنوان یکی از دغدغه های 
اصلی مدیریت شهری منطقه ۲۲ به  شمار می رود تنها به حدود 
۳۰درصد رسیده و این مقدار هم قابل قبول نیست. همچنان که 
در سنوات گذشته نیز کمتر از ۲۶درصد منطقه تحت پوشش 
سیســتم فاضلاب بوده است. در بحث ســاخت تصفیه خانه و 
واگذاری املاک از محل منابع زمین، شهرداری منطقه۲۲ تمام 
تلاش خود را به کار برده تا با واگذاری زمین در بحث ساخت و 
راه اندازی تصفیه  خانه ها قدمی برداشته باشد و در اختیار شرکت 

آب و فاضلاب قرار دهد.
او گفت: همچنین باید به این  نکته نیز اشاره کرد که بوی تعفنی که 
در اطراف دریاچه چیتگر و بخش هایی از منطقه به  شدت احساس 
می شود ناشی از همین فاضلابی است که از برج ها و شهرک ها در 
انهار و زمین های بایر اطراف آنها رهاسازی می شود و هیچ  کاری 
در حال حاضر نمی توان در این مورد کرد و تا شبکه آب و فاضلاب 
به زیر زمین نرود این موضوع کمافی السابق به قوت خود پابرجا 

خواهد بود.
معاون خدمات شهری و محیط زیست منطقه۲۲ تصریح کرد: با 
توجه به اینکه شرکت آب و فاضلاب مصوبه هیأت دولت و دستور 
مستقیم وزیر نیرو را به جهت ساخت تصفیه خانه در اختیار دارد 
همانگونه که در رسانه ملی نیز پخش شد، شهرداری هیچ گونه 
محدودیت و  ممانعتی برای حفاری در سطح منطقه برای این امر 
ندارد تا بحث ساخت تصفیه خانه در این منطقه به نتایج خوب 

برسد و شهروندان از این امر منتفع شوند.
او خاطرنشان کرد: البته تا به امروز ارتباط مؤثر و خوبی برای رفع 
این مشکل فی مابین شــرکت فاضلاب و آب در سطح تهران و 
منطقه برقرار شده و تا حصول نتیجه و تحقق رضایت شهروندان، 

همچنان به عنوان یک دغدغه در اولویت قرار خواهد داشت.

نقل قول خبر

دریچه

فرناز محمدزاده؛ روزنامه نگارنگاه

اعزام دانش آموزان به کربلای معلی 
معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران از اعزام اردوی 
دانش آموزی بــه کربلای معلی به عنوان بخشــی از برنامه های 
مدیریت شهری در اربعین خبر داد. محمدامین توکلی زاده گفت: 
در حال تکمیل برنامه های فرهنگــی، اجتماعی ویژه  ماه صفر و 
اربعین هستیم که ازجمله می توان به اعزام اردوی دانش آموزی به 
کربلای معلی و همچنین نصب سازه ای موسوم به کشتی نجات 
امام حسین)ع( در میدان آزادی توسط سازمان زیباسازی و اجرای 
ویژه برنامه هایی در این رابطه پرداخت.  وی با تأکید بر اینکه امسال 
در برنامه های ویژه محرم و اربعین رویکرد مدیریت شهری مبتنی 
بر حضور پرشور نوجوانان است، افزود: طبق هماهنگی های انجام 
شده با آستان قدس رضوی قرار است تا دانش آموزان را در قالب 
اردوی دانش آموزی در ایام اربعین به کربلا ببریم. طبق توافقاتی که 
با دست اندرکاران برنامه اربعین و محرم انجام شده، درنظر داریم تا 
ویژه برنامه های مشترک و متنوعی با تأکید بر حضور نسل جوان در 
این برنامه ها برگزار شود که کلیت کامل آن به زودی اطلاع رسانی 
می شود. توکلی زاده با اشاره به همکاری سازمان آموزش و پرورش 
در این زمینه ادامه داد: همچنین برنامه ریزی هایی درباره برپایی 
دسته های عزاداری نوجوانان دانش آموز ایرانی به همراه نوجوانان 

عراقی در کربلا انجام شده است.

کاهش بار ترافیکی شرق پایتخت با 
توافق بازگشایی پادگان دوشان تپه

شهردار منطقه ۱۳ از پیشــرفت خوب توافق دوشان تپه در این 
منطقه خبر داد و گفت: با انجام این توافق بزرگ، ضمن احداث 
بوستان و تأمین سرانه های فضای سبز،  ۴خیابان در این محدوده 

بازگشایی می شود که نقش مهمی در کاهش بار ترافیکی دارد.
محمدهادی علی احمدی با بیان اینکه براســاس توافقی که 
با وزارت دفاع و پشتیبانی نیرو های مسلح نیز صورت گرفته، 
بیش از ۱۱هکتار مجموعــه افزار ســازی  در منطقه ۱۳ در 
اختیار شهرداری قرار گرفت، افزود: با این اقدام ضمن احداث 
بوستان، ســرانه های عمومی مورد نیاز شهروندان نیز تأمین 
می شــود. توافق دیگر مربوط به پادگان دوشان تپه است که 
پیشرفت خوبی داشته و در حال حاضر در کمیسیون ماده 5 
در دست بررسی است و امیدواریم تا اوایل سال آینده تحویل 
منطقه  شود. علاوه بر تخصیص فضایی برای احداث بوستان، 
با انجام این توافق، ۴ خیابان اصلی در این منطقه بازگشایی و 
از بن بست خارج می شود. خیابان های پنجم نیروی هوایی و 
دهقان از خیابان پیروزی به دماوند می رســد که نقش بسیار 

مهمی در کاهش ترافیک شرق پایتخت دارد.

۱۷۵کیلومتر 
مسیر تونلی مترو 

در راه است 

خط
 8 

سال آینده عملیات 
اجرایی خط 8آغاز 
می شود.

طول این خط 
48کیلومتر است و 
36ایستگاه دارد.

خط 8به تنهایی قادر است 
بخش قابل توجهی از 
مسافران مترو در مرکز تهران 
را پوشش دهد.

خط 8در مرز 
مناطق 17با 18، 9با 
10، 4با 7، 2با 6،  3با 

7، 4با 8ایستگاه 
دارد.

خط 8 از ایستگاه 
مسعودیه شروع 

شده و به ایستگاه 
سرسبز می رسد.

خط 8در مناطــق 2، 6، 
 7، 15، 16و 19ایســتگاه 

دارد.

خط
 9 

خط 9در مرز مناطق 
2با 5، 4با 8، 13با 
14، 14با 15ایستگاه 
دارد.

خط 9در مناطق 2، 
 ،14 ،13 ،8 ،5 ،4 ،3
15، 20و 22ایستگاه 

دارد. 

عملیات اجرایی خط 9 
امسال آغاز می شود.

 خط 9 متــروی تهــران دارای بیشــترین طول، 
ایستگاه و اشتراک با سایر خطوط این شبکه 

به لحاظ ایستگاه های تبادلی است.

خط 9دارای 49کیلومتر طول 
و 40 ایســتگاه خواهد بود که 
12ایستگاه آن با سایر خطوط 

تقاطع و تبادل مسافر دارد.
خط 9از دولت آباد شروع 

می شود و به بوستان چیتگر 
می رسد.

خط
 11 

عملیات اجرایی خط 11در 
سال 1403آغاز می شود.

خط 11 از ایستگاه 
تقی آباد شروع می شود 
و به ایستگاه بوستان 
چیتگر می رسد.

خطوط 9 و 11 با 
یکدیگر یک رینگ 

حمل ونقلی را تشکیل 
می دهند.

خط 11با 33 کیلومتر طول 
و 21 ایستگاه، کوتاه ترین 

و کم ایستگاه ترین خط در 
بین خطوط جدید به شمار 

می آید.

خطوط 9 و 11به لحاظ شروع 
یا خاتمه خط،  در محدوده 
بوستان جنگلی چیتگر به 
یکدیگر می رسند.

خط 11در مناطق 18، 19، 
20، 21 و 22ایستگاه دارد. 

خط 10در مرز مناطق 16با 19، 18با 
21،  17با 19ایستگاه دارد.

خط
 10 

خط 10از فلکه سوم تهرانپارس شروع شده و به ایستگاه وردآورد می رسد.

عملیات حفاری خط 10 با یک 
دستگاه حفار مکانیزه شروع 

و در ادامه فاز نخست آن با 
فعالیت 3دستگاه حفار مکانیزه 

پیش خواهد رفت.

خط 10در مرز مناطق 1با 3،  3با 4، 2با 3ایستگاه دارد.

تعداد ایستگاه های تبادلی خط 10به عدد 6 می رسد.

بیشترین ایستگاه های خط 10در 
منطقه 22است.

حفاری خط 10از 
شهریور امسال آغاز 

می شود.

کمترین ایســتگاه تبادلی 
را خــط 10بــا ســایر خطوط 

خواهد داشت.

این خط 45کیلومتر طول 
و 33ایستگاه دارد.

خط 10در مناطق 
2، 3، 4و 5ایستگاه 

دارد.

 توسعه مترو چندین سال است که مورد بحث قرار گرفته، اما حالا قرار است 
با ساخت و تکمیل ۴ خط جدید مترو، حدود ۱۷۵کیلومتر مسیر تونلی 

و ۱۳۰ایستگاه جدید به مجموع زیرساخت های کنونی شبکه 
راه آهن ریلی درون شهری پایتخت افزوده شود.



سه شنبه 3 مرداد 181402
 شماره 8839

دیدگاه

تحلیل

هيئات ضرار
حداقل 3 نفر از خاندان وحی را می شناســيم که بعضی از 
هيئت ها و مجالس روضه بر اباعبدالله عليه الســام را مثل 
مسجد ضرار تخریب و اهل آن جلســات را سرزنش و منع 

کردند.

زمانی که امام حسین)ع( 2 ساله شد، پیامبر )ص( در  سفری، در بین راه ناگهان فرمودند: انالله و اناالیه راجعون 1
و گریستند. اطرافیان دلیل را پرسیدند. رسول خدا )ص( ماجرای 
کربلا را که جبرئیل برایشان بازگو کرده بود، خاطرنشان کردند.
پیامبر اکرم )ص( از سفر با ناراحتی بازگشتند و به منبر رفته، مردم 
را موعظه فرمودند. امام حســن)ع( و امام حســین)ع( نزد آن 

حضرت بودند.
...حضــرت فرمودند: جبرئیل مــرا خبر داد که ایــن فرزندم را 
با بی حرمتی تمام می کشــند. پروردگارا شــهادت او را برایش 
پربرکت کن و او را از سروران شهدا قرار ده و بارالها! برای قاتلان و 

خوار کنندگان او برکت قرار مده.
پس از شنیدن این سخنان مردم شروع به ضجه زدن و گریه کردن 
نمودند. پیامبر )ص( فرمودند: »أتبکونه و لا تنصرونه؛ آیا برای او 
گریه می کنید درحالی که او را یاری نمی کنید.« )لهوف سیدبن 

طاووس؛ ص14(

وقتی کاروان اسرای کربلا به کوفه رسید، اهل کوفه جمع  شــدند و گریه و زاری کردند. امام سجاد)ع( در آن حال 2
بیماری با صدای ضعیفی فرمودند: »اگر اینها گریه می کنند، پس 
چه کسی غیراز اینها مردان ما را کشته است؟!«)احتجاج/304/2( 

حضرت زینب)س( نیز در خطبه  خود در کوفه، گریه مردم  کوفه بر امام حسین)ع( را تقبیح کردند و فرمودند: »ای 3
مردمی که اهل نیرنگ و بی وفایی هستید و کسی را که انتظار یاری 
از شما دارد، نامردانه تنها می گذارید، هیچ وقت اشک چشم تان 
خشک نشود و هیچ وقت آه سوزناک غم و اندوه از سینه شما خارج 

نشود! )احتجاج/304/2و امالی طوسی/92(
ایشان اهل کوفه را افرادی لاف زن معرفی می کنند و می فرمایند: 
»آیا در شما کســی غیر از انسان لاف زن هســت؟ هَلْ فیِکمْ إلِاَّ 

لفَُ«)امالی طوسی/92( الصَّ
در هر 3 واقعه می بینید که حضرات مکرّم اسلام، مردم را از گریه 
تنها بر اباعبــدالله منع می کنند و آنان را بــه عدم نصرت و یاری 
حضرت، مؤاخذه می کنند و می خواهند بساط چنین مجلسی را 
جمع کنند. گویی این مجلس، مجلس ضرار است و باید آن را از 
بنیان کند. این مجلس رهزن است. این مجلس، مسکنِ بی مقداری 
است که دردی از معصوم و راه او درمان نمی کند. این مجلس، آب 
شوری است که تشنه تر می کند و آبی بر آتش دل اولیاء الله نیست. و 
به عبارتی این مجلس، اساسا مجلس روضه و هیئت واقعی نیست.

متأســفانه امروز هم مجالســی به ظاهر عنوان هیئت را یدک 
می کشــند، ولی در واقع فقط در حد یک تشــفّی شــخصی و 
 گریه و اشک و آه خلاصه می شــوند. این مجالس نه تنها به یاری

 امام عصر )عج( و جبهه حق برنمی خیزند بلکه اساسا مورد تشویق 
و عنایت جبهه باطل و یزیدیان هم قرار می گیرند. اینان دین را از 
سیاســت جدا می دانند، و آن را در حد یک نماز و حج و عزاداری 
گریه گون تقلیل می دهند؛ درحالی که بر حسب روایات دین، حول 

محور ولایت و یاری ولی خدا و راه او خلاصه می شود.

گریه بر شهيد
مقام سیدالشهدایی را دست کم نباید گرفت. آقایی همه شهیدهای 
تاریخ است. این آقایی هم یک امر قراردادی و من باب تعارف نیست، 
یک واقعیت اســت؛ یک حقیقت اســت. هر کدام از امامان ما یک 
وجه از وجود پیامبر اکرم)ص( کــه بالاترین و برترین جایگاه را در 
 عالم داراست، به نمایش می کشــند و امام حسین )ع( به نمایش

 کشیده است وصف سیدالشهدایی پیامبر اکرم )ص( را. 
به تعبیر قرآن: »فکیــف اذا جئنا من کل امه بشــهید و جئنا بک 
علی هــؤلاء شــهیدا«  می خواهیــد بدانید شــهادت یعنی چه؟ 
شهادت دادن های متداول را ببینید! شخصی که شهادت می دهد، 
مسئله ای را که در حضورش رخ داده، اعلام می کند. شهید احاطه 
و علم شهودی دارد به آنچه می گوید و البته با همه وجود اعلامش 
می کند. شهید همه هویت امت را در خود دارد، داشته هایشان را و 
از همه نیز جلوتر و برتر اســت؛ لذا با همه وجودش هم داشته ها و 
هم نداشته های امت را اعلام می کند. تا کنون در مقابل یک انسان 
وارسته بوده اید؟ یا یک عالم؟ وقتی با او سخن می گویید هم داشته ها 

و دانسته هایتان و هم ضعف هایتان را متوجه می شوید.
شهید به این دلیل شاخص است که الگو، جلودار و دستگیر است، 
اما برای یک امت. او گسترده می شود. امام خمینی)ره( درباره شهید 
بهشتی می فرمود او خود یک امت بود. بهشتی شهید بود و گسترش 
داشت و همه امت در وجودش جمع بود یا رهبری درباره حاج قاسم 
گفتند: او هویت ایران را در خود جمع داشت. او شهید ایران بود و 

البته شهید کل جهان اسلام. شهید امت اسلام بود.
حالا سیدالشــهدا کیســت؟ او به اندازه کل تاریخ بســط دارد؛ از 
 ابتدا کــه جبرئیل برای آدم داســتان او را گفت تــا انتها که ندای
» ان جدی الحسین« را امام عصر )عج( سر می دهد. او جلودار، الگو و 
دستگیر است. اشک بر او و بر مصائب او باعث می شود به این واقعیت 
متصل شویم، آنگاه به او نزدیک شویم و در نهایت یک امت شهید 
شــکل بگیرد. امتی اهل قیام و انقلاب، بلکه بالاتر اهل حفظ قیام، 

یعنی اهل مقاومت.
»و کذالک جعلناکم امه وسطی لتکونوا شهداء علی الناس و یکون 
الرسول علیکم شهیدا«  این چنین نور الهی فراگیر می شود. و این گونه 
جملات حاج قاسم عزیز تفسیر می شــود که فرمود: »ما ملت امام 
حسینیم، ما ملت شهادتیم.«  اشک بر سیدالشهدا، این چنین عالم 
را زنده خواهد کرد و صلای لبیک یا حسین را که امروز نه فقط ایران، 
بلکه کل جبهه جهانی مقاومت را فراگرفته، عالم گیر می کند. امام 
صادق )ع( فرمود: به زیارت هــم بروید و یکدیگر را ملاقات کنید و 
ارتباطات ولایی را شکل دهید. »متحابین فی الله« باشید و اندیشه 
ما، راهبرد و مکتب ما را گفتمان کنید. »تذاکروا امرنا« که چه شود؟ 
»احیوا امرنا«؛ این اندیشه، راهبرد و مکتب زنده شود. بعد می فرماید 
ولو در این جلسات اندازه بال مگس چشمانتان خیس شود. اشک 
حول سیدالشــهدا این چنین اســلام را زنده می کند. چون آقای 
شهیدان یعنی آقایی که الگو بودن پیامبر )ص( را نشان داده است 
به عالم. او انسان موحدی را که درگیر با همه طاغوت هاست و مردم 
را برمی خیزاند »لاصلاح امه جدی« را به تصویر می کشد. این گونه 
است که »این محرم و صفر است که اسلام را زنده نگه داشته است.«

براندازان و ورشکستگان سياسی 
که از هر موقعيت و فرصتی برای 
ضربه زدن به نظام سوءاســتفاده 
می کنند، این روزها با فرارسيدن 
ایام عزاداری سيد و سالار شهيدان)ع(، از مردم می خواهند نسبت به آیين های محرم 
بی اعتنا باشند و در مراسم ســوگواری اباعبدالله)ع( شرکت نکنند! برخی از آنها سياه 
نپوشيدن را ترویج می کنند و بعضی دیگر، توهين به نمادهای مذهبی در فضای مجازی 
و حقيقی را به  صورت توأمان در پيش گرفته اند. به بيان دیگر، مجموعه ها و افراد هتاک 

به سوگواری ایام محرم با اندکی تفاوت تاکتيکی، در 2 دسته قابل احصا هستند. نخست، 
افرادی که از اساس، با دیانت و شریعت عاشورایی زاویه دارند و محرم را به فرصتی برای 
عقده گشایی تبدیل کرده اند. این گروه، هيچ یک از نمادهای مذهبی را برنمی تابند و به این 
دليل که محرم، دوام و قوام دین داری را به ارمغان می آورد، بيشترین هجمه را به آیين های 
سوگواری وارد می آورند. بعضی از هواداران این گروه نيز خود را عزادار و داغدار هميشگی 
مرحومه »مهســا امينی« می دانند و به هيچ عزای دیگری معتقد نيستند. دسته دوم، 
جماعتی هستند که خود را دین دار می پندارند یا خود را در سلک دینداران جا زده اند 
و یا دست کم اینگونه وانمود می کنند که پيرو آیين انسانيت هستند، اما نمی خواهند با 

جماعت های انقابی - عاشورایی همراه باشند. این مخالفت تا آنجا بالا گرفته که در برخی 
موارد، حتی پيروانشان را به عدم اتباع از نمادگرایی در ایام عزاداری فرا می خوانند. در 
بهترین حالت می گویند که عزاداری ها در راستای آرمان های نظام نيست و اساساً هيچ 
ارتباطی با آن ندارد. اهداف این 2 گروه شاید فرسنگ ها با یکدیگر فاصله داشته باشد، 
اما در نهایت به یک مقصد مشترک می رسد که عبارت اســت از لگدپراکنی به نظام و 
لجن پراکنی عليه انقاب. یکی با توهم عاشوراســتيزی چون محرم و صفر را در امتداد 
چشم اندازهای انقاب می بيند و دیگری با جداکردن مراسم سوگواری از اهداف انقابی 

که به تشکيل »هيئت های سکولار« منتهی می شود.

چرا   ضدانقلاب می خواهد عزاداری  محرم را به حاشیه ببرد؟
رازحملهبههیئتها 

حسين ارجلوگزارش
روزنامه نگار

 اهانت به هیئت
 قمر بنی هاشم)ع(

حدود 2 هفته پيش، 2 زن و یک مرد در مقابل هيئت قمر بنی هاشم)ع( 
اقدام به کشــف حجاب و برهنه نمایی در منطقــه 6تهران کردند. 
انتشار گسترده این تصاویر، احساسات عزاداران را جریحه دار کرد 
و مطالبه برای دستگيری عامان این جسارت در فضای مجازی بالا 
گرفت. برخی کاربران این پرسش را مطرح کردند که »مگر قرار نبود 
درصورت پيروزی انقاب ززآ، به عقاید هيچ کس توهين نکنيد؟ هنوز 
هيچ اتفاقی نيفتاده برای مقدسات ده ها ميليون ایرانی خط و نشان 
کشيده اید.« کاربر دیگری نوشت: »بنویسيد آزادی بخوانيد حمله به 
مقدسات«. عامان این هتک حرمت، اما شناسایی و توسط مأموران 

پليس اطاعات فرماندهی انتظامی تهران بزرگ دستگير شدند.

 آتش زدن نخل
 300ساله اردستان

آتش زدن نخل 300ســاله کوشک اردســتان اصفهان هم یکی از 
برش های شوم اهانت به نمادهای عاشورایی است. آتش سوزی عمدی 
نخل محله کوشک اردستان و اهانت به مقدسات و اعتقادات مردم، 
موجب جریحه دارشدن دل عزاداران حسينی شد. مراسم نخل گردانی 
یکی از آیين های قدیمی عزاداری اســت که برای سوگواری سالار 
شــهيدان برگزار می شــود و این آیين، قدمتی چند صد ساله در 
شهرستان اردســتان دارد. مجرمان این ماجرا نيز دستگير شده و 
طبق گزارش پليس، اعتراف کرده اند که انگيزه شــخصی باعث این 
اتفاق بوده، اما این پرسش همچنان مطرح است که چرا در ایامی که 
شاهد بيشترین هجمه ها عليه هيئت ها و دسته های عزاداری هستيم، 
نخلی که آیينه تاریخ سوگواری مردم اردستان است، عامدانه از بين 
می رود؟ آیا این ماجرا حاکی از هدف قرار دادن عقبه های عاشورایی 

نيست؟!

 دعوت علی کریمی 
به اجتناب از سیاه پوشیدن

علی کریمی، فوتباليست سابق و یکی از ليدرهای اغتشاشات سال 
گذشته، پس از آنکه کسب وکار دعوت مردم به آشوب و ایجاد ناامنی 
را پررونق یافت، اکنون پا را فراتر گذاشته و از مردم خواسته در ایام 
سوگواری سيد و سالار شهيدان، سياه نپوشند. این شخصيت مذبذب 
که کارنامه توهين به آیين های عاشورایی را پيش از فرار از ایران در 
کارنامه خود داشت، در توجيه اهانت خود مدعی شده بود که »من نيز 
همانند شما از کودکی شوق رسيدن به دهه محرم را داشتم و با گذشت 
زمان این ارادت را حفظ کرده ام«! کریمی خود را اسپانســر و حامی 
کيش به اصطاح انسانيت می داند ولی حقيقت این است که از طرف 
کارفرمایان خود وظيفه دارد به هر آنچه رنگ و بوی محرم و عاشورا 
می دهد اهانت کند، چرا که رؤسای او می دانند بزرگداشت رشادت های 
اباعبدالله)ع( و اصحاب ایشــان)ع(، تکریم رشادت های دليرمردان 
دفاع  مقدس و تحکيــم پایه های انقاب اســامی را درپی دارد. به 
همين جهت اســت که ناجوانمردانه، نوک تيز استوری ها، پست های 
اینستاگرامی و تویيتری خود را در شيوه ای منسوخ و از پيش باخته به 

سمت عمق اعتقادات مردم در این ایام نشانه گرفته است.

سایبری ها علیه عزای 
اباعبدالله)ع(

در فضای مجازی و در ميان کاربران عادی نيز از این دست مصادیق 
بسيار دیده می شــود؛ از کمپين های مخالفت با خرج دادن و توزیع 
نذری گرفته تا تمســخر روضه خوانی و عزاداری. نکته اینجاست 
که برخی از مخالف خوانی ها همراه با جمــات به ظاهر حکيمانه و 
عوام پسند است و بعضی دیگر نيز از چاشنی طنز و هجو برخوردارند. 
از باب نمونه، بعضــی از هتاکان به جای اهانت مســتقيم، اینگونه 
استدلال می کنند که ميلياردها تومان خرج عزاداری هایی می شود 
که درنهایت با دعا برای شفای بيماران به اتمام می رسد؛ غافل از اینکه 
همان بيماران به  دليل فقر و نداشتن پول درمان فوت می کنند! یا از 
عزاداران می خواهند که به جای زنجيرزنی، زنجير از پای گرفتاران باز 
کنند و در عوض سينه زنی، سينه دردمندان را از آلام و دردها خالی 
کنند. اطعام و نذری دادن را درحالی که نيازمندان گرسنه هستند، 
تقبيح می کنند و آن را به سخره می گيرند. این ادعا در حالی مطرح 
می شود که بيشترین انواع و اقسام کمک ها به نيازمندان، از جانب 
طبقه متوسط و محروم جامعه صورت می گيرد و همان ها هستند که 
در کنار دستگيری از بيماران و تهيدستان، نسبت به اقامه عزای سالار 

شهيدان)ع( گشاده دستی می کنند.

هجمه های اخير به نمادهای عزاداری در ایام  محرم

 پاسخ کاربران 
به توهین شبکه من و تو

رسم رسانه های فارسی زبان معاند این است که همزمان با گسترده شدن شور 
و شعور حسينی در سراسر کشور، جسارت ها و اهانت ها را شدت می بخشند؛ 
به عنوان نمونه، شبکه »من و تو« در شب اول محرم امسال و درحالی  که ایران 
ســياه پوش شــده بود، ویدئویی از یک به اصطاح مخاطب منتشر کرد که با 
تصویربرداری از عزاداری می گوید: »عزاداری می کنند برای کسانی که هيچ ربطی 
به ما ندارند.« انتشار این ویدئوی کوتاه کافی بود تا سيلی از واکنش ها نسبت به 
آن در حساب کاربری این شبکه ضدایرانی منتشر شود. برخی نوشتند که »امام 
حسين)ع( خط قرمز ماست«. بعضی گفتند: »من و تو بسوز از عشق مردم به امام 
حسين«. برخی کامنت گذاشتند که »کسی که پرچمش 1400ساله بالاست نيازی 

به بررسی شما نداره، لبيک یا حسين«.
علــیکریمــیخــودرااسپانســر
بهاصطــاح کیــش حامــی و
انســانیتمیداندولیحقیقت
ایناستکهازطرفکارفرمایان
خــودوظیفــهداردبــههــرآنچــه
رنــگوبــویمحــرموعاشــورا
میدهــداهانــتکنــد،چــراکــه 
رؤســایاومیدانندبزرگداشت
رشــادتهایاباعبــدالله)ع(و 
اصحــابایشــان)ع(،تکریــم
رشــادتهایدلیرمــرداندفــاع
پایههــای تحکیــم و مقــدس
انقاباسامیرادرپیدارد

محسن رستگار
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نگاه

 این شب ها منبر چه کسی را 
گوش بدهم؟ 

حسین کاظم زاده

  اگر یک منبر ایده آل را به کسی بخواهید معرفی کنید، 
چه اسامی ای را پیشنهاد مي کنید؟ 

  از آن مهم تر چه ویژگی هایی در این انتخاب برایتان 
مهم است؟ 

  فرض کنید جوانــی را در این جهــت می خواهید 
راهنمایی کنید؛ چه می گویید؟ 

  طبعا منبر محرم باید به جامعیت خود حرکتی باشد 
که امام حسین)ع( انجام داد. باید همه ابعاد - نه لزوما 

جزئیات- عاشورا را داشته باشد.
  ابعاد عاشورا چیست؟ 

   گاهی ما از عاشورا آن جنبه روضه و بعد عاطفی نهضت 
امام حسین)ع( را درنظر می گیریم؛ حال آنکه این بخشی 
 از ماجراست. مردم ما بیشتر به این جنبه از حـرکـــت 

سیدالشهدا )ع(متصل شده اند.
  در یک نگاه کلان، عاشورا 3بعد اصلی دارد که منبر باید 
جامع این 3ویژگی باشــد: عنصر عاطفه، عنصر حماسه و 

عزت وعنصر منطق و عقل.
  رهبر انقلاب در بیان ایــن 3ویژگی و توضیح یک منبر 

مطلوب این گونه می فرمایند: 

عاطفه را نســبت بــه حســین بن علی)ع( و خاندان  پیغمبر)ص( بیشتر کند. )علقه، رابطه و پیوند عاطفی را 1
باید مستحکم تر سازد.(

2 نسبت به حادثه عاشورا، باید دید روشن و واضحی به   
مستمع بدهد.

نســبت به معارف دین، هم ایجاد معرفت و هم ایجاد  ایمان - ولو به نحو کمی - کند.3

  اما عنصر عاطفه:
 آســیب برخی از منابر ما این اســت که گویا از بیان عاطفی و 
احساســی واقعه عاشــورا ابا دارند و مرثیه نمی خوانند. روابط 
محبت آمیز میان سیدالشــهدا)ع( و اصحاب و اهل بیت ایشان 
یکی از تابلوهای زیبای تاریخ بشــریت اســت که همانطور که 
گفته شــد مردم ایران هم از این جهت خیلی احساس تعلق به 
جریان سیدالشهدا پیدا کرده اند. ما در این حادثه تاریخ ساز زن 
و خانواده را در اوج نقش آفرینی داریم، کودک و نوجوان دلاور 
در نهایت عشق دوطرفه با امام حسین)ع( را داریم، اصحابی که 
حاضرند جانشــان را فدا کنند و صدبار خاکسترشان در این راه 

به باد رود و... .
اما آن بعد حماســه و عزت؛ یعنی این مجاهدتی که توســط 
سیدالشهدا انجام گرفته همراه با عزت و سربلندی رقم خورده 
است. گاهی مظلومیت امام حسین)ع( ســبب می شود که ما 
خدای ناکرده یک انسان غیرعزیز و غیرمقتدر از امام حسین)ع( 
بسازیم؛ حال آنکه همان موقع هم که ایشان از دشمن، مهلت 
یک شبه می گیرد با عزت و عظمت این کار را انجام می دهد. در 
یاری خواهی از افراد مختلف هم همین گونه است؛ مظلوم است، 
ولی مقتدر. تصور این دو حقیقت با هم شــاید در بدو امر کمی 
مشکل باشد؛ هم مظلوم باشی و هم مقتدر. رهبر انقلاب مثال 
امروزی تر از جمع بین این دو می زند: »در روز عاشورا در مدرسه  
فیضیه )در ســال 41( چهره  امام را نگاه کنید؛ یک روحانی ای 
که نه سرباز مسلح دارد و نه یک فشنگ در همه  موجودی خود 
دارد، آنچنان با عزت حرف می زند که سنگینی عزت او، زانوی 
دشمن را خم می کند؛ این موضع عزت است. امام در همه  احوال 
همینطور بود؛ تنها، بی کس، بدون عِده و عُده، اما عزیز؛ این چهره  

امام بزرگوار ما بود.«

  و بعد ســوم عنصر عقل و منطــق در حادثه عظیم 
عاشورا: بیانات امام حســین)ع( از ابتدای حرکت خود تا روز 
 عاشورا و بعد از شهادت ایشــان که در لسان زینب کبری)س( و 
امام سجاد)ع( و بقیه اهل کاروان بازتاب پیدا کرده است، دریایی از 
معارف و آموزه های حسینی را در اختیار مستمع منبر باید بگذارد.

  اما چند آســیب در این جهت در منابر ما بعضا دیده 
می شود: 

اول اینکه این معارف، امتداد امروزی پیدا کند و در سبک زندگی 
مخاطب ما تغییری حاصل شود. اگر پای منبری نشستید و برای 
امروزتان توشه معرفتی از هیئت نگرفتید، منبر خوبی را انتخاب 
نکرده اید. دوم اینکه منبر باید کلاس درس باشد و مطلبی را در 
ذهن شــما جاگیر کند و با همه جزئیات البته به قدر 10شب؛ 

مثلا بحث عوام و خواص در حادثه عاشورا را کاملا تبیین کند.
سوم اینکه ما منبر و هیئت سکولار و بی تفاوت به حوادث ملی 
و جهانی جبهه حق و باطــل نداریم. هیئت محلی برای تقویت 
عزم ها و اراده ها در جهت خنثی کردن نقشــه های دشــمنان 
امروزین اســلام اســت. می بینید امروز یکی از سرفصل های 
جدی برای مبارزه با ملت ایران، مبارزه با عقاید توده های مردم 
از حرمت قرآن و اعتقاد به امام حسین)ع( است. در مقیاس ملی 
هم منبر و هیئت باید انگیزه و امید شما را برای تحول و کار برای 
پیشرفت کشــور تقویت کند. ناامیدی نسبت به شرایط کشور 
خط قرمزتان برای انتخاب منبر باشــد. آنچه ملاک تشخیص 
حق از باطل در تمام دوره های تاریخی بشر بوده، نصرت جبهه 
حق در همان زمــان بوده؛ از آدم تا خاتم و تــا قیام قائم همین 
قاعده جاری اســت. اگر یاری جبهه و جریــان حق امروزت را 
نکردی، شک نکن هر کجا که هســتی، در جبهه باطل هستی. 
یک توصیه هم به عنوان یک منبری در پایان: اگر نکته مثبت و 
منفی در بیان و رفتار اهل منبر دیدید، حتما به آنها تذکر دهید. 

جداً اثر گذار است.

 علامت سؤال
 در برابر خرج دادن

صرف نظر از مواردی از این دســت، برخی از جریان های سیاسی و 
چهره های شاخص آنها در تسهیل این فرایند نقش داشته اند. یکی 
از فعالان سیاسی و رئیس سابق دانشــگاه علامه طباطبایی که در 
مرداد 93اظهارنظری قابل تأمل علیه عزاداری ایام محرم داشت، آن 
را تلویحاً کاری بیهوده و بدون بازده خوانده و گفته بود: »شما سالانه 
برای بعضی چیزها چقدر خرج می کنید؟ در همین ایام عاشورا چقدر 
پول ها خرج می شــود؛ بازده فرهنگی اش چقدر است؟ 2 نفر گریه 

می کنند و تمام می شود«!

 تشکیک
 در ماجرای کربلا

یکی دیگر از به اصطلاح چهره های سیاسی که ســال ها پیش گفته بود ایران پیشرفت نمی کند چون - نستجیر 
بالله - در جامعه هنوز خدا نمرده است! در اظهارنظری نه چندان عجیب، اصل ماجرای کربلا را زیر سؤال برد و در آن 
تشکیک کرد. او در یک کانال تلگرامی، یادداشتی را با عنوان »تصویر موجه واقعه عاشورا« منتشر کرد و نوشت: 
»چهره مذهبی حادثه عاشورا بسیار پررنگ است، اما به هرحال این واقعه، یک حادثه تاریخی است. قبل از هرگونه 
تفسیر و نتیجه گیری از این واقعه، داشتن تصویری موجه از آن ضروری است. موجه بودن در توصیف وقایع تاریخی، 

بستگی به »منابع« مورد استفاده در شناخت آن واقعه تاریخی دارد.«
این تمام ماجرا نیست. اظهارنظرهایی از این دست را در کارنامه برخی جریان های سیاسی می توان دید که خواسته یا 
ناخواسته در اهانت این روزهای هتاکان به عزاداران و هیئات شریک هستند. »حتی علیه خدا هم می توان تظاهرات 
کرد«، »حضرت علی مانند معاویه مشروعیت خود را از مردم گرفته است«، »معصومین بدون نظارت مردم در معرض 
انحراف هستند«، »خدای جدید با خدای گذشتگان متفاوت است«، »فرهنگ شهادت خشونت آفرین است، اگر 
کشته شدن آسان شد، کشتن هم آسان می شود«، »امروز خدا در جامعه هیچ کاره است«، »احکام قرآن متناسب با 
زندگی قبیله ای است، قرآن کریم برای ما قابل استناد نیست«، »تفکر فقهي نمی تواند فرهنگ عاشورا را بازسازی 

کند«  و ... تنها بخشی از جسارت های سلبریتی های سیاسی علیه مقدسات است.

 بدعت
 سیاه پوشی!

مدتی بعد در شهریور 98، روزنامه ای که ادعای روشــنفکری مدرن داشت، سیاه پوشیدن را موجب 
افسردگی و حتی خودکشی عنوان کرد و ضمن مقایسه عزاداران سیاه پوش با داعش! این نوع عزاداری 
را »بدعتی مخرب« عنوان کرد و نوشت: »از نظر روانشناسی رنگ ها، مشکی حزن، اندوه و افسردگی 

ایجاد می کند و می تواند باعث حالت تهوع شود. رنگ سیاه، نماد ظلمت است، شادی و انبساط خاطر را از 
بین می برد و زمینه خودکشی در افرادی را که در بحرانند، افزایش می دهد. این رنگ، آثار روانی مخربی 
دارد. تزریق این  همه سیاهی به جان فضای عمومی و طبل کوبی های گوشخراش و آلودگی های صوتی 
و سوءاستفاده از نام حسین بزرگ برای مقاصد دنیوی مبتذل، انحراف از پیام بیدارکننده و عزت بخش 
عاشوراست. گروه هایی مثل طالبان، داعش و جبهه النصره که ریشه وهابی دارند، در رنگ سیاه غوطه 
می خورند و حتی پرچم داعش سیاه است. سیاه پوش کردن فضای عمومی، بدعتی مخرب در دین است.«

هیئت های  سکولار
از طرفی، برخی از هیئت  رســماً از اهداف و آرمان هــای نظام اعلام برائت 
می کنند و در پوشش عدالت خواهی اقتصادی - اجتماعی، نقش مخالف خوان 
جمهوری اسلامی را بازی می کنند. نماد این قبیل هیئت ها را می توان در یک 
هیئت به خصوص در یکی از کلانشهرها جست وجو کرد که فعالیت پررنگی 
در توییتر دارد و برخی از عملکردهای ناصواب در بدنه دستگاه های مختلف 

اجرایی، تقنینی و قضایی را تلویحاً به کل حاکمیت تعمیم می دهد.

آن هیئت خاص، نماینده بخشی از هیئت های سکولار به شمار می رود اما نکته 
مهم اینجاست که هیئت سکولار الزاماً به مفهوم عاری بودن این مجموعه ها از 
نشانه های انقلابی نیست. چه بسا مستمعان و حاضران در هیئت ها، دعاگوی 
نظام، انقلاب و رهبری باشند ولی درنهایت، حتی نیم نگاهی به چشم اندازهای 
کلان انقلاب نداشته باشــند و یا حتی در جهت عکس اهداف نظام حرکت 

کنند.
این بخش از بیانات رهبر حکیم انقلاب در پایان خواندنی اســت: »هیئت ها 
نمی توانند سکولار باشند؛ هیئت امام حسین ســکولار ما نداریم! هرکس 
علاقه مند به امام حسین است، یعنی علاقه مند به اسلام سیاسی است، اسلام 

مجاهد است، اسلام مقاتله است، اسلام خون دادن است، اسلام جان دادن 
است؛ معنای اعتقاد به امام حسین)ع( این است. اینکه آدم در یک مجلس 
روضه یا هیئت عزاداری مراقب باشــد که مبادا وارد مباحث اسلام سیاسی 
بشود، این غلط است. البته معنای این حرف این نیست که هر حادثه سیاسی 
در کشــور اتفاق می افتد، ما باید حتماً در مجلس روضه آن را با یک گرایش 
خاصی - حالا یا این طرف، یا آن طرف - بیان کنیم و احیاناً با یک چیزهایی هم 
همراه باشد؛ نه، اما فکر انقلاب، فکر اسلام، خط مبارکی که امام )رضوان الله 
علیه( در این مملکت ترســیم کردند و باقی گذاشــتند، اینها بایستی در 

مجموعه ها و مانند اینها حضور داشته باشد.«

جاده صاف کنی سلبریتی های سیاسی در توهین به فرهنگ عاشورا

 تشبیه عزاداران
 به ابوموسی اشعری

کمی بعدتر، یکی دیگر از چهره های منسوب به یک جریان سیاسی، با گرفتن ژست حمایت از عاشورا، 
سوگواران را »ابوموسی های زمانه« لقب داد و نوشــت: »یکی از گروه های اجتماعی که نقش آفرین در 
صحنه های گوناگون بودند، مقدسینی هستند که به مناســک آیینی به ویژه مستحبات عادت کرده و 
درنتیجه، خود را از دیگران متدین تر و برتر می دانند. این عده به لحاظ ظاهر با ایمان و تدینشان در میان 
توده مردم نفوذ زیادی هم پیدا می کنند. در نتیجه تبدیل به گروه مرجعی برای اظهارنظر در حوزه دین و 
تشخیص تکالیف دینی می شوند. در صدر اسلام نیز ابوموسی اشعری و افرادی از این دست در کوفه بسیار 
بودند که آدم های ظاهرالصلاح، متدین و مقدس می نمودند، ولی از معرفت و آگاهی تهی بودند. یکی از 

گروه های به وجود آورنده واقعه دردناک عاشورا همین دسته است«.

مقام معظم رهبــری: اینکه انســان  در یک مجلــس روضه یا هیئت عــزاداری مراقب باشــد که مبــادا وارد مباحث 
اســام سیاســی بشــود، این غلط اســت. البته معنای این حرف این نیســت که هر حادثه سیاسی در کشــور اتفاق 
می افتد، ما باید حتماً در مجلس روضه آن را با یک گرایش خاصی  -حالا یا این طرف، یا آن طرف  بیان کنیم و احیاناً با 
یک چیزهایی هم همراه باشد؛ نه، اما فکر انقاب، فکر اسام، خط مبارکی که امام رضوان الله علیه  در این مملکت 

ترسیم کردند و باقی گذاشتند، اینها بایستی در مجموعه ها و مانند اینها حضور داشته باشد
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اخیرا در روزهایی که سریال گیلدخت 
از شبکه یک سیما پخش می شد، 2عمل جراحی 
سنگین را پشت سر گذاشتید و بسیاری از مردم 
و مخاطبان این ســریال پیگیر وضع سلامتی 
بازیگر نقش حکیم این سریال بودند. الان حال 

عمومی تان چطور است؟ 
خدا را شکر حالم بهتر است. فقط کمی سرگیجه دارم 
که به دلیل مصرف 17قرص فشار و قلب و... در شبانه روز 
اســت. البته دکترها گفته اند به مــرور قرص ها را کم 
می کنند. هر چند به قول شیرازی ها در این سن و سال با 
همه صدمات جسمی که در این سال ها خوردم، »قوری 

گنگویی« یا همان قوری بند زده شده ام )می خندد.(

سوای اســتراحت دوره نقاهت، بقیه 
ساعت های روز را چطور می گذرانید؟

اغلب خانه ام و یکی از دوستانم یک فلش پر از فیلم 
برایم آورده که به لطف این استراحت اجباری فیلم 
می بینم و گاهی هم کتاب می خوانم. اما چون تأثیر 
قرص هایم زیاد اســت خیلی وقت ها وسط تماشای 
فیلم یا کتاب خواندن خوابم می برد. البته گاهی برای 
انجام کارهای اداری بیمــه تکمیلی  درمانم ناچارم 
بیرون بروم. البته چون پشــت سرم را تراشیده اند و 

شکل بدی پیدا کرده، کلاه سرم می گذارم.

امیدواریم زودتر بهبود  کامل را به دست 
بیاورید. اگر موافق هســتید برویم به دهه 70  
و نخســتین ســریالی که برای تلویزیون بازی 
 کردید و با ایفای نقش بسیم در روزی روزگاری 
بر سر زبان ها افتادید.حضورتان در آن فیلم چطور 

رقم خورد؟
در ســال های جنگ در یک فیلم ســینمایی به نام 
»گشتی ها« نقش یک افسر عراقی را بازی می کردم. 
این فیلم در سینماهای تهران اکران شد و آن زمان 
آقای امرالله احمدجو که فیلــم را دید و از بازی من 
خوشش آمد و دعوت کرد به تهران بیایم و در سریال 

روزی روزگاری بازی کنم.

جزو بازیگران پرکار تلویزیون هستید 
و از سال 70تا کنون در سریال ها حضور پررنگی 
داشته اید. کدام بازی  تان را بیشتر از بقیه دوست 

دارید؟
بیشتر نقش هایم را دوست داشتم که بازی کردم؛ مثل 
همین نقش بسیم، نقش شمر و حتی نقش آسانی که 
در سریال »چاردیواری« داشــتم. اما بعضی نقش ها 
را چندان دوست نداشــتم و به خاطر تامین معیشت 
خانواده قبول کردم؛ حالا این میان اگر نقشی را دوست 
 نداشته باشی و تهیه کننده پولت را ندهد، دیگر خیلی 

ناراحت کننده تر است.

مثل اینکــه از همکاری بــا برخی 
تهیه کننده ها تجربه خوبی ندارید؟ 

بله همیــن اواخر 2 مــاه خانــواده را رهــا کرده و 
به شــیراز رفتم تــا در ســریالی بازی کنــم. کار 
که تمــام شــد تهیه کننده پولمــان را نــداد. این 
 موضوع باعــث فشــار و صدمه جســمی و روحی 

به من شد.

این روزها مشــغول بازی در فیلم و 
سریالی هستید؟

جدیدترین کاری که پخش شده، سریال گیلدخت  
است. این سریال برخلاف ســریال های سطحی در 
ســال های اخیر که برای تلویزیون ساخته می شود 
کار خوب و استخوان داری بود و باعث شد مردم پای 

تلویزیون بنشینند.

منظورتان  این است که در سال های 
اخیر کارهای خوب کمتر در تلویزیون ســاخته 

شده است؟دلیلش را چه می دانید؟
بله چون تلویزیون در گذشــته برای ساخت سریال 
ســرمایه گذاری می کرد اما حالا کارگردان ها برای 
ساخت کارهایشــان باید دنبال سرمایه گذار باشند. 
الان هم متن های خوبی نوشــته شــده ولی چون 
اسپانسر نیست ساخته نمی شود و خاک می خورند.

متولد : 
1329 شیراز

ویژگی: بازیگر سینما و تلویزیون از 

سال 1365تا کنون، نقش آفرینی در فیلم های 

»منطقه پرواز ممنوع«، »خروج«، »شام عاشقانه 

سه نفره«، »مالیخولیا«، »راز خانه بهجت«، »ابابیل«، 

»پایان خدمت« و.... بازی در مجموعه های تلویزیونی 

»گیلدخت«، »نارگل«، »بانوی سردار«، »دنگ و فنگ 

روزگار«، »بانوی عمارت«، »گسل«، »هاتف«، »روزی 

روزگاری«، »مختارنامه«، »تفنگ سرپر« و....

حضور در سریال های شبکه خانگی 

»جادوگر« و »موچین«.

عکس: همشهری/  امیر ادهم

مکتب حسین

10راهکار برای جذب کودکان به محافل محرمی

 من غم مهر حسین 
با شیراز مادر گرفتم

حضور در محافل و هیئت های مذهبی فرصت خوبی برای 
آشنایی کودکان با معارف و آموزه های دینی است؛ چرا که 
آنها به دلیل فطرت پاکی که دارنــد راحت تر تحت تأثیر 
محیط اطراف خود قرار می گیرنــد. با این حال حضور در 
آنجا درصورت توجه نکردن به مواردی، ممکن است برای 
فرزندتان خسته کننده باشــد و حتی دلزدگی به همراه 
بیاورد. برای اینکه کــودکان هنگام حضور در هیئت ها و 
مراسم  مذهبی خسته نشوند و بتوانند با محیط انس بگیرند 
بهتر است این چند راهکار ساده رعایت شود تا آنها در  ماه 
محرم با حسین زیستن و از حسین آموختن و مهربانی و 

همدلی را زیر پرچم و لوای اهل بیت)ع( بیاموزند.

چند سالی است که در برخی هیئت ها، محلی را برای 
بازی و نگهداری کودکان اختصاص می دهند اما هنوز 1

هم هستند هیئت هایی که جای اختصاصی برای کودکان ندارند 
و بچه ها در تمام زمان برگــزاری هیئت باید کنار والدین خود 
بمانند و همین موضوع باعث خستگی آنها می شود و والدین را 
مجبور می کنند تــا هیئت را نیمه کاره رهــا کنند و به منزل 
بازگردند. بنابراین اگر فرزند خردسال دارید که درکی از شرایط 
هیئت و عزاداری ماه محرم ندارد بهتر است هیئتی را انتخاب 

کنید که نزدیک به منزل تان باشد.
تهیه کردن وسایلی مانند شــال عزا، لباس مشکی و 

کتاب های داســتانی مرتبط با  ماه محــرم و زندگی 2
اهل بیت)ع( می تواند راهکار خوبی برای آشنایی کودکان باشد. 
در مراسم  خانگی یا هیئت های کوچک برای مشارکت دادن 
کودکان بهتر است که کارهایی از قبیل پخش کردن کتاب دعا، 
تعارف دستمال کاغذی، خرما و قند یا نذری های ساده را به آنها 
بسپارید تا هم در امور هیئت  مشارکت داشته باشند و هم نیکی 

کردن به دیگران را در این ماه یاد بگیرند. 
بچه ها با دیدن گریه کردن والدین خصوصا مادرشان، 

غصه دار می شــوند، چرا که کودکان به ویژه در سنین 3
پایین فرق گریه برای امام حسین)ع(  و گریه های دیگر را درک 
نمی کنند بنابراین بهتر اســت علت گریــه کردن تان را برای 
فرزندتان به سادگی توضیح دهید. اگر به احساسات کودک تان 
در مراسم  مذهبی توجهی نداشته باشــید باعث می شوید تا 
تصویری منفی از مجالس مذهبی در ذهن کودک تان شــکل 

بگیرد و نسبت به حضور در آن محافل بی توجهی نشان دهند.
اگر در هیئتی که حضور دارید، محلی برای کودکان در 

نظر گرفته نشده، بهتر اســت برای نشستن جایی را 4
انتخاب کنید که کودکان دیگر هم حضور دارند تا کودکان با 
همدیگر بازی کنند و سرگرم شوند. برای اینکه بچه ها بتوانند 
زمان ماندن شما در هیئت را به راحتی سپری کنند و حوصله شان 
سر نرود، همراه خودتان وسایلی همچون دفتر نقاشی، کتاب 
رنگ آمیزی و مداد رنگی، عروســک، خمیر بازی و ماشین یا 
اسباب بازی های بی صدا که مزاحم حاضران در هیئت نمی شوند، 
همراه تان ببرید. یادتان باشد کودکان در هر حالتی نیاز به توجه 
والدین دارند؛ حین برگزاری مراسم از کودک خود غافل نباشید. 
گاهی با او صحبت و به فرزندتان توجه کنید تا احساس نکند که 

حضور در روضه مانع توجه شما به او شده است.
کودکان خیلی سریع تحت تأثیر احساساتی همچون 

گرسنگی، تشنگی و خواب آلودگی قرار می گیرند، 5
هنگام حضور در هیئت حتما مقداری خوراکی سالم همراه 
خود داشته باشید. بهتر است در خانه میوه  پوست بگیرید و 
با قراردادن در ظرف مناســب، همراه خود ببرید.مقداری 
بیسکوئیت، شیرینی، شیشه آب یا شربت و لیوان پلاستیکی 
هم می تواند کمک خوبی برای تان باشد تا ناچار نباشید برای 
تهیه آب و خوراکی مراسم را ترک کنید یا از جای تان بلند 

شوید.
اگر هنگام گوش دادن به سخنرانی یا عزاداری، فرزندتان 

سؤالاتی را درباره ماجرای شــهادت امام حسین)ع( 6
پرسید، بدون اینکه جواب او را به پایان هیئت موکول کنید با 
زبانی ساده و کودکانه و بدون ذکر جزئیات ماجرا را برایش توضیح 
دهید. توضیح دادن مهربانی های امام حســین)ع(  و حضرت 
زینب)س( با کودکان و اطرافیان، تعریف کردن داستان هایی از 
کودکی امام حسین)ع( و اینکه در نهایت انسان های بد ایشان را 
به شهادت رساندند می تواند راهکار خوبی برای آشنایی کودک 

با این واقعه باشد.
در بیشــتر هیئت ها رســم بر این اســت که زمان 

عزاداری، چراغ ها را خاموش می کنند. این موضوع 7
ممکن است برای برخی کودکان آزاردهنده باشد و باعث ترس 
آنها از تاریکی شود. بهترین راه برای مادرانی که فرزندشان از 
تاریکی می ترسد این اســت که به بیرون هیئت و جایی که 
چراغ ها روشن اســت بروند یا مســئولان هیئت تدابیری 
بیندیشند که در قسمت بانوان که حضور بچه ها بیشتر است، 

تعدادی از چراغ ها روشن بماند.
برای اینکه زودتر به مراسم عزاداری برسید بهترین راه 

این است که کودک تان را زودتر برای لباس پوشیدن و 8
آماده شدن ترغیب کنید تا مجبور نباشید با عجله یا دعوا کردن 
او را مجبور به پوشیدن لباس کنید. برخورد تند و تحکم آمیز شما 
در ذهن کودک ثبت و با این کار از رفتن به هیئت دلزده می شود. 
اینکه فرزند شما شاهد این باشد که رفتار شما در این ایام بهتر از 
زمان های دیگر است تأثیر بسیار مثبتی روی او خواهدگذاشت.

اگر کودک تان را تازه از پوشک گرفته اید، حتما جایی را 
برای نشســتن انتخاب کنید که نزدیک به سرویس 9

بهداشتی باشــد تا مجبور نباشــید چندین بار برای رفتن به 
سرویس مسیر طولانی را تردد کنید.

استمرار داشتن برای حضور در برنامه های مذهبی 
اهمیت زیادی در رشد شخصیت دینی کودکان دارد 10

و حضور در آنجا نباید به دهــه اول محرم یا برخی روزهای 
خاص محدود شود. در روزهای مختلف سال می توانید علاوه 
برحضور در هیئت ها، برای اقامه نماز در مســجد محل هم 
حضور پیدا کنید تا فرزندتان با محیط های مذهبی بیشــتر 
مانوس شود. البته که متولیان مسجد نیز باید محیط مسجد 
را برای حضور کودکان آماده کنند تــا تصویری دلپذیر در 

ذهن آنها باقی بماند.

دیگرشمرنمیشوم!
دیدار با محمد فیلی، بازیگر پیشکسوت که دوران نقاهت پس از عمل جراحی مغز را می گذراند

پروانه بهرام نژادگفت وگو
روزنامه نگار

از معدود بازیگرانی است که در 3دهه بازیگری، توانسته در ژانرهای متفاوت با نقش های جدی، کمدی و مثبت و منفی بر 
پرده سینما و قاب تلویزیون ظاهر شود؛ از نقش »بسیم« در مجموعه تلویزیونی روزی روزگاری تا »شمر« سریال مختارنامه 
و »حکیم« سریال گیلدخت. هر چند که محمد فیلی دوست ندارد نقش شمر بر پیشانی اش بماند و دلش می خواهد مردم او را 
با نقش های مثبت به یاد بیاورند، اما این نقش، یکی از نقش های ماندگارش  محسوب می شود. به بهانه گمانه زنی ها برای حضورش در سریال »سلمان فارسی« با این 
پیشکسوت سینما و تلویزیون که این روزها دوره نقاهت پس از عمل جراحی مغز را در خانه می گذراند، درباره مجموعه ها و فعالیت های اخیرش هم کلام شدیم.

بیشتر دوســت دارید در نقش منفی 
بازی کنید یا مثبت؟ 

برای من نقش مثبت و منفی فرق نــدارد. اگر کار، 
کارگردان، متن، دکوپاژ و... خوب باشد بازی می کنم 

و لذت می برم.

پیش آمده که نقشی را آنطور که باید 
بازی نکرده باشید یا کارتان برخلاف انتظار دیده 

نشده باشد؟
بله در ســریال »مولانــا« نقش ســلطان محمد 
خوارزمشاه را داشتم که فکر می کردم کاری است 
که خیلی دیده و ماندگار شود، اما برخلاف انتظارم 
از یک جایی کارگردان و نویســنده عوض شدند و 
اتفاقاتی افتاد که کار آنطور کــه باید پیش نرفت و 

متوسط از آب درآمد.

گفتید به خاطر بازی در این ســال ها، 
اصطلاحا قوری بند زده شده اید؛  برای ایفای کدام 

نقش هایتان مصدوم شدید؟ 
بیشترین آسیبی که به من وارد شد مربوط به سریال 
روزی روزگاری بود. چون سوارکاری بلد نبودم قرار 
شد یک مربی ســوارکاری یادمان بدهد، ولی حین 
آموزش همان روز اول زمین خــوردم و دنده هایم 
شکســت. این را در پرانتز بگویم که بعدا فهمیدیم 
که طرف نعل بنــد بوده و خــودش را مربی جا زده 
است. خلاصه اینکه آن روز دنده هایم شکست و در 
ریه هایم فرو رفت. دکترها گفتند 21روز باید بماند 
تا خوب شــود، من هم با وجود درد کشنده ای که 
داشتم، نگران بودم نقشم را از دست بدهم. اما فردای 
آن روز بچه های گروه من را سوار یک وانت کردند و 
پیش یک پیرمرد روستایی بردند که دنده هایم را جا 
انداخت و مرهم مالید و 3روز بعد حالم خوب شد و 

برگشتم سر کار و این بار با یک مربی واقعی تمرین 
اسب سواری کردم.

یکی از تأثیرگذارترین نقش هایی که 
ایفا کردید که نقش شمر در سریال مختارنامه 

است. چه شد که این نقش را پذیرفتید؟
باخبر شده بودم که آقای میرباقری برای سریالشان 
بازیگر انتخاب می کنند و خیلی دلم می خواست من 
هم در آن کار بازی کنم. روزی که تماس گرفتند و 
به دفترشان رفتم همین که وارد شدم گفت »شمر 
من هم آمد....« از این حرف تعجب کردم و با خودم 
گفتم »یعنی من اینقــدر آدم بدی هســتم؟....« 
خلاصه وقتی گفت قرار است نقش شمر را بازی کنم 
اول ناراحت شــدم. گفتم »من آنقدرها هم خشن 
نیستم؛ چطور تصور کردید که می توانم شمر شوم؟« 
اما آقای میرباقری اصرار کرد و گفت: »تو باید این 
نقش را بازی کنی وگرنه حذفش می کنم.« من هم 
با اکراه پذیرفتم. البتــه آن اوایل بازی کردن در این 
نقش برایم خیلی سخت بود اما بعد تصمیم گرفتم تا 
جایی که امکان دارد در نقشم فرو بروم و خوب بازی 

کنم و ماحصلش شد آنچه دیدید.

چــه بازخوردهایی از آن نقش 
گرفتید؟

اوایل که ســریال پخش می شــد 
خیلی فحش می شــنیدم، حتی 

یک بار کتک خوردم. چون مردم 
عاشق اباعبدالله )ع( هستند و 

برایشــان فرق نمی کرد که 
شــمر واقعی یا نمایشی 
هســتم. ولــی الان که 
سال ها گذشــته رفتار 

مردم خیلی متفاوت شــده. خدا شاهد است هر جا 
می روم و مردم مرا می شناسند، بسیار مورد احترام 
قرار می گیرم. چون الان مــردم دیگر به من منفی 
نگاه نمی کنند؛ اینطور نگاه می  کنند که یک بازیگر 

است که توانسته از پس نقش اش به خوبی بربیاید.

اگر قرار باشد دوباره نقش شمر را بازی 
کنید، می پذیرید؟ 

نه به هیچ وجه. چون مطمئنم اگــر بخواهم نقش 
شمر را دوباره بازی کنم کارهایی ممکن است انجام 
دهم یا جوری بازی کنم که کار اول هم خراب شود و 
تصویر ذهنی مردم از نقش شمری که در مختارنامه 

بازی کردم از بین برود. نقش منفی شبیه شمر بازی 
می کنم اما دیگر شمر نمی شوم، چون می خواهم  در 

آن نقشم محفوظ بمانم.

از احترام مردم یــاد کردید؛ به زعم 
خودتان بعد از کدام بازی  مردم شما را در کوچه و 

خیابان شناختند و بازخورد گرفتید؟ 
فکر می کردم بعد از روزی روزگاری من را بشناسند 
اما به سختی شناخته شــدم و هر جا می رفتم باید 
معرفی می شدم که فلانی هست و فلان جا بازی کرده 
اما وقتی نقش شــمر را بازی کردم همه جا شناخته 
شدم. هنوز هم گاهی جایی وارد می شوم و به شوخی 
می گویند »شــمر آمد!« من هم در جواب می گویم 

»شمر باباته!« )با خنده( 

در این ســال ها نقش های متفاوت و 
متنوعی بازی کردید. نقشــی مانده که دلتان 

بخواهد ایفا کنید؟ 
الان نه، ولی وقتی جوان بودم دوســت داشــتم 2تا 
نقش را بازی کنم ولی هیــچ وقت پیش نیامد. یکی 
نقش »کریم خان زند« و دیگری نقش »نادرشــاه« 
بود. به اعتقاد من این دو نفــر در تاریخ ایران خیلی 
مؤثر بودند و خدمات بزرگی ایفــا کردند اما مهجور 
واقع شدند و هیچ وقت آنطور که باید معرفی نشدند. 
راستش حالا که با نقش شمر در ذهن مردم ماندگار 
شــده ام، دلم نمی خواهد این نقش روی پیشانی ام 
 بماند. دوســت دارم مردم من را با یک نقش مثبت 

به یاد بیاورند.

شمرراآوردیم!
محمد فیلی از بازخورد نقش شمر خاطرات 
بســیاری دارد که یکی از شیرین ترین ها 
را برایمان تعریــف می کند:»بعد از پخش 
ســریال مختارنامه برای بازی در سریال 
»هاتف« به کربلا رفتیم. یادم هســت روز 
اول تا دهم محرم یعنی شلوغ ترین روزها 
درکربلا فیلمبرداری داشــتیم. وسط این 
شلوغی به خاطر ضبط برنامه باید جاهایی 
می رفتیم، اما عراقی ها اجازه نمی دادند و 
می گفتند باید مجوز بیاورید. بچه های گروه 
هم مرا همراهشــان می بردند و می گفتند 
»شــمر را آوردیم«. چون آن زمان مختار 
در عراق پخش می شــد و عراقی ها من را 
می شناختند، اجازه می دادند که وارد شویم 
و... .« فیلی با یادآوری آن روزها لبخند زده 
و خاطره دیگری تعریف می کند:  »یک اتفاق 
جالب برایم افتاد. برای زیارت وارد صحن 
حضرت ابوالفضل)ع( شده بودم اما دیدم به 
قدری جمعیت زیاد است که اصلا نمی شود 
داخل شــد. به زبان لری خطاب به حضرت 
گفتم »ما رو تا اینجا کشــوندی ولی آنقدر 
دور؟« باورتان نمی شود در چشم به هم زدنی 
نمی دانم چطور دستم به ضریح آقا رسید. 

این موضوع برایم خیلی غیرقابل باور بود.«

ازنقشمدر»سلمانفارسی«بیاطلاعم
شنیده ها حکایت از این دارد که محمد فیلی قرار است با بازی در مجموعه تلویزیونی 
سلمان فارسی جلوی دوربین داوود میرباقری برود. از این بازیگر درباره نقشی که 
قرار است ایفا کند، می پرسیم که می گوید:  »اطلاعی ندارم. هنوز با من درباره این 
نقش صحبت نشده است و فقط اسم ام را در اینترنت جزو لیست بازیگران این سریال 
دیده ام.« او با بیان اینکه این سریال تاریخی کار بسیار بزرگی است که به سادگی 
نمی توان به آن پرداخت، ادامه می دهد:  »تا جایــی که خبر دارم الان بخش ایرانی 
سریال را می سازند و دارند کاخ ها را آماده می کنند. حضور و بازی در این مجموعه 

افتخار بزرگی است که امیدوارم به زودی نصیبم شود.«

اتفاقیفهمیدمتوموردارم
این بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون اردیبهشت ماه امســال به دلیل تومور مغزی عمل جراحی شده اما یک ماجرای ساده و 
اتفاق باعث شد پزشکان متوجه وجود تومور در مغز او شوند. فیلی از این ماجرا که خوشبختانه ختم به خیر شد، اینطور یاد می کند: 
»برای ضبط یک برنامه مستند به ماهشهر رفته بودیم. در نخلستان دنبال یک لوکیشن زیبا می گشتم که پایم در باتلاق گیر کرد 
و سرتا پایم پر از لجن شد. به پیشنهاد گروه به یکی از کارخانه های پتروشیمی اطراف رفتم تا پایم را بشویم اما همین که از ماشین 
پیاده شدم، سرم به کولر گازی که روی دیوار بود خورد و شکست. وقتی به تهران برگشتیم به اصرار دوستان به بیمارستان رفتم تا 
عکس بگیرم. همانجا پزشکان متوجه شدند که مشکل قلبی و تومور مغزی دارم. البته خوشبختانه خوش خیم بود و با جراحی رفع 
شد. رگ های قلبم را هم آنژیو کردند. بعدها متوجه شدم که دکترها گفته بودند ممکن است از اتاق عمل سالم بیرون نیایم و برای 

همیشه معلول شوم. اما به لطف خدا و دعای مردمی که به ملاقاتم آمده بودند، صحیح و سالم  بیرون آمدم.«
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